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Lördagen den 3 juli.
Kl. 11 fm.

Justerades protokollen för den 28 sist
lidna juni.

§ 2.

Föredrogs den av herr Utbult vid 
kammarens nästföregående samman
träde gjorda, men då bordlagda anhål
lan att få framställa interpellation till 
herr statsrådet och chefen för folkhus- 
hållningsdepartementet angående fiske- 
rilånefonden.

Kammaren biföll denna anhållan.

§ 3.

Den allmänna ekonomiska politiken.
Föredrogs bankoutskottets utlåtande 

nr 50, i anledning av Kungl. Maj:ts pro
position med förslag till lag om fortsatt 
giltighet av lagen den 15 december 1939 
(nr 850) angående rätt för Konungen 
att i vissa fall meddela särskilda be
stämmelser om bankaktiebolags kassa
reserv, m. m.

I en den 11 juni 1948 dagtecknad pro
position nr 295, som hänvisats till 
bankoutskottets förberedande hand
läggning, hade Kungl. Maj:t, under åbe
ropande av propositionen bilagda i 
statsrådet och lagrådet förda protokoll, 
jämlikt § 87 regeringsformen föreslagit 
riksdagen att antaga vid propositionen 
fogat förslag till lag om fortsatt giltig
het av lagen den 15 december 1939 (nr 
850) angående rätt för Konungen att i 
vissa fall meddela särskilda bestämmel
ser om bankaktiebolags kassareserv. I 
propositionen hade jämväl redovisats 
en av fullmäktige i riksbanken till 
Kungl. Maj:t den 11 maj 1948 avlåten 
skrivelse med vissa synpunkter beträf
fande den allmänna ekonomiska poli
tiken.

§ 1. Utskottet hemställde, att riksdagen — 
med förklarande att riksdagen funnit 
sig icke böra antaga det genom föreva
rande proposition framlagda förslaget 
till lag om fortsatt giltighet av lagen den 
15 december 1939 (nr 850) angående 
rätt för Konungen att i vissa fall med
dela särskilda bestämmelser om bank
aktiebolags kassareserv — måtte för sin 
del antaga ett av utskottet framlagt för
slag till lag angående rätt för Konungen 
att i vissa fall meddela särskilda be
stämmelser om bankaktiebolags kassa- 
reserv.

I utlåtandet hade utskottet i anslut
ning till fullmäktiges skrivelse och de
partementschefens i propositionen gjor
da uttalanden framhållit vissa synpunk
ter beträffande den allmänna ekono
miska politiken.

Reservation hade avgivits av herrar 
Wiberg, Nordenson och von Seth, vilka 
ansett, att utskottets yttrande bort hava 
den ändrade lydelse, som i reservatio
nen angivits.

Utskottets hemställan föredrogs; och 
anförde därvid

Herr WIBERG: Herr talman! Utskotts- 
majoriteten har framhållit, att möjlig
heten att öka vår konsumtionsstandard 
bedömts alltför optimistiskt. Utskottet 
understryker detta med att anföra: »Lä
get har nu ytterligare skärpts, och fram
tidsutsikterna te sig mörkare än tidi
gare.» Denna bedömning är utan tvivel 
fullkomligt riktig. Även om vi icke äro 
på väg mot något slags knalleffekt i 
form av ett ekonomiskt sammanbrott, 
fortsätter utvecklingen obönhörligt och 
konsekvent mot bibehållande av bris
tande jämvikt, restriktioner och ingri
panden och en långsam men säker ut
armning.
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Reservanterna ha ansett att lägets 
allvar icke bör döljas. Tvärtom bör 
det sägas ifrån klart och tydligt, att vi 
hittills levat över våra tillgångar och 
att en ändrad ekonomisk politik är 
nödvändig, om det skall bli möjligt att 
på någorlunda kort sikt få till stånd 
en ändring till det bättre. Reservanter
na ha ansett sig böra göra en analys 
av läget och av de medel, vilka det kan 
bli nödvändigt att anlita, om vi skola 
komma ur återvändsgränden. Vi för
mena, att om det svenska folket verk
ligen får klart för sig, att det återigen 
går att få standardkurvan uppåt, om 
man endast under en kortare över
gångsperiod gör erforderliga uppoff
ringar, kommer vårt folk också att utan 
någon tvekan ansluta sig till och stödja 
de behövliga åtgärderna.

Det ankommer emellertid först och 
främst på regeringen och på det so
cialdemokratiska partiet, men natur
ligtvis också på de andra partierna, att 
öppet tala om, hur det faktiskt förhål
ler sig. Jag tror att icke minst finans
ministern har en mycket stor uppgift 
att fylla i det avseendet. Det är ju möj
ligt att det icke är lika behagligt för 
finansministern att nu behöva klarläg
ga situationens allvar som då finans
ministern år 1944 slog sönder den då 
förefintliga jämvikten och satte det 
hela i rullning genom att uppmana till 
en lönepolitik, vilken ingalunda med
fört att folk fått det bättre än vad de 
eljest skulle ha fått. Jag antager att vi 
kunna vara överens om att det icke är 
någon fördel för vem det vara må att 
endast ha fler men mindre värda pen
ningar i sin hand, när därtill komma 
de dystra utsikterna såväl på kort sikt 
som också på längre sikt, därest icke 
en ganska radikal omläggning av den 
ekonomiska politiken sker.

Jag har till fullo bemärkt, att såväl 
statsministern som i viss mån också 
finansministern icke längre anslå sam
ma optimistiska tongångar som förut 
och att löftena icke hagla så tätt. Det

Den allmänna ekonomiska politiken.
är ju även andra tider nu än då herr 
Myrdal talade om den socialistiska 
skördetiden. Men ännu har regeringen 
icke tillräckligt klart och tydligt talat 
om för Sveriges folk hur det är ställt. 
Är det icke bättre att så sker? Jag rik
tar den frågan till finansministern. Om 
icke, kommer likväl en vacker dag 
hela vårt folk på grund av den faktiska 
utvecklingen att få ögonen öppna för 
vad som för länge sedan borde ha sagts 
ifrån.

Jag skall tillåta mig att i all korthet 
nämna några siffror, som i och för sig 
torde vara tillräckliga för att ge en 
bild av utvecklingen och det nuvaran
de utgångsläget.

Det råder ett köpkraftsöverskott, vars 
storlek det naturligtvis är omöjligt att 
precisera. Redömningarna äro olika. 
Man synes i varje fall kunna räkna 
med storleksordningen 2 000 miljoner 
kronor under 1948. Envar förstår, att 
en aldrig så genomförd pris- och löne- 
stoppspolitik i och för sig icke elimi
nerar detta inflationsgap och att det ej 
heller kan vara möjligt att få till stånd 
en ordnad samhällsekonomi så länge 
detta köpkraftsöverskott består och 
samtidigt risken för en ytterligare ut
ökning existerar. Att märka är att köp- 
kraftsöverskottet i mycket hög grad är 
orsak till de statsingripanden och den 
byråkratisering, som förekommer på så 
många områden till men för produk
tionen. Det är icke så länge sedan 
Kooperativa förbundet beräknade, att 
restriktionssystemet och allt vad detta 
innebär motsvarar ungefär 1 000 mil
joner kronor i utebliven produktion. 
Jag ber att få fråga finansministern, 
vilken mening han har om dessa Koo
perativa förbundets beräkningar.

Före kriget var riksbankens innehav 
av obligationer och skattkammarväxlar 
från riksgäldskontoret obetydligt, 106 
miljoner kronor. Enligt senaste rappor
ten uppgick denna portfölj till icke 
mindre än 3 064 miljoner kronor. En
bart innevarande år har riksbankens
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nettoökning av obligationer uppgått till 
ungefär 300 miljoner kronor. När man 
tänker på vilken storleksordning det är 
fråga om, kan man väl svårligen för
neka, att starka skäl tala för reservan
ternas uppfattning om vad som bör 
göras.

Under de senaste åren har en bety
dande merimport ägt rum. Under år 
1946 uppgick importöverskottet till 840 
miljoner kronor och under år 1947 till 
1 950 miljoner kronor samt under de 
fem första månaderna av år 1948 till 
ungefär 400 miljoner kronor. Följden 
har också blivit att guld- och valuta
reserven gått ned till ett tyvärr alltför 
lågt belopp, endast några hundra mil
joner kronor. Vid krigsutbrottet ut
gjorde valutareserven 1 700 miljoner 
kronor. Så sent som för två år sedan, 
på försommaren 1946, hade vi guld och 
valutor för icke mindre än 3 000 miljo
ner kronor. Under år 1946 importerade 
vi från Förenta staterna för 800 miljo
ner kronor samt under år 1947 för 
1 630 miljoner kronor.

Det vore av stort intresse att få ett 
klart besked från regeringen, vilket be
lopp den beräknar kunna stå till för
fogande för den i och för sig nödvän
diga och i många hänseenden livsvik
tiga importen från USA under år 1948, 
därest icke nya ingrepp i den obetyd
liga valutareserven skola behöva ske. 
Kan det möjligen förhålla sig så, att vi 
icke våga räkna med att kunna dispo
nera mer än 500 miljoner kronor för 
import under 1948? Hur mycket ha vi 
redan använt under första halvåret? 
Ligger det någon sanning i att vi un
der första halvåret använt ungefär 400 
miljoner och att strängt taget endast 
något mer än 100 miljoner kronor skul
le stå till disposition för andra halv
året?

Jag kan icke anse, att det finns bä
rande skäl att dölja beräkningarna för 
det svenska folket. Jag vill också till 
finansministern rikta den frågan, till 
vilka belopp bränslekommissionens och

riksnämndens för ekonomisk försvars
beredskap framställningar om dollartill
delning för andra halvåret 1948 upp
gå. Jag tror också att det vore av vär
de, att regeringen lämnade en redogö
relse för den beräknade utvecklingen 
av massaexporten till Förenta staterna. 
I detta sammanhang tillåter jag mig 
göra det konstaterandet, att vad vi 
kunna sälja till andra länder i verklig
heten icke medför samma inkomster 
för det svenska folkhushållet som om 
vi hade haft dollar till vårt förfogan
de. Det föreligger som bekant en gan
ska avsevärd skillnad i fråga om pris
nivån.

En väsentlig del av vår nuvarande 
valutabehållning utgöres av de för till
fället icke konvertibla engelska pun
den, nämligen 25 miljoner pund, vilket 
belopp dock minskas genom vissa av
drag. Denna reserv är, om vi se på 
något längre sikt, av stor betydelse. 
Den har uppkommit i huvudsak där
igenom att vi på sin tid till England 
levererat för det engelska folkhushål
let viktiga och nyttiga varor. Jag ber 
nu att till regeringen få ställa den frå
gan: Det kan väl icke vara meningen 
att denna reserv till väsentlig del skall 
konsumeras under år 1949? Ett sådant 
tillvägagångssätt skulle naturligtvis för 
tillfället innebära en viss lättnad, men 
skulle i verkligheten endast framflytta 
våra svårigheter. Det skulle vara lika 
litet välbetänkt som om vi begagnade 
ett eventuellt dollarlån till att för en 
kortare tid söka hålla uppe konsum
tionen i stället för att medgiva, att vi 
icke ha råd härtill. Ett lån i dollar 
måste liksom pundreserven betraktas 
som ett medel till hjälp till självhjälp.

Regeringen såg sig föranlåten att 
kort efter det utskottets och reservan
ternas dystra skildring av det ekono
miska läget och utsikterna för den när
maste framtiden hade publicerats, läm
na en kommuniké om de förhandlingar 
regeringen fört med skilda organisatio
ner om en lönestabilisering. Denna

Den allmänna ekonomiska politiken.
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kommuniké har utformats på ett sätt 
som mycket lätt leder till den miss
uppfattningen, att svårigheterna skulle 
ha lösts. Så är emellertid ingalunda 
fallet. I och för sig har det naturligt
vis uteslutande varit rätt och riktigt av 
regeringen att taga upp överläggningar 
med arbetsmarknadens parter och skil
da näringsorganisationer. Men även om 
de uttalanden om återhållsamhet som 
göras skulle leda till resultat, är där
med endast ett steg i rätt riktning taget. 
Regeringens aktion har karakteriserats 
som ett försök till allmän pris- och 
lönestabilisering till detta års slut. Jag 
tror tyvärr att man överskattar betydel
sen av även detta resultat. Först och 
främst måste fastslås, att förklaringar
na om återhållsamhet ha såsom förut
sättning att en stegring av produktions
kostnaderna kan förebyggas och en 
prisstegring förhindras. Naturligtvis är 
detta i och för sig ett riktigt mål. Skall 
det emellertid bli möjligt att förhindra 
en stegring, måste samhällsekonomisk 
balans uppnås genom en sterilisering 
av köpkraftsöverskottet på andra vägar. 
Att det förhåller sig på detta sätt är 
finansministern naturligtvis fullkomligt 
medveten om. Man måste fråga sig, 
vilka planer finansministern har att 
åstadkomma detta jämviktsläge.

Landsorganisationens deklaration in
nebär en erinran om redan tidigare 
gjorda rekommendationer till fackför
bunden att visa återhållsamhet vid 
framförandet av nya lönekrav. Dessa 
välgrundade rekommendationer ha ty
värr hittills icke i avsedd utsträckning 
följts av fackförbunden. Kärnpunkten 
i Landsorganisationens förklaring är 
en uppmaning till fackförbunden att 
uppskjuta avtalsuppsägningarna till så 
nära årsskiftet som möjligt, då man 
tydligen tror sig på ett bättre sätt kun
na överblicka möjligheterna att genom
föra ökningar. Man kan icke undgå 
att göra den reflexionen, att detta 
Landsorganisationens ställningstagande, 
hur värdefullt det än är, i och för sig

Den allmänna ekonomiska politiken.

är ett ringa bidrag till lösningen av de 
allvarliga problem, inför vilka landet 
nu är ställt.

Konjunkturinstitutets chef, professor 
Lundberg, gjorde nyligen en intressant 
analys av skilda uppfattningar om vari 
den ekonomiska politikens dilemma be
står. Han framhöll att man tvistar om 
huruvida det är pris-löne-spiralen eller 
köpkraftsöverskottet som är den mest 
aktiva inflationsfaktorn. De som ut
peka pris-löne-spiralen anse, att löne
kostnaderna i huvudsak bestämmas av 
prisutvecklingen, dels direkt med hän
syn till levnadskostnadernas stegring, 
dels indirekt med hänsyn till företa
gens vinster. Enligt detta tolkningssätt 
bestämmes inflationstendensen i hu
vudsak av saxningen mellan pris- och 
lönestegringar. Receptet blir en hård 
prispolitik med stöd av subventioner 
för att hålla kostnaderna nere samt ste
rilisering av vinster och extra beskatt
ning för att beskära vinsterna.

Enligt det andra betraktelsesättet är 
köpkraftsöverskottet den mest påtagliga 
inflationsfaktorn. Teorien är här, att 
stigande vinster och löner i sista hand 
bestämmas av den stora efterfrågan, 
som medför överfull sysselsättning, 
samt en säljarnas marknad. Slutsatsen 
beträffande den ekonomiska politiken 
blir i detta fall, att sådana åtgärder 
böra vidtagas som restriktiv penning
politik med räntehöjning och överba- 
lansering av budgeten med hjälp av 
omsättningsskatt. En viss prisstegring 
blir enligt detta betraktelsesätt godtag
bar som en faktor, ägnad att begränsa 
efterfrågan.

Det verkliga dilemmat skulle ligga 
däri, att dessa två typgruppers uppfatt
ningar stå i strid med varandra. Enligt 
det första betraktelsesättet ökar infla
tionsrisken genom den prisstegring, som 
framkallas av räntehöjning och omsätt
ningsskatt. Enligt det andra tolknings- 
sättet ökar köpkraftsöverskottet genom 
de prisnedhållande åtgärderna, som den 
förstnämnda teoriens anhängare propa
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gera för. Professor Lundberg konstate
rar också, att finansministern uppen
barligen ansluter sig närmast till den 
första teorien. Han vill bryta inflations
förväntningarna genom en hård pris- 
och lönestabilisering.

Icke endast professor Lundberg, utan 
även andra såväl nationalekonomer som 
det praktiska livets män hävda, att fi
nansministerns linje icke leder till re
sultat. De kunna också åberopa ett myc
ket starkt argument, nämligen erfaren
heterna från de senaste åren, t. ex. de 
växande svårigheterna med betalnings
balansen. Den höga importbenägenhe
ten och framför allt den abnormt låga 
exporten bero i sista hand på en ona
turlig köpkraft på hemmamarknaden. 
Trots att industriproduktionen med 30 
procent överstiger förkrigsnivån, ligger 
exporten, nämner professor Lundberg, 
volymmässigt sett 30 procent under för
krigsnivån. Våra valutabesvär ha i för
sta hand orsakats av för snabb expan
sion inom landet, framdriven av ett be
stående efterfrågeöverskott och icke av 
den internationella valutakrisen.

Reservanterna ha helt anslutit sig till 
den uppfattningen, att det vore lika 
oriktigt att betrakta den ena som den 
andra av dessa teorier som allena salig
görande. Reservanterna ha tydligt givit 
tillkänna, att de icke anse linjerna vara 
alternativa, utan att de böra betraktas 
som kompletterande. Man kan i detta 
läge lika litet undgå att använda de 
penningpolitiska medlen som att ute
slutande sätta sin tillit till regleringar 
och ingripanden. Den officiella politi
ken måste sikta mot att så snabbt som 
gärna är möjligt avveckla regleringar 
och kontrollåtgärder. Så länge den cen
trala penningvården försummas, kunna 
emellertid icke aldrig så vackra dekla
rationer leda till den jämvikt och där
med konkurrens mellan företagarna, 
som är en grundförutsättning härför och 
för ordning i fråga om landets ekonomi 
och därmed förhöjning av levnadsstan
darden.

Handelskommissionen har i dagarna 
i skrivelse till handelsministern fäst 
dennes uppmärksamhet på den ytterst 
allvarliga situation, som är i färd att in
träda därigenom att vår valutareserv 
håller på att tömmas och inkomstberäk
ningarna, speciellt beträffande hårdva
lutor, slå fel. I skrivelsen framhålles 
bl. a., att ett fullföljande under året av 
den i mars reviderade importplanen 
skulle medföra, att större delen av nu
varande valutareserver skulle komma 
att tagas i anspråk för varubetalningar. 
Inom kommissionerna pågår för när
varande också en utredning i syfte att 
klarlägga, vilka ytterligare restriktio
ner av importen, som kunna genomfö
ras utan alltför allvarliga återverk
ningar inom produktionen. Emellertid 
står det redan nu klart, att det på denna 
väg icke är möjligt att överbrygga 
svalget mellan utgifter och väntade in
komster. Härtill kommer det extraordi
nära men samtidigt mycket betydelse
fulla importbehov, som riksnämnden för 
ekonomisk försvarsberedskap har.

Handelskommissionen påpekar också, 
att å ena sidan importregleringen un
der tredje kvartalet uppenbarligen icke 
kan grundas på de allmänna riktlinjer 
för importen, som angåvos i marsberäk
ningen, på grund av det valutaut
flöde, som skulle bliva följden, men att 
å andra sidan en nedskärning av licens- 
givningen inom den ram, som nuvaran
de inkomstberäkningar skulle utvisa, 
icke är möjlig utan synnerligen vådliga 
konsekvenser för folkhushållet. Kom
missionen slutar med att betona, att det 
är oundvikligt att vidtaga även andra 
åtgärder än dem, som kunna komma i 
fråga inom importregleringens ram. Det 
iir sålunda fråga om nödvändiga åtgär
der, som ligga utanför handelskommis- 
sionens verksamhetsområde.

Kommissionens uttalande giver ett 
klart belägg för riktigheten av den be
dömning, åt vilken reservanterna givit 
uttryck i sin reservation.

Det förefaller som om handclskom-

Den allmänna ekonomiska politiken.
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missionens skrivelse i viss män kommit 
som en chock för folk i allmänhet, som 
tydligen invaggat sig i den föreställ
ningen, att allting på det ekonomiska 
området vore någorlunda tillfredsstäl
lande, och varit ytterst benägna att 
skjuta tanken på morgondagen åt sidan. 
Man bör nog vara ganska överens om 
att, hur ringa upplyftande handelskom- 
missionens konstaterande än varit, det
samma dock varit mycket välbetänkt.

Naturligtvis har kommissionens påpe
kande väckt en stor uppmärksamhet i 
tidningspressen, icke minst mot bak
grunden av de uttalanden, som gjorts 
av såväl majoriteten inom bankoutskot
tet som reservanterna.

Handelsminister Gjöres har i dessa 
dagar säkerligen en allt annat än av
undsvärd uppgift. Det är en tung ar
betsbörda som åvilar honom. Jag för
modar också, att det måste kännas gan
ska bittert för herr Gjöres att bli ställd 
inför den situationen att behöva lägga 
det puzzle, vars lösning måste finnas 
för att åtminstone på utrikeshandelns 
område i någon mån mildra verkning
arna av den allmänna ekonomiska poli
tik, som förts av den regering, vilken 
han tillhör, men där hans sunda ekono
miska omdöme uppenbarligen icke fått 
göra sig gällande i tillräcklig grad.

Man kan icke annat än med tillfreds
ställelse notera att statsrådet Gjöres, i 
känslan av att utvecklingen med rask 
fart gick åt fel håll, inhiberade den pla
nerade amerikaresan för att i stället an
vända dagar och säkerligen även nätter 
till att söka få till stånd en så förnuftig 
ny importplan som gärna är möjlig 
med de tillgängliga resurserna. Med 
stort intresse avvaktar man också över
allt denna nya plan, som torde bliva 
färdig någon gång nästkommande vecka, 
även om man redan nu är medveten 
om att den sannerligen icke kommer 
att bliva någon upplyftande lektyr.

Finansminister Wigforss har uttalat 
sig i en tidningsintervju. I vad mån ut
talandet är riktigt återgivet är något
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som jag naturligtvis icke kan yttra mig 
om. Skulle så emellertid icke vara fal
let, har finansministern naturligtvis 
möjlighet i dag att göra erforderliga 
korrigeringar. I intervjun framhålles en
ligt tidningsreferatet följande: »Ryk
tena om en krondevalvering komma väl 
från affärsmän, som däri se en möjlig
het att få sälja mer, framhåller statsrå
det Wigforss, som dock icke själv har 
en aning om att några planer på en 
krondevalvering skulle föreligga.» Detta 
är ju ett ganska klart besked, .lag vill 
för min del hava sagt, att enligt min 
uppfattning i den situation, som nu fö
religger, en krondevalvering icke skulle 
innebära någon patentlösning och icke 
heller är att rekommendera. Intervju- 
referatet fortsätter: »Ryktena om ett fö
restående dollarlån avfärdar han på 
samma sätt.» Detta innebär också ett 
besked. Jag kan emellertid i detta sam
manhang icke undgå att anmärka, att 
det för vårt land skulle vara av den 
allra största betydelse, om vi kunde er
hålla ett dollarlån. Hittills har regering
en emellertid, såvitt jag kunnat finna, 
visat ett minst sagt mycket ljumt in
tresse för ett sådant lån. Man bär tydli
gen till på ganska sent stadium varit av 
den uppfattningen, att ett sådant lån 
icke behövdes. Det är ju möjligt att in
ställningen nu ändrats, men detta är så 
dags! Så sent som i höstas förklarade 
bl. a. utrikesministern vid ett anförande 
i svenska handelskammaren i New 
York, att man från svensk sida icke an- 
såge sig hava något behov av krediter. 
En annan sak är i vad mån vårt land 
nu har möjlighet att få dollarkredit. Ut
sikterna äro helt självfallet betydligt 
sämre än om man verkligen i tid hade 
insett behovet. Det är nu fara värt, att 
utlandet med hänsyn till den ekono
miska politik, som de sista tre åren förts 
här i landet, icke har tillräckligt förtro
ende för den sittande regeringen. Visar 
det sig emellertid, att en samling kan 
uppnås kring ett ekonomiskt program, 
som icke är baserat på en löftespolitik
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utan på ekonomiska realiteter, har man 
också all anledning förvänta att ett åter
ställande av förtroendet från utlandets 
sida på nytt skall uppnås. Det ekono
miska stöd, som för Sveriges vidkom
mande kan erhållas inom ramen för 
Marshallplanen, torde av allt att döma 
icke vara tillräckligt, så långt som ut
vecklingen här i landet fått gå. Har 
emellertid förtroendet återställts, finnes 
det andra möjligheter. Att ett lån be- 
höves, icke endast för att övervinna 
den allra närmaste framtidens likvidi- 
tetssvårigheter, utan också för att på 
längre sikt åter få till stånd en ordning 
och för att vi ännu en gång skola kunna 
disponera en valutareserv med vad detta 
betyder i fråga om ökad handelspolitisk 
frihet samt bättre möjligheter att köpa 
och sälja på de marknader, som ur vår 
synpunkt äro de mest önskvärda, detta 
torde jag icke behöva utveckla närmare. 
Jag är tyvärr icke övertygad om att det 
går vare sig att få den nödvändiga och 
i allra högsta grad önskvärda samling
en inom landet eller att återvinna för
troendet med herr Wigforss som finans
minister. Detta är ju dock en annan 
fråga, som kanhända löser sig i sep
tember.

På frågan, huru man på regeringshåll 
tänkt sig en utväg ur den allt mer be
svärande valutakrisen, svarade finans
ministern enligt tidningsintervjun: 
»Man bör hålla huvudet kallt.» Man 
måste nog medgiva, att detta är ett gan
ska beskedligt minimikrav, även när 
marken bränner. Men jag tror icke, att 
lösningen ligger enbart häri. Vi ha haft 
till vårt förfogande en alldeles för lång 
tid, varunder utvecklingen gått mot en 
fortgående snedvridning och försäm
ring. Skall det åter bli ordning, lär det 
icke räcka med enbart ord. Därtill krä- 
ves en fast och bestämd vilja att ge
nomföra åtgärder, som i mångt och 
mycket innebära en omläggning av den 
hittillsvarande ekonomiska politiken.

Den socialdemokratiska Aftontidning
en innehöll den 1 juli 1948 en ledare,

vilken är värd all uppmärksamhet. Det 
är för övrigt en ingalunda sällsynt fö
reteelse att denna tidning, som ju är 
Landsorganisationens speciella organ, 
innehåller genomtänkta och sakligt rik
tiga artiklar om de ekonomiska förhål
landena. Däri framföras ofta synpunk
ter, som man har ganska svårt att in
rymma inom ramen för regeringens po
litik.

Jag skall tillåta mig göra några korta 
citat ur AT:s artikel: »Vissa tecken tyda 
emellertid på att även ett bibehållande 
av nuvarande levnadsstandard kan stöta 
på svårigheter. Kakan kan bliva mindre. 
Varumängden minskas. Köpkraftsöver- 
flödet ökas. Inflationstendensen skär- 
pes. Framtidsutsikterna te sig sannerli
gen dystra.» Och tidningen slutar med 
orden: »Lördagens riksdagsdiskussion 
kommer säkerligen att skapa ökad klar
het i läget, framför allt beroende på vil
ka ytterligare åtgärder regeringen pla
nerar för att skydda kronans värde.»

Man kan helt och fullt instämma med 
vederbörande författare i ÅT. Regering
en har haft tillräcklig tid på sig för att 
skapa sig en fullkomlig bild av den ut
veckling, som lett fram till nuvarande 
läge, och att också för sitt vidkomman
de utforma de ekonomiska planer, som 
regeringen tror skulle innebära en lös
ning. Man bör också kunna förvänta, att 
regeringen i dag lämnar klara och kon
kreta besked.

Jag har haft tillfälle att taga del av 
det svar, som hans excellens statsminis
tern avser att lämna i första kammaren 
i anledning av en interpellation av herr 
Domö. Jag må medgiva, att detta inter
pellationssvar åtminstone för mig inne
bar en desillusion. Kärnpunkten i sva
ret var, att regeringen avser att avvakta 
utvecklingen och tydligen icke har för 
avsikt att göra något utan sitta med 
armarna i kors. Nu är finansministern 
närvarande i kammaren, och jag vågar 
uttrycka den varma förhoppningen, att 
finansministern skulle vilja lämna ett 
mera konkret och klargörande besked,

Den allmänna ekonomiska politiken.
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icke endast hur regeringen uppfattar 
läget utan också vilka åtgärder rege
ringen avser att vidtaga, i den mån så 
är fallet, icke endast före valen utan 
också efter valen, för den händelse re
geringen då är i tillfälle att vidtaga åt
gärder.

Jag vill sluta, herr talman, med att 
säga, att när det stormar och färden i 
utförsbacken alltjämt fortgår, får den 
uppfattningen icke råda, att oppositio
nen strävar efter att komma regeringen 
till livs. Alla utredningar utmynna i att 
1949 kommer att bli det bekymmersam
ma året. Det är ju också klart — och 
därom antar jag att vi alla äro överens 
-— att landets intresse måste gå före 
partiernas. Enligt min åsikt måste op
positionen vara beredd att stryka ett 
streck över de fel — tyvärr både många 
och djupgående — som regeringen be
gått, i och med att regeringen för sin 
del verkligen visar, att den förstår läget 
och är beredd att i fullt samförstånd 
vidtaga de åtgärder som behövas. Det 
är beklagligt att det är val i september, 
ett val, som sedan länge kastat sin 
skugga framför sig. Valtaktiska manöv
rer få i dessa tider icke i någon mån 
vara avgörande. Tanken på valet får 
icke hindra vare sig regeringen eller 
oppositionen från att giva sin anslut
ning till åtgärder, som objektivt äro 
nyttiga och behövliga. Den misstro, som 
naturligtvis alltid mer eller mindre 
finns mellan de politiska partierna, har 
en mycket beklaglig tendens att vilja 
öka ju mer valet nalkas. Det är ett för
hållande, som enligt min mening ute
slutande är av ondo. Kanske är min 
uppfattning felaktig. Detta beror väl i 
så fall på att jag icke är tillräckligt, 
om jag så får uttrycka det, politiker. 
Riktmärket för den svenska politiken 
av i dag bör vara devisen på den fana, 
som tillhör ett förbund, vilket jag icke 
just känner mig så alldeles främmande 
för, nämligen Svenska textilarbetarför
bundet. Devisen lyder: »Upplysning, 
Arbete, Sammanhållning.»
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Jag ber, herr talman, att få yrka bi
fall till den vid utskottets utlåtande fo
gade reservationen.

s o.
Hans excellens herr ministern för ut

rikes ärendena Undén avlämnade 
Kungl. Maj:ts proposition, nr 297, an
gående godkännande av överenskom
melse angående ekonomiskt samarbete 
mellan Sverige och Förenta Staterna.

§ 6.

Den allmänna ekonomiska politiken 
(Forts.).

Fortsattes behandlingen av bankout
skottets utlåtande nr 50, i anledning av 
Kungl. Maj:ts proposition med förslag 
till lag om fortsatt giltighet av lagen den 
15 december 1939 (nr 850) angående 
rätt för Konungen att i vissa fall med
dela särskilda bestämmelser om bank
aktiebolags kassareserv, m. m.; och 
lämnades därvid ordet till

Herr OHLIN, som yttrade: Herr tal
man! Det utlåtande från bankoutskottet, 
som i dag ligger på kammarens bord, 
utmärkes enligt min mening av ett rea
listiskt grepp på ämnet. Om bankout
skottets utlåtanden under senare år vill 
jag säga, utan att på varje enskild punkt 
instämma med dem, att vårt ekonomiska 
läge skulle ha varit bättre, om de makt
ägande hade mera beaktat vad som står 
i dessa utlåtanden. Naturligtvis finns 
det även i det föreliggande utlåtandet 
uttryckssätt som man kan diskutera. 
Jag skall emellertid inte närmare ingå 
på den saken utom såtillvida, att jag 
vill i förbigående peka på att banko
utskottet på två olika sätt uttryckt den 
tanken, att en investeringsbegränsning 
är nödvändig även utanför det område, 
som är underkastat direkt statlig kon
troll. På sidan G har detta uttryckts 
på ett enligt min mening fullt tillfreds



Lördagen den 3 juli 1948. Nr 31. 11

ställande sätt, medan utskottet på sidan 
5 använder en formulering, som skulle 
kunna tolkas som en rekommendation 
att utsträcka den statliga kontrollen 
över helt nya områden. Det kan säker
ligen inte vara meningen att uttalandet 
skall tolkas på detta sätt, eftersom ut
skottet i det följande använder en an
nan framställningsmetod. Jag skall inte 
längre uppehålla mig vid detta, utan jag 
nöjer mig med att ange, att enligt min 
mening denna investeringsbegränsning 
inte bör ske genom någon omfattande 
utvidgning av kontrollen.

Det centrala i utskottets utlåtande, så 
som jag fattat detsamma, är att utskot
tet förordar för det första en inkomst
stabilisering, för det andra en fortsatt 
nedskärning av den samlade investe
ringsvolymen och för det tredje ett 
mycket väsentligt budgetöverskott, vil
ket med en annan term ju kan beteck
nas som tvångssparande i statens 
händer.

Enligt min mening är det viktigt och 
riktigt att slå ned på dessa ting. Jag 
skulle emellertid vilja använda ett litet 
annat uttryckssätt än bankoutskottet, 
när det i likhet med bankofullmäktige 
uttalar, att tyngdpunkten snarast bör 
läggas på inkomststabiliseringen. Enligt 
min mening kunde utskottet med fördel 
ännu starkare än som skett ha under
strukit, att det är jämvikten mellan in
vesteringsvolym och sparande som är 
den strategiska faktorn. Skapar man 
inte jämvikt mellan investeringsvolym 
och sparande, får man ett köpkrafts- 
överskott, även om man eventuellt lyc
kas åstadkomma en inkomststabilise
ring. Därmed skulle följa prisstcgrings- 
tendenser, en alltför stor import och 
för liten export, d. v. s. en svag betal
ningsbalans, samt en s. k. överfull sys
selsättning och ett läge på arbetsmark
naden, i vilket de ledande i fackorgani
sationerna inte ens med bästa vilja kun
na uppnå en verklig inkomststabilise
ring. Man får en konkurrens mellan 
företagen om arbetskraften, som pres

sar fram lönestegringar utanför avtalen, 
och man får en känsla inom fackorga
nisationerna att läget är sådant, att det 
med arbetarrörelsens traditioner icke 
är naturligt att avstå från inkomsthöj
ningar. Man får nämligen i detta läge, 
i varje fall på vissa håll, stora vinster 
inom företagen. Vi måste enligt min me
ning förstå de psykiska reaktioner, som 
då framkomma i arbetarvärlden. Man 
får till sist en lagerförtäring som, när 
den går utöver en viss punkt, kan med
föra ytterst allvarliga verkningar. Om 
lagren i detaljhandeln börja gå ned un
der en viss punkt, får man skrämsel
reaktioner bland allmänheten och 
hamstringstendenser. Om lagren inom 
själva produktionen gå ned, får man 
förseningar inom produktionslivet. Man 
får vänta på den eller den råvaran 
eller det eller det halvfabrikatet, som 
inte finns. Man får alltså »sand i maski
neriet» och en sänkning av effektivi
teten.

Alla dessa verkningar får man alltså, 
även om man skulle lyckas uppnå över
enskommelse om inkomststabilisering, 
men, som jag tidigare antydde, utsik
terna att i ett sådant läge faktiskt få en 
hållbar överenskommelse om inkomst
stabilisering torde vara mycket små. 
Därav följer, att den centrala faktorn 
i vår ekonomiska politik är att skapa 
den allmänna samhällsekonomiska ba
lans, som framför allt består i att in
vesteringarna och sparviljan hållas i 
balans med varandra.

Det är omöjligt att underlåta, när 
man diskuterar dessa problem, att kasta 
en blick tillbaka på läget 1946 och där
efter, eftersom man på vårt håll redan 
på försommaren 1946 reste just detta 
problem om en anpassning av investe
ringarna efter möjligheterna och sedan 
icke underlåtit, jag tror man kan säga 
vid praktiskt taget varje tillfälle, att 
återkomma till detsamma. Den gången, 
1946, fanns det enligt min mening ut
rymme för en väsentlig löneförhöjning, 
då vinsterna inom näringslivet voro

Den allmänna ekonomiska politiken.
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mycket stora. Frågan var emellertid, 
hur stora löneförhöjningar som voro 
förenliga med ett fast penningvärde och 
hur man sedan skulle uppnå överens
kommelse om en inkomststabilisering. 
Vid denna tidpunkt hade det förmod
ligen varit, jag vill inte säga relativt 
lätt men i varje fall mycket lättare än 
i dag, att uppnå jämvikt mellan investe
ringar och sparande. Det kunde ha 
skett utan en så hård beskärning av in
vesteringarna som nu tydligen är er
forderlig även enligt regeringens me
ning. Vid denna tidpunkt hade vi ännu 
stora guld- och valutareserver, varav 
åtminstone en del skulle varit i behåll, 
om regeringen inskridit för att skapa 
vad jag kallar en kapitalmarknadsba- 
lans mellan investeringar och sparande 
vid denna tidpunkt. Allt detta förefal
ler mig vara alldeles obestridligt. Rege
ringen har emellertid inte velat eller 
vågat att här inskrida på den centrala 
punkten i tillräcklig grad, trots att dess 
egna experter, såvitt jag förstår, hela 
tiden intagit en varnande hållning, om 
man får döma efter de artiklar i tid
ningar och tidskrifter som ha fram
kommit.

Vad inträffade efter 1946, sedan des
sa spörsmål tagits upp? Jo, att den 
mängd produktionskrafter, som kom att 
användas för investeringarna och som 
redan hotade att bli för stor för denna 
balans, ökades ytterligare. Under 1946 
ökades byggnadsarbetarnas antal med 
10 000, och i augusti 1947 hade bygg
nadsarbetarnas antal ökats med ytter
ligare 8 000, detta trots att, såvitt jag 
vet, regeringens egna experter redan 
1946 rekommenderat en åtstramning 
med i det väsentliga samma motivering 
som jag tror alla nationalekonomer, 
oberoende av politisk åsikt, använda, 
när de framhäva, att investeringarnas 
relation till sparviljan är den centrala 
faktorn, låt vara att naturligtvis även 
inkomststabilisering är en nödvändig 
förutsättning.

Jag skall inte ta upp tiden här med
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att upprepa de diskussioner som varit 
och de varningar som från vårt håll 
framkommit vid en serie tillfällen. Jag 
erinrar bara om att finansminister Wig- 
forss i debatten försommaren 1946 inte 
anslöt sig till denna tankegång utan för
klarade att den väsentliga risken för 
prisstegring enligt hans mening låg i 
utlandet. Sedan denna tidpunkt har, 
såvitt jag förstår, vårt läge varje gång 
frågan diskuterats blivit allt allvarliga
re. Man kan naturligtvis säga, att på 
vissa punkter inträtt förbättringar och 
att produktionsutsikterna i dag, sär
skilt inom jordbruket och på något an
nat håll, te sig gynnsammare än när 
året började. Men i stort sett är det 
omöjligt att komma ifrån den slutsat
sen, att vårt läge för varje år blivit 
mera ansträngt i den bemärkelse som 
här är i fråga. Om man accepterar detta 
torde det vara omöjligt att undgå den 
slutsatsen, att regeringens politik tyd
ligen inte varit tillfredsställande. Det 
är sant att förhållandena i utlandet äro 
och ha varit besvärliga, men detta fri
tager ju inte landets regering från att 
sköta den ekonomiska hushållningsupp- 
giften, som ett land måste sköta, inte 
bara när solen skiner i alla avseenden. 
Tvärtom är det så mycket viktigare att 
sköta den hushållningen när det är litet 
besvärligt väder omkring en. Jag und
rar om det finns någon enda ledamot i 
denna kammare som icke innerst inne 
håller med mig om att den utveckling 
vi haft under ett par år och litet mera i 
verkligheten är ett bevis för en otill
fredsställande ekonomisk politik.

Nu är det ganska vanligt att man, 
som finansministern gjorde i radiodis
kussionen i februari t. ex., säger: Ja, 
men riksdagen har varit med och be
slutat de statliga utgifterna. Jag vill 
därtill framhålla, att felet i den eko
nomiska politiken har, såvitt jag för
står, inte legat på det statsfinansiella 
utgiftsområdet, även om det alltid kan 
diskuteras, om man inte kunde ha gjort 
den ena eller andra saken bättre. Vi ha
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dock i detta land mycket stora budget
överskott under de senaste åren, såvitt 
jag vet relativt större än i något land 
utom möjligen Förenta staterna. Staten 
har alltså genom dessa budgetöverskott, 
som innebära sparande, om man vill ett 
tvångssparande, bidragit till kapital- 
marknadsbalansens upprätthållande. 
Hade de andra sidorna i den ekono
miska politiken, de som regeringen och 
riksbanken tillsammans ha att rykta — 
förut vilade de i större utsträckning än 
nu på riksbanken — skötts på ett sätt 
som inte kunde mera kritiseras, hade 
naturligtvis köpkraftsöverskottet och in- 
flationsfaran inte varit vad de äro i 
dag. Jag tror, herr talman, att det är 
ganska viktigt att slå fast, att vi haft 
mycket betydande budgetöverskott och 
att därför kritiken inte kan sättas in på 
den punkten, även om man naturligtvis 
kan säga, att om vi hade haft ännu 
större budgetöverskott, hade också läget 
varit bättre.

Därtill kommer frågan om i vilken 
mån man skall lägga hela tyngdpunkten 
i den ekonomiska politiken, när infla
tion hotar, på väldiga budgetöverskott. 
Enligt min mening vore det inte riktigt, 
och jag tvivlar på möjligheten att i 
praktiken genomföra en sådan politik. 
Man kan inte begära mer än att stats
kassan skall lämna väsentligt bidrag i 
ett läge som detta. Och ett sådant vä
sentligt bidrag har statskassan alltså 
givit. Jag hoppas finansministern med 
någon tillfredsställelse inregistrerar, att 
han i ett väsentligt avseende inte blir 
föremål för någon egentlig kritik från 
min sida, även om jag naturligtvis gör 
reservation för andra delar av den stats- 
finansiella politik som här förts.

Den centrala bristen ligger i att man 
trots statligt budgetöverskott och spa
rande inte lyckats upprätthålla och åter
ställa balansen mellan investering och 
sparande, och att man alltså haft för 
stor investeringsvolym i förhållande till 
sparviljan. Därför har man fått det liige 
jag talar om och hela den inkomstut

veckling som det är mycket svårt att 
undgå i det läget. Såvitt jag vet äro 
alla experter överens om detta med 
kapitalmarknadsjämvikten. Att sedan 
olika nationalekonomer ha olika me
ningar om vilka åtgärder som borde ha 
använts, det är klart. Det beror på 
politiska överväganden, och national
ekonomer ha, som andra, olika politiska 
åsikter, en sak som understundom för
bises.

Läget i dag tycks också vara det, att 
även regeringens egna experter ge ut
tryck för uppfattningen att vi äro myc
ket långt ifrån en samhällsekonomisk 
balans. En av de mest betrodda exper
terna i regeringskretsar doktor Ceder- 
wall, som är författare till centrala ka
pitel rörande den samhällsekonomiska 
balansen i de utredningar som före- 
bragts, har skrivit en artikel i Tjänste- 
mann arörelsen, där han ger uttryck för 
följande åsikt. Han säger, att om man 
skall kunna få balans nu 1948 och fram
åt, så torde konsumtionen få hållas un
gefär på samma storlek — han räknar
1 pengar och han sätter i tabellen in 
»i pengar räknat» — samma belopp som 
1947. Det är vad han anser nödvändigt, 
för att det hela skall gå ihop, för att 
man skall återställa balansen. Men han 
säger därefter, att barnbidrag, folkpen
sioner och skattesänkningar öka kon
sumentköpkraften med 1 000 milj. kro
nor och att de höjda lönerna och jord- 
bruksinkomsterna medfört en ökning 
med 1 500 milj. kronor, en ökning allt
så av konsumenternas köpkraft med
2 500 milj. kronor från i fjol till i år. Å 
andra sidan öka sparande och skattein
betalningar med 700 milj. kronor. Det 
blir alltså en nettoökning på 1 800 milj. 
kronor i konsumentefterfrågan. Nu kom
penseras detta till del av att prissteg
ringar redan inträffat. Det är i och för 
sig inte något tillfredsställande resultat, 
men dessa prisstegringar neutralisera 
ju cn del av köpkraftsökningen. Vidare 
har det inträffat kostnadsstegringar som 
komma att leda till ytterligare prissteg
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ringar på ett par hundra milj. kronor. 
Cederwall kommer därefter fram till att 
ett köpkraftsöverskott i konsumenter
nas händer föreligger på 850 milj. å 
1 000 milj. kronor, om den investering, 
som är planerad, skall komma till ut
förande, utan rubbad samhällsekono
misk balans. Enligt min mening är 
detta en, såvitt jag kan bedöma, täm
ligen realistisk bild, utan att man där
för behöver fästa sig alltför mycket vid 
varje enstaka siffra.

Även andra regeringsexperter ha gi
vit uttryck åt en liknande uppfattning. 
Så har t. ex. herr Rehn i Morgon-Tid
ningen gjort ett uttalande, där han sä
ger, att det centrala kravet på den eko
nomiska politiken är en neutralisering 
av efterfrågeöverskottet. Detta är en 
grund, som kan ge förutsättningar för 
pris- och lönestabilisering. Rehn ser 
alltså ordningen på samma sätt som jag, 
nämligen att det är själva den grund
läggande balansen som kan ge förutsätt
ningar för inkomststabilisering.

Nu är det uppenbart, om jag har fat
tat det siffermaterial som föreligger rik
tigt, att regeringen — vare sig man an
ser att det innebär för stor köpkraft i 
konsumenternas händer eller man an
ser att investeringsplanerna äro för 
stora eller man vill kombinera dessa 
båda saker — lämnar regeringen detta 
s. k. köpkraftsöverskott där det är och 
säger: vi få se hur utvecklingen blir. 
Jag vore mycket tacksam, om statsrådet 
och chefen för finansdepartementet 
kunde ge oss upplysning om hur rege
ringen ser på problemet om detta köp- 
kraftsöverskotts avlägsnande, så att den 
samhällsekonomiska balansen kan åter
ställas, vilket enligt min och andras 
mening torde vara en förutsättning för 
en framgångsrik inkomststabilisering. 
Jag hälsar med stor tillfredsställelse de 
förklaringar, som från näringslivets 
olika organisationers sida utsänts för 
några dagar sedan. Men jag vill fästa 
uppmärksamheten därpå, att de mera 
äro uttryck för en välkommen och vik
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tig sinnesstämning än för några påtag
liga åtaganden. De flesta förklaringar 
göra allting beroende av lönernas ut
veckling, särskilt löneutvecklingen inom 
andra näringsgrenar än jordbruket, me
dan landsorganisationen och dess led
ning inte våga sig på ens någon rekom
mendation i fråga om lönesättningen 
för nästa år. Att lönerna inte skola rub
bas väsentligt i år, har man trott vara 
självklart, ty de äro redan bestämda, 
men i fråga om lönebildningen för 1949 
vågar Landsorganisationen inte göra 
mer än att säga, att man skall avvakta 
till slutet av året, då man bättre kan 
bedöma konjunkturläget, vilket tydligen 
betyder att man vill bedöma om man 
har kvar detta tryck på arbetsmarkna
den, som nu finns, eller inte. Enligt 
min mening är det välkommet att man 
inom arbetarrörelsen går in för den 
samtidighet i uppgörelserna som här ut
lovas. Jag betraktar det som ett väsent
ligt framsteg liksom jag aldrig för min 
del betvivlat att man även i övrigt inom 
Landsorganisationens ledning medver
kar så långt man över huvud taget tror 
sig kunna gå i detta läge.

På tal om denna påbörjade aktion för 
inkomststabilisering vill jag göra det 
påpekandet, att regeringen tydligen 
bundit sig för att prisnivån endast skall 
röra sig inom en mycket snäv marginal. 
Regeringen försätter på det sättet riks
dagen i ett ganska bundet läge, vilket 
vi ju fått erfara, när frågan om sub
ventionerna behandlades i går. Enligt 
min mening har det, såsom regeringen 
lagt upp saken, under de förhanden- 
varande omständigheterna varit ofrån
komligt för oss i kammaren att gå med 
på de väsentliga av dessa subventioner. 
Jag tror emellertid att om det skall fin
nas förutsättningar för framgång på litet 
längre sikt, regeringen får försöka att 
inte få läget bundet inom en så smal 
marginal att det egentligen inte lämnar 
någon väsentlig rörelsefrihet och inte 
lämnar något utrymme för rätt svår
förutsebara händelser i utlandet, som
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kanske skulle kunna riva upp alltsam
mans. Jag tror det är klokare att man 
försöker göra klart för sig, att det är 
nödvändigt att operera med sådana mar
ginaler, att vi i vår ovissa värld inte få 
anledning konstatera att vi ha små ut
sikter att kunna fullfölja linjen.

Vidare redovisar regeringen vid dis
kussionen av den samhällsekonomiska 
balans jag vidrört, att man har genom
fört en viss beskärning av investering
arna. I januari uppskattade regeringen 
den enligt budgetbilagan till 650 ä 850 
milj. kronor. Enligt här föreliggande 
rapport har minskningen sjunkit, så att 
den nu är 450 milj. kronor. Jag vet 
inte vad det är som gjort regeringen 
mera optimistisk, när utvecklingen sna
rare skulle föranlett en motsatt slutsats.

Om man frågar, hur vi på vårt håll 
se på spörsmålet om balans och in
komststabilisering, vill jag uttala att, så
vitt vi kunna finna, utvecklingen sedan 
1946 nu gått så långt och läget blivit så 
allvarligt, att det knappast är möjligt, 
ifall man inte vill tillgripa oerhört dras
tiska åtgärder, att bara säga: Tryck nu 
på de och de knapparna så går allt bra. 
Vi tro, att en politisk omorientering är 
nödvändig, som återställer förtroendet 
inom de väsentliga medborgargrupper, 
där detta förtroende nu är rubbat. Där
igenom kan man nämligen skapa bättre 
förutsättningar för samverkan mellan 
stat och näringsliv, vilket är av stor 
betydelse t. ex. för handläggningen av 
de enskilda investeringsproblemen. Man 
kan då också skapa förutsättningar för 
ett ökat sparande på ett sätt som an
nars inte är möjligt. Jag är ledsen att 
jag, liksom herr Wiberg, nog kommit 
till den slutsatsen, att de senaste två 
årens utveckling varit av den art, att 
det knappast är möjligt att återställa 
förtroendet på olika håll utan att det 
allenabestämmande av det socialistiska 
partiet som nu föreligger upphör, så att 
man får ett tillstånd, där alla grupper 
känna, att det inte bara är en grupp 
som kan diktera, utan att alla måste ta

hänsyn. Detta skulle framkalla en trygg
hetskänsla på många håll. Det gäller 
nämligen att få alla folkgrupper att kän
na, att deras samverkan behövs, och det 
är alldeles klart att jag fäster mycket 
stor vikt vid att man inom de s. k. ar
betargrupperna också kan få behålla 
denna känsla.

För det andra mena vi, att man bör 
försöka precisera litet mer hur stor 
investeringsvolym som är förenlig med 
balansens återställande. Det enda jag 
kan läsa ut ur de siffror som föreligga 
i dag är, att experterna anse att den 
investeringsvolym, som här planeras, är 
för stor, och jag har inte funnit någon 
av dem säga, att allt kan klaras genom 
minskning av konsumtionen. Men om 
det är fallet, får man ju försöka komma 
frågan ett steg närmare och sedan säga: 
Nu få vi lov att ta konsekvenserna av 
detta på de olika investeringsområdena, 
både dem som ligga under direkt of
fentlig kontroll och de andra, och för
söka uppnå anpassning efter möjlighe
terna. Jag är den förste att beklaga, 
att det inte går att framställa mer real- 
kapital, det må vara fabriker, maskiner, 
bostäder eller andra saker, men om det 
inte finns sparvilja i landet tillräckligt, 
blir situationen bara värre, ifall man 
försöker åstadkomma det som i längden 
är omöjligt. Jag skulle önska, att finans
ministern kunde använda sin ofta om
vittnade framstående pedagogiska för
måga till att förklara för svenska fol
ket rent ut, att det inte är tillgången 
på den eller den råvaran eller det och 
det slag av arbetskraft som sätter grän
sen för hur stor investeringsvolym vi 
ha råd till, ifall vi vilja ha balans i det 
ekonomiska livet, utan att det är fol
kets vilja att spara, som sätter denna 
gräns.

Ifall det är en stor klyfta mellan in
vestering och sparande, är det inte alls 
självklart att den kan elimineras bara 
genom eu minskning av investeringar
na. Man kommer naturligtvis också till 
frågan om konsumtionen. Vi ha under
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strukit detta på ett rätt tidigt stadium 
och'upprepat att det är lämpligt, att man 
beträffande inkomstbildningen försöker 
att få samtidiga uppgörelser för 1949 
för alla grupper för att se, vad som är 
möjligt inom ramen av bevarat pen
ningvärde. Regeringen är tydligen ock
så inne på denna väg nu.

Yi tro att en politik av antydd art 
skulle förbättra atmosfären i landet och 
bidraga till att förtroendet till penning
värdet hos allmänheten återställdes. 
Folket måste få en känsla av att allas 
medverkan är nödvändig, att inte en 
grupp allena kan bestämma och att alla 
ansvariga instanser bestämt sig för att 
nu skall det tas ett krafttag. Man skall 
inte underskatta verkan av sådana psy
kologiska faktorer, fastän jag vet att 
man inom regeringspartiet ibland i den 
ekonomiska debatten säger, att det är 
ingenting att ta på, man vet inte hur 
mycket det verkar. Men man kan inte 
underlåta att säga, att det kan vara en 
mycket viktig faktor, som bidrager till 
ett återställande av sparandet.

Jag vill som exempel på konkreta 
saker nämna, att regeringen omedelbart 
borde gå in för en omläggning av kvar- 
låtenskapsskatten till en mera dämpad 
arvslottbeskattning. Man skall inte un
derskatta den psykologiska reaktion, 
som en sådan åtgärd skulle få inom 
rätt vida folkgrupper, vilkas inställning 
till sparandet dock har stor betydelse, 
även om finansministern gärna skulle 
önska, att den inte hade det. Jag tror 
att dessutom speciella skattepolitiska 
åtgärder kunna tänkas till uppmuntran 
av sparande, även om jag inte under
skattar de svårigheter som de fram
lagda förslagen tyckas möta. Jag tror 
att om finansministern visade mera le
vande intresse för att få fram något i 
den vägen trots svårigheterna, detta 
skulle ha ett gynnsamt inflytande.

Sedan kommer jag till frågan om det 
allmännas hållning till regleringarna 
och produktionen över huvud taget. Jag 
tror att även där psykologiska faktorer
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inverka, att en mera produktionsvänlig 
hållning skulle vara av betydelse. Det 
är inte alldeles likgiltigt vilket talesätt 
t. ex. folkhushållningsministern ibland 
använder, och jag tror att där en större 
försiktighet skulle kunna iakttagas.

Enligt min mening skulle man, ifall 
man återställde den samhällsekonomi
ska balansen på nu angivna vägar, få 
en tendens till höjning av produktio
nen, vilket också både herr Cederwall 
och andra experter framhålla. Om den 
speciella överrörlighet på arbetsmark
naden, som nu kännetecknar densamma, 
upphör, stiger förmodligen produktions- 
effektiviteten per timme. I den mån man 
kan undgå att företag få vänta på rå
varor och halvfabrikat kan deras pro
duktion bli snabbare. På sådana vägar 
kan man därför förmodligen åstadkom
ma inte bara en viss höjning av pro
duktionen utan även indirekt en höj
ning av sparandet. Vi veta ju alla att 
folk äro benägna att spara mer vid en 
högre inkomstnivå än vid en lägre. På 
så sätt skulle man bana väg för en suc
cessiv reduktion av regleringarna, vilka 
ju till väsentlig del bero på att vi inte 
ha allmän balans mellan köpkraft och 
varutillgång. — Regleringarna dra ned 
produktiviteten därigenom att de ta i 
anspråk mycken tid både för myndighe
terna och än mer för näringslivet. Koo
perativa förbundet har uppskattat den
na förlust till 1 000 miljoner kronor. 
Det är möjligt att siffran är överdri
ven, men den anger i alla fall att det 
skulle vara möjligt att öka produktio
nen mycket väsentligt, om man kunde 
komma från de förluster, som direkt 
och indirekt följa med regleringssyste
met. I så fall skulle det alltså öppnas 
möjligheter för en ny standardhöjning 
på längre sikt.

Även om man alltså till en början 
skulle vara tvungen att föra en mera 
restriktiv politik än i dag, skulle man 
så småningom komma fram till ett läge, 
där både konsumtionen och investe
ringarna kunde vara större med bibe-
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liållen balans än som är möjligt att nä 
om man fullföljer den nuvarande poli
tiken. Någon kanske invänder, att det 
är väl en paradox att man genom en 
försiktigare politik i dag snart kan 
åstadkomma förutsättningar för både 
större investering och större konsum
tion än som eljest blir möjligt. Men är 
det egentligen så paradoxalt? Kan man 
inte ofta iaktta, att personer som leva 
litet över sina inkomster, ganska snart 
komma i ett sådant läge, att deras stan
dard blir väsentligt lägre än de män
niskors standard, som hålla sig inom 
möjligheternas ram? Jag är ofta skep
tisk mot paralleller mellan den enskil
des ekonomi och samhällets, men på 
denna punkt tror jag en sådan parallell 
är både riktig och upplysande. — Allt 
detta förutsätter givetvis en beslutsam 
politik och en förtroendefull sam
verkan.

När jag nu sagt något om vår inställ
ning, kanske jag, herr talman, även 
borde framföra några observationer an
gående den ståndpunkt, som högerpar
tiets reservanter i bankoutskottet ha 
intagit. Jag anser nämligen att denna 
reservation är upplysande ur många 
synpunkter. Jag har under åtminstone 
ett år betraktat det som en av de poli
tiska gåtorna, hur högerpartiets politik 
skulle kunna gå ihop. Man är emot en 
del åtgärder som syfta till höjande av 
statens inkomster, och man har på vissa 
punkter velat medverka till större ut
gifter än andra partier velat acceptera. 
Särskilt uppenbart var detta för ett par 
år sedan, men det har även varit så 
senare. Trots detta har man gjort gäl
lande, att högern företräder den försik
tiga politiken. Jag har frågat mig, hur 
kraven på mindre inkomster och större 
utgifter för staten kunnat förenas med 
en känsla att man själv är försiktig. Nu 
äntligen har denna reservation givit oss 
en viss vägledning om hur högern ser 
på problemet. Såvitt jag förstår kan 
dess ståndpunkt sammanfattas i tvä 
ting: man förordar räntehöjning, och
2 — Andra kammarens protokoll 1948.

man förordar återinförande av omsätt
ningsskatten. Uttryckssättet är försik
tigt, men tanken förefaller klar. Jag 
har observerat att de två relevanta pas
sagerna på sidorna 10 och 11 båda 
börja med ordet »om». Jag trodde först 
att det var ett tryckfel, att det var ett 
»s» som fallit bort, men det är bara en 
viss försiktighet i uttryckssättet. Av 
skrivsättet framgår att författarna inte 
mena »om det är så och så» utan »att 
det är så och så». Om jag missförstått 
författarna på den punkten, vore jag 
tacksam för att få en upplysning om det.

Vad räntehöjningen beträffar har jag 
fortfarande den uppfattningen, att om 
man i väsentlig mån skall lita till en 
sådan, måste den vara mycket stor. Jag 
tror därför att en räntehöjning inte är 
att förorda i dagens läge, men jag vill 
å andra sidan understryka en tanke
gång, som herr Hall har snuddat vid — 
jag tror det var i januari eller februari 
— nämligen att det inom ramen för en 
viss stabiliseringspolitik mycket väl 
kan förekomma en viss mindre rörlig
het hos räntan. För att riksbanken skall 
kunna hålla kontroll över marknaden 
är det nämligen av tekniska skäl önsk
värt att räntan inte är spikad till en 
viss bråkdel av en procent. Detta rent 
tekniska problem är enligt min mening 
ganska viktigt, men det ligger dock på 
ett annat plan än en rekommendation 
av en mycket betydande räntehöjning 
som ett medel att minska investerin
garna.

Reservanterna ha nederst på sidan 11 
uttalat sig ganska klart om omsättnings
skatten. Jag vill emellertid påpeka, att 
ett återinförande av omsättningsskatten 
inte skulle bidra till att återställa sam
hällsekonomisk balans, om man samti
digt avskaffade andra skatter, som ge 
ungefär lika mycket. Jag förmodar att 
motivet för högerns rekommendation 
om återinförande av omsättningsskat
ten är, att man därmed skulle kunna 
öka budgetöverskottet. Om man nämli
gen, på grund av att andra skatter slo-
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pas, inte ökar budgetöverskottet genom 
denna åtgärd, så bidrar man ju inte till 
balansens återställande. Det kan finnas 
även andra skäl för att högern vill 
lägga om den indirekta beskattningen, 
men dem skola vi inte diskutera i dag. 
Jag tvekar inte att påstå, att en politik 
som går ut på att staten, genom att av
sevärt öka det nuvarande budgetöver
skottet på 600 miljoner, skall uppbringa 
en betydande del av det sparande som 
erfordras i landet, den bär, även om 
den är populär i vissa bankkretsar, ett 
drag av socialism. Det är ett väsentligt 
drag av socialism, att en mycket bety
dande del av det sparande som skapats 
i landet skall skötas av staten genom 
väldiga budgetöverskott. Man behöver 
bara tänka sig en sådan politik fortsatt 
under loppet av 20 å 30 år för att inse, 
vilka konsekvenser den skulle ha. Man 
kan nu kanske säga, att man bara av
ser att tillgripa överbalansering i vissa 
konjunkturlägen och att man hoppas att 
vi skola undgå allvarliga depressioner 
av 1930-talets typ eller åtminstone att 
vi skola kunna förhindra att depres
sionerna bli så varaktiga som då. Jag 
kan emellertid inte ansluta mig till den 
åsikten, att det är naturligt att genom 
statliga tvångsåtgärder försöka få fram 
ett oerhört stort sparande. Jag anser, 
som jag förut sagt, att man i vissa lä
gen bör genom en överbalansering av 
budgeten ge ett väsentligt bidrag, men 
inte mera, till sparandet. Det kan må
hända invändas, att dagens läge är så 
allvarligt, att man måste tillfälligt till
gripa alla tänkbara metoder, och att 
det måste vara bättre om budgeten vore 
överbalanserad med 1 100 miljoner än 
med 600 miljoner. Jag vill inte bestrida 
att det finns skäl för åsikten, men om 
man anser det, kan man i alla fall knap
past rekommendera införandet av en 
skatt, som vi säkerligen inte kunna bli 
av med efter 12 eller ens 24 månader. 
Punktskatterna, av vilka en del onek
ligen äro ytterst otrevliga, ha dock den 
fördelen framför en omsättningsskatt,
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att det är större utsikter att vi bli av 
med dem, när det inträder ett annat 
läge. Om man har den gamla vänster
uppfattningen, att det inte är önskvärt 
att ha tunga indirekta skatter, vilka 
vända den tunga ändan nedåt och hår
dast drabba de mindre inkomsttagarna, 
anser jag man har skäl att i dag inte 
medverka till införande av en omsätt
ningsskatt. Det är klart att läget kan 
försämras ytterligare, så att det blir nöd
vändigt att vidta ytterligare åtgärder, 
men jag håller mig till det nuvarande 
läget.

Herr talman! Jag skulle som avslut
ning på dessa reflexioner vilja säga, att 
det inte varit möjligt för oss att under 
dessa hektiska dagar studera det sta
tistiska materialet så ingående som vi 
skulle ha önskat och ännu mindre att 
diskutera det med experterna såsom 
regeringen kunnat göra. Jag vore därför 
tacksam om regeringen ville lägga fram 
sin syn på detta material och tala om 
vilka slutsatser man drar om möjlighe
terna att återställa balansen, dels ge
nom åtgärder som påverka investering
ens volym och dels genom åtgärder som 
påverka konsumtionen.

Jag vill även göra den reflexionen, 
att en ökning av sparandet i ett läge så
dant som det nuvarande inte bara är 
ett alternativ till ökad konsumtion och 
standardhöjning, utan att det även är 
en förutsättning för just det slag av 
standardhöjning, som många av oss 
sätta i allra främsta planet, nämligen 
byggandet av sjukhus, skolhus, bostä
der, verkstadslokaler o. s. v. Det ligger 
något av en ödets ironi däri, att den 
socialistiska åskådningen, som säker
ligen har full förståelse för behovet av 
dessa ting, inte på ett tidigare sta
dium visat, att man för att åstadkom
ma dem i tillräcklig omfattning fram
för allt måste ha sparande och kapital
bildning. Jag har gjort den reflexionen 
hundratals gånger under det sista tio
talet år, när jag läst hur Morgon-Tid
ningens ekonomiske medarbetare fram
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till år 1946 nästan varje vecka plågades 
av tanken att sparandet kunde bli för 
stort.

För att ge ytterligare tyngd åt min 
vädjan om besked från regeringen på 
nyss angiven punkt vill jag tillfoga yt
terligare ett citat från dr Cederwalls 
artikel i Tjänstemannarörelsen nr 5: 
»Inkomststabiliseringen bidrar inte di
rekt till åstadkommande av denna ba
lans» — d. v. s. mellan sparande och 
investering. — »Det kunna endast så
dana åtgärder göra, som direkt påverka 
investeringarna i återhållande riktning 
och sparandet i stigande riktning.» .Tåg 
vill understryka detta, emedan denna 
tankegång knappast till fullo kommer 
till synes i bankofullmäktiges och ban
koutskottets yttranden. »Det kommer att 
krävas hårda tag både i fråga om pris
kontrollen och den ekonomiska poli
tiken i övrigt», tillägges det. Min fråga 
till regeringen är helt enkelt denna: 
Vad är det för politik regeringen över
väger? Jag vill göra det tillägget, att 
om man under en period av stigande 
kostnader skärper priskontrollen, mins
kar man företagens sparande och där
med den totala sparvolymen, såvida 
man inte vidtar andra åtgärder. Jag 
tar inte ställning till frågan huruvida 
det är politiskt lämpligt att göra det, 
men jag vill tillfoga den enligt min 
mening enda väsentliga synpunkt som 
saknas, om jag lägger tillsammans alla 
expertutredningarna. Om man anser att 
sparandet måste ökas och investeringar
na måste minskas, kan man inte i nästa 
ögonblick vända runt och rekommen
dera en skärpning av priskontrollen, 
så att priserna inte skola få stiga trots 
att kostnaderna öka. Fn sådan åtgärd 
innebär eu minskning av sparandet. 
Detta är intet politiskt ställningstagan
de från min sida, utan en rent objektiv 
observation. Dr Cederwall tillägger: 
»Den stabilisering som nu förestår 
måste helt enkelt lyckas. Annars äro 
utsikterna att undgå en fortsatt infla
tion såvitt man nu kan bedöma för-
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därvade.» Det är tydligen ett bestämt 
krav från regeringens egna experter 
på en politik som återställer den jäm
vikt de anse icke föreligga i dag.

Jag kanske skulle kunna sluta mitt 
anförande här, herr talman, men efter
som detta är den enda stora ekonomiska 
debatt av mer allmän karaktär som före
kommit i riksdagen på flera månader 
och eftersom vi stå inför ett mycket 
viktigt val i höst, är det naturligt att 
jag vill vidga frågeställningen till att 
gälla riktlinjerna för den ekonomiska 
politiken över huvud, sådan man inom 
regeringen tänker sig den. Detta är 
nämligen första gången som en social
demokratisk regering med egen majo
ritet i riksdagen går till ett andrakam- 
marval för att vädja om folkets för
troende för sin politik. Man skulle då 
vänta att regeringspartiet med förtjus
ning framträdde för folket och sade: 
Vi äro och vi ha varit övertygade so
cialister. Visa oss ert förtroende genom 
att ge oss en fullmakt, och vi skola bana 
vägen till det socialistiska lvckoriket. 
Vi ha tänkt oss att under de första sta
dierna gå till väga så och så. De andra 
partierna vilja inte vara med om den 
socialistiska politiken. De vilja vara 
med om sociala reformer, som kunna 
utföras inom ramen för enskilt närings
liv och enskild äganderätt, men vi vilja 
utöver denna sociala reformpolitik föra 
en politik, som omdanar samhället i 
socialistisk riktning. Vi vilja ersätta det 
enskilda profitintresset med samhälls
intresset etc.

Men detta sker inte. Vi få inte höra 
någon sådan vädjan från regeringen till 
folket. Statsministern tiger. Finansmi
nistern tiger. De övriga statsråden tiga. 
Regeringens huvudorgan tiger. Vi ha 
bara fått veta en sak: arbetarrörelsens 
efterkrigsprogram är bordlagt tills vi
dare vad de socialistiska punkterna be
träffar, men vi få ingen upplysning om 
bur länge det skall vara bordlagt. Har 
kanske regeringen ändrat mening och 
övergivit sin socialistiska åskådning?
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Vill regeringen förklara, att den inte 
alls tänker föra någon socialistisk poli
tik? Jag frågade finansministern om 
den saken i remissdebatten, men han 
skakade ganska kraftigt på huvudet. I 
varje fall har således finansministern 
uppenbarligen inte ändrat mening. En
ligt vad jag läst i regeringspressen har 
finansministern på den socialdemokra
tiska partikongressen hållit ett anföran
de om den socialistiska politiken. Detta 
anförande var så imponerande, att en
ligt Morgon-Tidningen tystnaden efter 
detsamma var lika fullständig som i 
en indianstam, när den store anden har 
talat. Finansministern lyckades få till 
och med den sympatiskt talföre herr 
Thunborg att tiga, vilket var mer än 
herrar Höglund och Erlander lyckades 
göra med förenade krafter. Skulle nu 
inte vi, som inte kunna delta i social
demokratiska partikongresser, kunna 
få höra litet av den store andens bud
skap? Vi vilja dock inte lova att tiga — 
det vore för mycket begärt. Ännu är 
riksdagen inte så väldisciplinerad, även 
om jag i statsministerns irriterade ton
fall häromdagen tyckte mig kunna spå
ra en sympati för en utveckling dithän. 
Det skulle vara av intresse att få höra 
vad regeringen har för planer. År 194G 
hänvisades vi av finansministern till 
att vi borde besökt förevisningar av 
socialistiska valfilmer för att få höra 
vad regeringen tänkt göra i fråga om 
arvsbeskattningen. Det må vara hänt, 
ty de voro ju tillgängliga för offentlig
heten. Men vi kunna ju inte hänvisas 
att gå på den socialdemokratiska parti
kongressen. Ingen i denna kammare 
tror väl att herr Wigforss är villrådig 
i fråga om huvudpunkterna i den so
cialdemokratiska politik han skulle 
vilja föra. Ingen tror väl att han inte 
vet vari de väsentliga dragen skulle 
bestå. Ingen tror väl att han brister i 
vilja att verka i den anda som program
men sedan decennier tala om. Jag vill 
erinra om herr Wigforss’ klassiska ytt
rande till hem Hagberg i Luleå i en
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diskussion för ett par år sedan, vilket 
yttrande kan sammanfattas så, att »om 
herr Hagberg och kommunisterna hjäl
pa oss att få tillräckligt stor majoritet 
i riksdagen för socialistisk politik, skall 
ni få se att vi skall nog socialisera på 
allvar». Detta yttrande är i alltför friskt 
minne för att någon skall betvivla herr 
Wigforss’ inställning. Men då vore det 
också lämpligt att regeringen gav litet 
närmare upplysning till det svenska fol
ket. Det har igångsatts så många utred
ningar om olika näringsgrenar, vilka 
ha delvis socialistiska direktiv, att det 
blir många tillfällen under denna fyra
årsperiod att taga ställning till socia
listiska förslag. Det är dock en fyraårs
period valet gäller, och vad är väl na
turligare än att regeringen ger upplys
ning om den politik som den avser att 
föra, om valet — jag säger mot förmo
dan — skulle ge den socialistiska seger 
som det talas om i de många annonser
na i regeringspressen — seger i den 
bemärkelsen, att socialisterna plus de 
i socialiseringsfrågorna pålitliga kom
munisterna få tillräcklig majoritet. Om 
man vill vädja till väljarna att ge rege
ringspartiet detta förtroende, måste väl 
väljarna ha anspråk på att få veta åt
minstone huvuddragen i denna politik. 
Statsministern har haft vissa yttranden 
om permanent priskontroll och sådant, 
men de ha varit så fragmentariska att 
man inte därav kan draga några be
stämda slutsatser. Enligt min mening 
är den svenska riksdagen ett lämpligt 
forum för diskussion av så centrala frå
gor. Det gäller naturligtvis inte att dis
kutera i allmänna termer om den ena 
eller andra åskådningen. Det gäller i 
stället frågan vilka konsekvenser av sin 
åskådning som regeringen vill draga i 
fråga om den politik som den avser att 
befrämja under den kommande fyraårs
perioden. Vi inom folkpartiet ha inte 
dolt vår allmänna syn på dessa pro
blem: vi önska sociala reformer inom 
ramen för enskild äganderätt och en
skilt näringsliv; vi äro skeptiska mot
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.statlig monopolisering och lita till den 
fria prisbildningen, men vi önska 
monopolkontroll och aktiv konjunktur
politik; så länge vissa krisförhållanden 
bestå, får man ha mera regleringar än 
som är önskvärt på längre sikt; vi vilja 
främja ekonomisk demokratisering i 
olika riktningar.

Herr talman! Att partierna före ett 
val — och ett val så viktigt som detta 
•— ange grunddragen i den politik som 
de ämna föra är enligt min mening en 
förutsättning för en sund demokrati. 
För det socialdemokratiska partiet, som 
vill föra oss steg för steg fram mot det 
socialistiska samhället, borde det vara 
naturligt att upplysa om hur dessa steg 
skola se ut. Därför vädjar jag till rege
ringen att begagna detta tillfälle att 
inför det forum riksdagen utgör lämna 
upplysningar om grunddragen i den so
cialistiska politik, för vilken man begär 
folkets förtroende.

Vidare anförde:

Herr WIBERG: Herr talman! Det var 
naturligtvis med det allra största in
tresse som vi här i kammaren avvak
tade herr Ohlins anförande. Det var 
redan från början klart att herr Ohlin 
just inte hade någon lätt ställning. Å 
ena sidan borde hans ekonomiska kun
nande säga honom, att den bedömning 
som kommit till uttryck i högerreser
vationen är riktig. Å andra sidan ha 
som bekant herr Ohlin och hans parti 
tidigare gjort vissa uttalanden, som ve
derbörande nu i varje fall ha anled
ning att ångra. Vi hörde att herr Ohlin 
i vissa avsnitt av sitt anförande i hög 
grad nalkades högerreservationen. Men 
i vissa andra avsnitt gick han utomor
dentligt nära den socialdemokratiska 
politiken. Samtidigt som herr Ohlin 
gjorde angrepp mot den socialdemo
kratiska politiken kunde han dock icke 
låta bli att göra angrepp mot högern. 
Herr Ohlin och hans parti sparka ock
så konsekvent åt både vänster och hö

ger. Herr Ohlin tror att det är nöd
vändigt — med tanke på att vinna så 
många röster som möjligt — att fram
stå som högerns alldeles speciella fien
de. Vi ha från högerpartiets sida inte 
heller något emot att det blir en klar 
gränsdragning. Och vi önska herr Oh
lin all framgång i arbetet att taga rös
ter från socialdemokraterna. Det skul
le bara vara till nytta för landet, att så 
skedde. Men det vore lika olyckligt, 
om det verkligen funnes högerfolk, som 
inte genomskådade spelet. Jag undrar 
om det inte för vetenskapsmannen Oh
lin måste kännas något underligt att 
veta, att politikern Ohlin har en inte 
så ringa skuld till den snedvridning av 
vår ekonomi som nu föreligger.

Beträffande omsättningsskatten kan 
man inte rimligen begära att herr Oh
lin skall avsvära sig sin tidigare stånd
punkt och bli anhängare av densam
ma. Folkpartiets valbroschyr är ju re
dan tryckt. Vad mig personligen be
träffar vill jag öppet säga ifrån, att jag 
anser att omsättningsskatten i kombi
nation med andra åtgärder får betrak
tas såsom en nödvändig och för landet 
nyttig företeelse under en kortare pe
riod. Vad räntan beträffar är detta 
tydligen ett område, där herr Ohlin 
och hans parti ha för avsikt att finna 
ett väsentligt vapen under valkampan
jen. Jag vill — eftersom herr Ohlin 
ville ha ett förtydligande beträffande 
min ställning till räntefrågan — säga, 
att räntan ingalunda är allena saliggö
rande. Tvärtom ha vi uttryckligen sagt 
att det bör vara fråga om en kombina
tion av åtgärder. Det är till och med 
möjligt att det inte blir fråga om någon 
räntehöjning, och i varje fall endast en 
en obetydlig sådan.

Det var däremot en annan sak, be
träffande vilken herr Ohlin inte gav 
något besked, nämligen obligationskö- 
pen. Menar herr Ohlin, att riksbanken 
skall fortsätta med sina köp till hur 
många hundra miljoner kronor som 
helst?

Den allmänna ekonomiska politiken.
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Herr HAGBERG i Malmö: Herr tal
man! Professor Ohlin har framfört vis
sa erinringar mot högerreservationen 
till bankoutskottets utlåtande. Dessa 
erinringar togo formen av ett slags de
klaration, att herr Ohlin — i varje fall 
såvitt jag fattade honom — inte vill 
vara med om ett eventuellt återinföran
de av omsättningsskatten. Han vill inte 
heller vara med om stödköpens upp
hörande, därför att en sådan åtgärd 
skulle leda till en räntehöjning. Jag 
skulle vilja fråga herr Ohlin, vilka me
del han under dessa omständigheter 
rekommenderar den svenska riksdagen 
att använda sig av för ett återställande 
av den hårt skakade samhällsekono
miska balansen. Det kan väl inte räcka 
med »den moderata höjning av arvs- 
lottsbeskattningen», som herr Ohlin ti
digare har anbefallt för att få till stånd 
en tillbörlig överbalansering av budge
ten? Man måste — föreställer jag mig
— taga i anspråk även andra medel. 
Men, herr Ohlin, om man inte vill 
reflektera på att återinföra omsätt
ningsskatten, om man inte vill reflek
tera på inställande av obligationsköpen 
o. s. v., om man inte vill taga i anspråk 
dessa naturligtvis mycket impopulära 
och mycket hårda medel, då finns ju 
bara en annan väg, nämligen att fort
sätta med regleringarna, att fortsätta 
med ingreppen i näringslivet. Men det 
är väl inte den vägen herr Ohlin re
kommenderar. Herr Ohlin och hans 
meningsriktning vilja ju alltid framställa 
sig såsom den främsta banerföraren, 
när det gäller kampen mot reglerings- 
sainhället, när det gäller kampen mot 
Krångelsverige. På detta område vilja 
ju herr Ohlin och hans meningsfränder 
framställa sig rent av som S:t Göran 
i kamp med draken.

Herr Ohlin riktade mot regeringen 
och finansministern den förebråelsen
— jag har förvisso ingen anledning att 
taga finansministern i försvar — att 
regeringens socialistiska program bord
lagts tills vidare. Men jag skulle vilja
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fråga herr Ohlin, om inte även herr 
Ohlins verkliga program i fråga om 
medlen för den ekonomiska samhälls- 
sjukans botande bordlagts till vidare?

Jag övergår så till ämnet för dagen.
När man ser tillbaka på de senare 

årens politik här i landet, kan man inte 
undgå att fundera över vilket inflytan
de riksdagen och dess organ — jag 
tänker både på bankofullmäktige och 
bankoutskottet — egentligen ha på den 
ekonomiska utvecklingen. Ha riksdagen, 
bankofullmäktige och bankoutskottet 
över huvud taget något inflytande alls? 
Jag tycker att detta är en fråga, som 
det kan vara av ganska stort intresse 
för kammarens ledamöter att något up
pehålla sig vid. Ha vi, mina damer och 
herrar, egentligen något att säga till om 
beträffande vad som sker eller inte 
sker på det ekonomiska fältet? Låt mig, 
herr talman, ett ögonblick erinra om 
vad det är som har inträffat. För fyra 
år sedan tog finansministern under 
medverkan av bankofullmäktige upp 
frågan om riktlinjerna för den ekono
miska politiken. Dessa riktlinjer ut
vecklades och preciserades ytterligare 
av bankoutskottet. De accepterades — 
det komma kammarens ledamöter helt 
säkert mycket väl ihåg — av en prak
tiskt taget enhällig riksdag. Det var ett 
ganska förträffligt program för hur vi 
i dessa ting skulle förfara i denna 
vanskliga tid, som vi den gången för 
fyra år sedan kommo överens om. Låt 
oss uppfriska minnet av vad riksdagen 
den gången enhälligt beslöt.

I beslutet utsädes bland annat: Var
je ytterligare höjning av prisnivån 
skulle förhindras med stöd av en re
striktiv lönepolitik. Det ömsesidiga 
samband, som är rådande mellan pris
politiken och lönepolitiken, kunde inte 
nog kraftigt understrykas. Återhållsam
het skulle iakttagas i fråga om den all
männa utgiftspolitiken. Man betonade 
önskvärdheten av att under övergångs
tiden efter kriget återhållsamhet iakt- 
toges vid rörelser uppåt av penningin
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komsterna och att penninginkomsterna 
i regel borde varken höjas eller sänkas 
under övergångstiden. — Om allt detta 
rådde som sagt rörande enighet. Utgör 
det någon större överdrift, herr talman, 
att i dag påstå att det knappast är kvar 
sten på sten av detta förträffliga pen
ningpolitiska program? Hur har detta 
kunnat ske? Har riksdagen, ha banko
fullmäktige och bankoutskottet ändrat 
sig? Nej, på den frågan kan man svara 
ett klart nej. Tvärtom — det påpeka
des av herr Ohlin och däri ger jag ho
nom rätt — riksdagen såväl som ban
kofullmäktige och bankoutskottet ha 
gång på gång under de senare åren gi
vit uttryck åt precis samma uppfatt
ning. Icke desto mindre måste vi säga 
oss, att detta förträffliga program ty
värr i dag i stor omfattning i praktiken 
är övergivet. Jag vill, herr talman, inte 
onödigtvis politisera denna debatt och 
skall därför inte heller beröra några 
skuldfrågor i detta sammanhang. Jag 
skall inskränka mig till det konstate
rande, som jag här har gjort.

I högerreservationen ha påtalats 
riksbankens fortsatta obligationsköp. 
Att riksbanken inköpte obligationer 
kunde måhända vara rimligt, så länge 
riksbanken i betydande utsträckning 
sålde valutor med en ty åtföljande åt
stramning av marknaden. Sedan det i 
slutet av förra sommaren stod klart, att 
denna åtstamning genom riksbankens 
försäljning av valutor inte längre kun
de fortsätta, inträdde enligt min me
ning ett helt annat läge. En minoritet 
inom bankofullmäktige har ju också, 
såsom framhållits i utskottets utlåtan
de, sedan förra hösten motsatt sig kö
pens fullföljande. Dessa obligationsköp 
äro inte enligt min mening motiverade, 
särskilt sedan lagen om viss sterilise
ring av bolagens vinster numera trätt i 
kraft. Denna vinststerilisering är ju 
ganska meningslös, om samtidigt liltvi- 
ditetstillskott av stor omfattning tillfö
ras marknaden. Vinststeriliseringen be
räknas i år gå upp till omkring 250

miljoner kronor. Hur stor är i dag — 
det är en siffra, som det kan vara av 
intresse för kammarens ledamöter att 
något fundera över — nettoökningen 
sedan den 1 januari av riksbankens ob- 
ligationsbehållning? Jag skulle tänka 
mig, att den uppgår till ungefär sam
ma belopp, alltså 250 miljoner kronor. 
Eller, med andra ord, den kalkylerade 
effekten av vinststeriliseringen för ett 
helt år den elimineras redan nu, mina 
damer och herrar, när knappast ett 
halvt år har gått, av obligationsköpen. 
Hur situationen i detta hänseende skall 
gestalta sig i höst, om nu ingen änd
ring sker, är inte svårt att föreställa 
sig. Riksdagen har i enlighet med 
första lagutskottets utlåtande i fråga 
om steriliseringen av vinstmedlen fram
hållit, att det är uppenbart, att sterili
seringen icke kan få den avsedda pen
ningpolitiska effekten, »med mindre de 
på spärrkonto insatta medlen verkligen 
tagas ur marknaden och icke från den 
sedelutgivande banken». Detta har ut
skottet skrivit, och detta har riksdagen 
godkänt. Men har någon brytt sig om 
detta första lagutskottets och riksda
gens uttalande? Har någonting hänt så
som följd av dessa beslut? Nej, inte alls. 
Denna sak tillhör de mysterier på det 
ekonomiska fältet här i landet, som 
man inte kan upphöra att fundera 
över. Riksdagen beslutar i den ena frå
gan efter den andra, men det som be
slutas inträffar aldrig.

Politiken har ju hittills gått ut på att 
med åsidosättande av övriga synpunk
ter skydda den treprocentiga inteck- 
ningsräntan. Man har därvidlag enligt 
min mening i huvudsak förbisett vik
ten av att vidtaga tillbörliga åtgärder 
för att skydda penningvärdet. Det räc
ker inte — som jag ser på dessa ting 
— med att staten, kommunerna och 
näringslivet inskränka sina utgifter. 
Även allmänheten måste få klart för 
sig att kronans värde inte bör få sjun
ka och att man därför bör avstå från 
sådana inköp som kunna uppskjutas.

Den allmänna ekonomiska politiken.
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De psykologiska fördämningarna kun
na i en viss situation brista. Har detta 
skett, blir det naturligtvis mycket svå
rare att åstadkomma en stabilitet, och 
den kommer, om den genomföres, att 
ske vid en högre prisnivå än den förut
varande.

Det talas nu så mycket om nödvän
digheten av en åtstramning. Alla tyckas 
vara överens om nödvändigheten av en 
sådan. Åtskilliga medel kunna härvid
lag komma i betraktande. Ett av dessa 
medel är den förlängning och ändring 
av fullmaktslagstiftningen beträffande 
bankernas kassareserver, som vi i dag 
ha att besluta om. Men jag skulle vilja 
fråga, om det är möjligt att åstadkom
ma en dylik av alla önskad åtstramning 
utan en samtidig ändring av riksban
kens inköpspolitik. Jag skulle vilja rikta 
den frågan till finansministern och 
även till herr Ohlin. För min del tror 
jag det inte. Man säger nu, att ett upp
hörande av stödköpen innebär en ränte
höjning, och — fortsätter man — en 
räntehöjning leder till en uppgång av 
hyresnivån, vilket vi inte kunna vara 
med om. Argumentet är mycket väl
känt. Men, mina damer och herrar, 
skulle vi inte kunna vara överens om 
att denna argumentation mot en mått
lig räntehöjning dock är ganska över
driven? Hur gestalta sig nämligen för
hållandena i själva verket? Det är gan
ska egendomligt att observera, alt när 
man diskuterar dessa ting, rör man sig 
med allmänna talesätt utan att närmare 
tränga in i problemen. Jag ställer där
för frågan, hur förhållandena i verklig
heten gestalta sig. Låt oss vara överens 
om följande: En räntehöjning får ingen 
inverkan på de bundna bottenlånen. I 
Stockholm anses omkring två tredjede
lar av alla bottenlån vara bundna, i Gö
teborg omkring en tredjedel och i lan
det i genomsnitt omkring hälften. På 
det fältet får en räntehöjning alltså 
ingen verkan. Inte heller för de nya hu
sen får en räntehöjning någon betydel
se. De nya husen äro skyddade av den

Den allmänna ekonomiska politiken.

statliga räntegarantien på upp till 1 pro
cent. Inte heller inom denna sektor 
skulle en räntehöjning medföra någon 
effekt på hyresnivån. Återstå de icke 
bundna lånen i gamla fastigheter. Det 
är sannolikt, att en räntehöjning för 
dessa så småningom kommer att avsätta 
en något högre hyresnivå. Men vi få 
inte glömma bort, att hyrorna i de 
gamla husen i gengäld äro så mycket 
billigare än i de nya.

I detta sammanhang vill jag fästa 
uppmärksamheten på en omständighet, 
som jag för egen del tycker är ganska 
viktig att hålla i minnet. Den allmänna 
hyresnivån kommer över huvud taget 
inte alls att påverkas av någon ränte
höjning förrän tidigast hösten 1949. En
ligt hyresrådets nu föreliggande beslut 
kan alltså under alla omständigheter 
ingenting hända under det närmaste 
året. Om man tager i betraktande de 
omständigheter, som jag här påpekat, 
finnes fog för den uppfattningen, att 
agitationen på detta fält är något över
dimensionerad. När man resonerar i 
dessa ting, får man också ta i betrak
tande, huruvida inte de olägenheter — 
jag använder naturligtvis uttrycket olä
genheter — för hyresnivån, som i be
gränsad omfattning längre fram i tiden 
eventuellt kunna bli en följd av cn 
mindre räntehöjning, dock många 
gånger om uppvägas av fördelarna i 
stort sett för den samhällsekonomiska 
balansen. Och en dylik transaktions 
fördelar — det ligger ju i sakens natur 
— måste indirekt också komma hyres
gästerna till godo.

Det har bland annat av professor 
Ohlin — det var ett intressant avsnitt 
av hans anförande — diskuterats huru
vida den inflation vi nu ha väsentligen 
är en inkomstinflation eller en investe- 
ringsinflation. Det är naturligtvis, fram
för allt för en lekman, svårt att fälla 
något omdöme i det avseendet. Men hur 
man än ser på dessa ting, tror jag dock, 
att vi skulle kunna vara ense om att in
vesteringarna under alla omständighe
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ter äro för stora i förhållande till det 
kontinuerliga sparandet.

Jag återgår till inkomstinflationen. 
Det framhålles att regeringen nu, låt 
vara i elfte timmen, håller på att få till 
stånd ett pris- och lönestopp — det kal
las inte så, men innebörden är ju denna. 
Detta är självfallet mycket bra, men 
därmed vinner man ju endast en stabi
lisering. Man kanske kan hoppas att 
kunna hindra inflationsgapet — hur 
stort det nu kan vara — från att bli 
större, men man gör det inte mindre 
endast genom denna åtgärd. Jag skall 
försöka belysa saken med en liknelse, 
låt vara att den kanske är något över
driven. Låt oss tänka oss att landet 
samhällsekonomiskt sett är i samma 
läge som en kärra, som har körts ned 
till hjulnavet i dyn. Genom pris- och 
lönestoppet hindrar man den — få vi 
väl åtminstone hoppas — att sjunka 
ännu djupare, men man får inte upp 
den på fast mark. Den står naturligt
vis i bästa fall kvar där den står. För 
resten står den inte där längre än till 
den första januari — överenskommel
sen räcker inte längre. Hur det kan bli 
därefter vet ingen människa — kanske 
att den då sjunker ännu djupare. Där
med må emellertid vara hur som helst. 
Naturligtvis ha vi all anledning till till
fredsställelse med denna överenskom
melse, och jag vill uppriktigt lyckönska 
finansministern till att ha lyckats åstad
komma den. Den är — det måste vi 
vara på det klara med — åtminstone ett 
steg i rätt riktning. Men, såvitt jag för
står, behövs det säkerligen ytterligare 
sådana åtgärder.

I inflationsbekämpande riktning an
mäla sig då medel av ännu större ver
kan. De ha tidigare berörts i debatten, 
och jag skall be att få säga ytterligare 
ett par ord om dem. Man kan naturligt
vis diskutera återinförande av eu all
män omsättningsskatt, man kan disku
tera tvångslån utöver den besynnerliga, 
slumpvis verkande punktbeskattning, 
som redan införts. Men även här är man

— det har redan framgått av den be
gränsade del av debatten som ägt rum
— liksom i fråga om obligationsköpen 
inne på en politiskt mycket känslig 
mark. Jag skulle emellertid vilja säga, 
att det sämsta man nu kan göra vore 
att blunda för den utveckling som ägt 
rum och söka lappa på litet här och 
var. Det minsta motståndets väg är gi
vetvis bekväm, men den är nog också en 
farlig väg. Obehagliga och impopulära 
lösningar av problemen kunna lätt av
färdas såsom — termen är välkänd i 
denna församling — »politiskt omöj
liga». Men jag skulle vilja fråga: Är det 
rätt mot land och folk att så förfara i 
en så riskfylld situation som den vi nu 
befinna oss i? I högerreservationen 
framhålles, att det är av allra största be
tydelse, att ett ökat sparande kommer 
till stånd. Herr Wiberg var inne på den 
saken, och jag vill helt ansluta mig till 
de synpunkter, som han anlade på den
na sida av problemet. Även utskotts- 
majoriteten resonerar ju efter samma 
linje, då den i beklagande ton — det 
tror jag man kan våga säga — omnäm
ner vad man kallar för »det otillräck
liga sparandet». Också bevillningsut
skottet har — även om denna fråga inte 
direkt ligger inom dess domäner — ti
digare i år skrivit något liknande i den
na sak. Men det är lättare sagt än gjort 
att åstadkomma ett ökat sparande. En 
absolut förutsättning för ett sådant spa
rande är naturligtvis att förtroende 
skapas för statsmakternas fasta vilja 
och möjligheter att skydda penning
värdet.

Jag skall be att i detta sammanhang 
få göra en liten utvikning. Ganska myc
ket skulle vara annorlunda på vad man 
brukar kalla sparfronten här i landet, 
om blott spararna varit organiserade. 
Det är min bestämda uppfattning. Spa
rarna utgöra en av de talrikaste »grup
perna» inom samhället, men deras in
tressen, som ytterst dock i så eminent 
grad äro identiska med samhällets verk
liga intressen, ha ganska litet stöd. De
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ha intet stöd i några mäktiga samman
slutningar, i varje fall inte sådana, som 
i Organisations-Sverige kunna hävda sig 
med samma styrka som löntagar- och 
producentorganisationerna. Jag menar 
med andra ord, att de ha rätt, som säga, 
att, funnes blott en motsvarande orga
nisation till båtnad för alla sparare med 
pengar innestående på bankräkningar 
och hos försäkringsbolag, så skulle 
fronten mot inflationen säkerligen vara 
starkare än den beklagligtvis är i dag. 
Allmänheten har, som en av våra yngre 
nationalekonomer nyligen påpekat, om
kring 15 miljarder kronor placerade i 
dessa former, alltså i bankräkningar 
och i försäkringsbolag. För varje steg
ring av levnadskostnaderna med en 
procent förlora spararna i realiteten en 
så avsevärd summa som 150 miljoner 
kronor genom att deras kapital blir 
mindre värt.

Handelskommissionens skrivelse till 
handelsministern har redan dryftats 
under debatten. Jag skall därför inte 
närmare gå in på den. Den visar emel
lertid med vilka utomordentligt knappa 
marginaler, vi nu ha att räkna. Enligt 
handelskommissionens mening är situa
tionen den, att den redan tidigare knap
pa valutareserven ytterligare tunnats 
ut. Den kommer, så vitt man kan se, att 
i det närmaste utplånas, om vi följa det 
program för importen, som gjordes upp 
för mindre än fyra månader sedan! 
Här måste jag säga, att det är fråga om 
en verkligt anmärkningsvärd felbedöm
ning av utvecklingen. Någon har liknat 
vår situation vid det läge, i vilket den 
människa befinner sig, som tagit ut den 
sista kronan på sparbanksboken. Reser
verna äro förbrukade. Det blir att leva 
ur hand i mun. Jag kan gå med på att 
liknelsen är en liten smula överdriven, 
men nog ligger det i alla fall något i 
den, även om man naturligtvis inte får 
förbise den andel i våra nuvarande be
kymmer som den internationella ut
vecklingen har.

Jag har ett minne av att finansminis
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tern under en tidigare ekonomisk de
batt i år — jag kan inte just nu erinra 
mig om det var vid det bekanta mötet 
på Nationalekonomiska föreningen eller 
vid något annat tillfälle — gav uttryck 
åt den meningen, att skillnaden mellan 
en reserv i guld och valutor och en re
serv i varor vore ganska obetydlig. Jag 
är inte alldeles säker på att finansmi
nistern är beredd att vidhålla den upp
fattningen i dag.

Nu är det väl så, att de, som makten 
hava, tills vidare inte äro benägna att 
för balansens återvinnande ta i an
språk de hårda och naturligtvis föga 
populära medel som det här talats om, 
exempelvis stödköpens upphörande med 
därav följande mindre räntehöjning, en 
ny omsättningsskatt m. m. Och vissa av 
dem, som icke nu makten hava men 
som livligt hoppas fram på året komma 
i besittning av densamma, resonera up
penbarligen tills vidare på samma sätt. 
Enligt min mening —■ och med detta 
kan jag sluta, herr talman — är det fel 
att skjuta på dessa visserligen obehag
liga men i det långa loppet dock ofrån
komliga avgöranden tills efter valen. 
Det är emellertid, mina damer och her
rar, inte bara fel att skjuta på dessa av
göranden. Det är därtill, såsom jag ser 
på dessa ting, orätt mot människorna 
att handla på detta sätt. Vårt läge 1948 
är bekymmersamt. Tyvärr måste man 
räkna med att det blir sämre 1949. Var
för inte under dessa förhållanden säga 
sanningen till människorna nu före va
let i stället för efter valet, då ju under 
alla förhållanden de verkligt stora in
greppen måste företagas. Tv det är väl 
ingen i denna kammare, som föreställer 
sig, att vi i längden kunna hanka oss 
fram på det sätt vi hittills ha gjort. 
Vårt folk har förr i brydsamma situa
tioner visat sig väl tåla att höra san
ningen. Jag tror för min del, att detta 
alltjämt är fallet. Vi måste erkänna, att 
vi ha levat över våra tillgångar. Vi 
måste vidtaga de till följd därav be
tingade åtgärderna, även om det svider
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i skinnet, i förhoppning om att vi sko
la kunna återgå till en förbättring av 
vår levnadsstandard längre fram.

Herr andre vice talmannen CARL- 
STRÖM: Herr talman! Jag vet inte för 
vilken gång i ordningen vi nu hålla på 
att diskutera frågan om penningpoliti
ken och de åtgärder som skola vidtagas 
för att få balans i våra ekonomiska för
hållanden. Vid denna tid i fjol, när
mare bestämt den 30 juni, ägnade denna 
kammare en hel dag och en halv natt 
åt detta problem och lyckades åstad
komma över 100 sidor i protokollet. Jag 
tyckte det kunde vara intressant att se 
vad som sades då, varför jag litet när
mare studerat protokollet från denna 
debatt. Jag fann då att många av de 
visdomsord som sagts i dag sades redan 
för ett år sedan. Men för den skull ha 
vi inte kommit längre, utan situationen 
är nu sämre än den var i fjol. Banko
utskottet skrev i fjol i sitt utlåtande: 
»Villkoret för att jämvikt skall uppnås 
inom landet är främst att pris-, löne- 
och vinstförhållandena stabiliseras. 
Härigenom hejdas köpkraftsunderlagets 
tillväxt, samtidigt som kostnadssteg- 
ringen begränsas. Utskottet har uppre
pade gånger framhållit det ömsesidiga 
samband, som föreligger mellan pris- 
och lönepolitiken, samt varnat för kon
sekvenserna av en prisuppdrivande lö
nestegring. I dagens läge är en sådan 
varning särskilt befogad.» Så hette det 
alltså redan för ett år sedan. I år kom
mer bankoutskottet och understryker 
precis detsamma.

Om man nu gör sig frågan, varför vi 
ha kommit i det läge där vi nu stå, så 
är det klart att många orsaker ha med
verkat därtill, bl. a. svårigheterna i frå
ga om exporten och importen. Jag skall 
gärna medge, att det inte är så lätt att 
reglera dylika förhållanden. På ett om
råde anser jag dock att vi kunde haft 
litet mera grepp om initiativet, och det 
är just när det gäller lönestegringarna.

Jag skall be att få gå tillbaka litet 
längre än till fjolåret, då det gäller dis
kussionen i denna fråga. Det kan vara 
hälsosamt, då man därigenom kan vin
na klarhet om själva upprinnelsen till 
de nuvarande svårigheterna. Dessa ting 
voro föremål för diskussion under den 
höstsession, till vilken riksdagen inkal
lades 1944. Det var då fråga om att 
bryta lönestoppet. I den debatt som då 
förekom yttrade jag -— i visst samman
hang som jag här inte skall beröra •— 
bland annat följande: »Finansministern 
betonar visserligen i propositionen, att 
han alltjämt med fullt beaktande av 
nödvändigheten av att bevara det all
männa pris- och lönestoppet anser sig 
kunna tillstyrka denna provisoriska lö
neförbättring. Och det var ju bra. Men 
herr Wigforss är tillräckligt gammal i 
gården för att veta, vad det i riksdagen 
betyder att tala om att 'detta skall vara 
detta’.» Jag sade vidare: »Har man på 
detta sätt medvetet gjort ett hål i för
dämningarna, så skall det mycket till, 
om inte floden skall bryta igenom. Jag 
avundas inte dem, som hädanefter skola 
värja om pris- och lönestoppets uppe
hållande, och dem som skola sitta vid 
förhandlingsbordet och se till att för
dämningarna inte rasa samman.» Man 
kan ju säga att jag anlade en cynisk 
syn på frågan, då jag menade att man 
i det läge vi kommit i inte skulle gå 
med på att ge de sämst ställda den löne
förbättring det här gällde. Men jag sade 
också i denna debatt, att jag ingenting 
hade emot att så skedde, om detta fick 
vara detta. Men så blev ingalunda fal
let. Jag skall för att belysa detta be att 
få citera ett litet stycke ur finansminis
terns yttrande under samma debatt. Han 
sade då om denna fråga: »När jag själv 
har föreslagit en höjning av lönerna för 
de lägre statstjänarna och medgivit, att 
en sådan kan få konsekvenser även för 
den öppna arbetsmarknaden, har jag 
förutsatt, att dylika jämkningar äro 
möjliga. Men för att kunna åstadkomma 
dessa och se vad som är möjligt krlives
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denna klarare insikt i hela näringsli
vets ekonomiska förhållanden. Jag tror, 
att man får finna sig i att samhället krä
ver denna rätt att bedöma saken, när 
det gäller för samhället att utöva upp
giften som ledare, när det gäller att för
dela avkastningen, när det gäller att be
stämma de olika intressegruppernas in
komster o. s. v. Samhället måste ha 
denna bedömningsrätt med kännedom 
om alla på frågan inverkande omstän
digheter.»

Här talar herr Wigforss om ledning 
och bedömning. I dag kunna vi ju kon
statera, hur denna ledning och bedöm
ning har slagit ut. Det måste ju sägas, 
att det är en något egendomlig stats
konst att släppa ut pengar med fulla 
händer i landet och sedan, när vi hålla 
på att dränkas av dem och ha mycket 
mer pengar än varor, samla upp dem 
med allehanda konstgrepp, såsom skatt 
på bensin, papper och andra ting. Det 
kallas för åtgärder för att bekämpa in
flationen. Men på medaljens baksida 
kryper en liten inflationsspindel upp, 
och det är inte alls så säkert att de åt
gärder som nu vidtagas inte kunna med
föra nya företeelser i inflationsdrivan
de riktning.

Man kan fråga sig vad den gamle, av 
alla i kärt minne bevarade rikshushål- 
laren Thorsson skulle ha sagt om en så
dan finanspolitik? Jag förmodar att 
han måste vända sig i sin grav många 
gånger, om han kunde erfara vad som 
nu sker. Men Thorsson vågade säga det 
svenska folket sanningen. En gång sade 
han: Det är tråkigt att svenska folket 
inte begriper hur litet det begriper i 
fråga om ekonomiska ting.

Nu ha både herr Wiberg och herr 
Hagberg i Malmö slagit in på de linjer, 
som jag under remissdebatten i år an
befallde. Jag sade då att det vore en nåd 
att stilla bedja om att de politiska för- 
kunnarna före valet i år ville gå ut till 
svenska folket med denna politiska upp
lysning. Men man blir inte populär på 
det sättet. Själv har jag, som ibland bru
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kar gå mina egna vägar, under de se
nare åren gått den vägen. Jag har i 
mina politiska anföranden, i varje fall 
inför valet 1946, åter och åter sagt, att 
den politik som vi nu äro inne på vis
serligen kan medföra att vi för en stund 
få det bättre men i längden inte kan 
leda till någonting annat än att svårig
heterna så småningom komma att hopa 
sig och att vi få gå tillbaka till en lägre 
levnadsstandard än den som vi hållit 
på att driva fram.

Jag kan inte berömma mig av att ha 
några insikter i nationalekonomi. Men 
jag måste säga: Vart har allt detta na
tionalekonomiska resonemang som vi 
ha hört under de här åren lett? Jag kan 
inte finna att det lett till något annat 
än diskussion. Men det är inte så farligt 
att resonera med folk på gammalt känt 
vis och säga: Ju mera vi låna desto 
mera bli vi skyldiga. Den som spar han 
har. Den som lever över sina tillgångar 
blir utfattig. Det är saker som folk för
står. Men det är klart, att man inte blir 
populär av att resonera på det sättet. 
Det är emellertid uppenbart att vi för- 
togo oss efter krigets slut. Detta har ju 
också finansministern erkänt. Vi ha för
sökt åstadkomma mera än vad vi mäk
tat. Vi kunna nog inte få den »övre vå
ningen» färdig på den där villan, som 
finansministern talade om i radio efter 
remissdebatten. Det vore i alla fall bra, 
om vi åtminstone efter detta ville för
söka få svenska folket och väljarna att 
inse hur långt man kan gå utan att för 
framtiden skära av de möjligheter som 
finnas att uppehålla en så hög standard 
som möjligt, vilket vi ju alla vilja. Det 
är klart, att det är roligt att lova runt, 
särskilt inför ett val. Det är emellertid 
demokratiens frånsida, att den gärna 
ger anledning till att föra en överdri
ven löftespolitik. En sådan politik kan 
man föra, till dess att det hela går sön
der, och då kommer diktatur. Då går det 
nämligen bättre att föra en stramare po
litik. Det sägs, att man i Ryssland nu är 
i färd med att sänka lönerna. Det skulle
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nog bli åtskilligt gnissel om man gjorde 
det här hemma.

Man kan emellertid aldrig komma 
förbi de ekonomiska lagarna om orsak 
och verkan. Därför har jag under de se
nare åren haft den inställningen, att vi 
givit oss ut på för djupt vatten utan att 
känna oss för, då det gällt att taga ut 
vad man populärt kallat »skörden».

Jag vill naturligtvis inte förneka, att 
det politiska handlandet, då det gäller 
dessa ting, måste vara mycket svårbe
mästrat. Jag skall, som jag tidigare i re
missdebatten sagt, inte bara skylla på 
finansminister Wigforss och rege
ringen. Men jag måste nu säga, att jag 
verkligen börjar bli trött på finansmi
nisterns politik. Vi ha visserligen litet 
var — jag skall inte undantaga mig 
själv — varit med om att gå in på dessa 
vägar, som lett till det läge vi nu kom
mit i. Men det är väl emellertid uppen
bart, att regeringen, vilket finansminis
tern också sade i det anförande år 1944, 
som jag citerade, måste ha ledningen 
och söka bedöma förhållandena bättre 
och mer ingående än oppositionsparti
erna. Det är dock klart, att vi inte utan 
vidare kunna med lugn åse allt vad 
som skett.

Herr Hagberg i Malmö var liksom 
flera talare tidigare inne på sparandet. 
Herr Ohlin sade, att det bästa sättet är 
att söka få jämvikt mellan investering
arna och sparande, eller med andra ord 
att folkets vilja att spara sätter gränser 
för investeringarna. Jag måste bekänna, 
alt jag inte kan följa med tillräckligt i 
detta resonemang därför att jag inte har 
tillräckligt med nationalekonomiska in
sikter i dessa ting. Men det är klart att 
skall man få folk att spara, då skall folk 
även vara övertygade om att de få nå
gon valuta härför. Jag måste säga att 
sedan man berövat spararna hälften av 
deras sparade kapital och hälften av de
ras ränteinkomster är det inte så lätt 
att komma och säga till vederbörande, 
att nu skola ni vara snälla att spara, nu

är det nästan tvång härtill. Detta låter, 
tycker jag, som ett hån, ty vi männi
skor äro ändå inte så beskaffade, att vi 
utan vidare gå med på vad som helst. 
Vad som skett är, som jag sade, att un
der dessa år ha spararna hårdast av alla 
fått sitta emellan.

Herr Hagberg i Malmö föreslog, att 
spararna skulle bilda en organisation. 
Vad säger finansministern om detta för
slag? Jag tror att i en tid som den nu
varande, då allting skall ske genom or
ganisationer, kanske det inte vore så 
dumt med denna organisation för spa
rarna. Men borde inte herr Hagberg och 
finansministern och vi alla andra här 
kunna bilda denna organisation först i 
riksdagen. Då kanske det gick att få 
folk ute i landet att gå in i denna or
ganisation. Här i riksdagen ha vi ju 
otvivelaktigt visat ett ganska stort lätt
sinne hittills, då det gällt att bevilja an
slag och bygga ut ämbetsverk och till
sätta tjänstemän med ökade kostnader 
över hela linjen. Jag måste som sagt er
känna, att jag varit med om det allra 
mesta, och om jag knotat något mot för
slagen har detta ju icke hjälpt. Det är 
nog på tiden, att riksdagen börjar till- 
lämpa sträng sparsamhet. Vi ha nu en 
budget på mellan 4 och 5 miljarder. Om 
vi skola fortsätta på detta sätt, blir det 
säkert ganska besvärligt framöver att få 
folk att tro att det är lönt att spara.

Jag har ju under min långa riksdags
tid ganska ofta talat om sparsamhet. 
När jag nu nyligen fick uppmaning från 
länsstyrelsen i mitt hemlän att vara med 
om en sparsamhetskampanj, sade jag 
ifrån att jag har spelat på den melo
dien ganska länge, men ingen har velat 
dansa. Nu få ni spela och dansa själva. 
Jag trodde nämligen inte att effekten 
av den sparsamhet, som man eventuellt 
skulle kunna få till stånd, skulle bli så 
särskilt stor. Jag har visserligen för 
egen del inte låtit bli att spara. Det lig
ger väl i blodet, kan jag tro, men jag 
måste säga, som jag tidigare sade, att
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den utveckling som vi haft på detta om
råde sannerligen är ägnad att betaga en 
lusten.

Ja, herr talman, intresset för denna 
debatt här i kammaren har åtminstone 
hittills inte varit särskilt stort. Det är 
klart, att en enkel bonde som jag kan
ske inte borde syssla för mycket med 
sådana här ting. Jag har ju inte de väl
diga grepp om bedömandet av dessa 
spörsmål, som de lärda herrarna ha. 
Jag vill emellertid sluta med att säga, 
att om vårt svenska folk ville syssla li
tet mindre med nationalekonomi och 
använda litet mer av sunt bondförnuft, 
då det gäller våra ekonomiska problem, 
så skulle det kanske gå bättre att få ba
lans i vår ekonomi.

Den allmänna ekonomiska politiken.

Herr SVEDMAN: Herr talman! Liksom 
den omständigheten att det i höst skall 
förrättas val av president i Förenta 
staterna ökat förvirringen i världspoli
tiken, har också det förhållandet, att 
det i år skall förrättas val till riksda
gens andra kammare, försvårat an
strängningarna och förminskat möjlig
heterna att sanera vårt lands ekonomi 
och bringa den i sundare och riktigare 
banor.

Man kan inte säga, att landets eko
nomi är katastrofal. Men man kan för
visso säga, att läget är mycket allvar
ligt och bekymmersamt. Belägg härför 
ha vi nu senast fått i det utlåtande från 
bankoutskottet, som föreligger till be
handling i dag, och kanske än mer har 
detta kommit till uttryck i den vid ut- 
skottsutlåtandet fogade reservationen.

Riksbanksfullmäktige ha vid uppre
pade tillfällen under de senaste åren 
givit vissa varningssignaler. Men sven
ska folket är inte bara sorglöst, det är 
även fantasilöst. Om man bara har det 
bra för dagen, så tänker man föga på 
framtiden. Den skrivelse, som liandels- 
kommissionen härom dagen lät publi
cera, ställer dock lägets allvar i blixt
belysning.

Av det surrogat till nationalbudget, 
som regeringen för en tid sedan fram
lade, framgår att det s. k. köpkrafts- 
överskottet, d. v. s. balansen mel
lan folkets tillgångar på pengar och 
landets förråd av varor och tjänster, i 
år stegrats med ytterligare 1,8 miljar
der kronor. Då kan man fråga sig: 
Hur har vårt ekonomiska läge blivit 
sådant? Hur ha vi kommit dit, där vi 
nu befinna oss? Det går inte att bara 
skylla på världskriget och krisen. Vi 
ha själva ansvaret för det sätt, varpå 
vår utrikeshandel skötes. Vi ha även 
ansvaret för vår kreditpolitik, vår rän- 
te- och skattepolitik samt vår lönepoli
tik och vår välfärdspolitik.

Handelsbalansen i fjol visade ett un
derskott på inemot 2 miljarder kronor. 
Det har ju herr Wiberg redan här 
meddelat. Våra valutareserver äro ut
tömda, och mot den stora och alltjämt 
växande köpkraften står en sjunkande 
varutillgång. Vårt valutaläge har för
hindrat oss att på affärsmässigt sätt 
sköta vår utrikeshandel. Vi ha inte 
kunnat köpa varor där de varit billi
gast, och vi ha inte kunnat sälja export
produkter där vi skulle ha fått mest 
betalt för dem. Detta är en omständig
het, som i och för sig är mycket allvar
lig och givetvis medför betydande eko
nomiska följder. Hemmamarknaden 
bär vidare tagit en alltför stor del i an
språk av de varor, som egentligen 
borde ha exporterats. Detta står givet
vis i samband med den rikliga pen
ningtillgången.

Den översvallande köpkraften har 
drivit upp importen till en oanad höjd.
I fjol slog importen alla tidigare re
kord. Exporten däremot har, som alla 
veta, inte på långt när kunnat hålla 
jämna steg med importen. Troligen 
motsvarade den totala utförseln i fjol 
inte mer än högst 70 procent av för- 
krigsnivån.

Vad beträffar kreditpolitiken torde 
den nu sammanlagt ha bundit Sverige 
för ca 4 miljarder kronor. Det är gan
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ska betecknande, att Schweiz beviljat 
krediter till endast 25 procent av detta 
belopp. Den av Sverige beviljade kre
diten är således fyra gånger så stor 
som den kredit, som Schweiz givit.

Jag vill säga ett ord om skatterna. 
De ha utan tvivel framkallat kapital
flykt och än mer en kapitalkonsum
tion, som landets ekonomi måste ha av
sevärt lidit av. Därjämte har beskatt
ningen medverkat till att ytterligare ut
veckla regleringsmaskineriet. Ideliga 
skattehöjningar och statsingripanden 
hota nu att göra vår demokrati till en 
politiserad statsbvråkrati med allt vad 
detta innebär. Intet land i världen 
med sju miljoner invånare har en så 
utvecklad administrationsapparat som 
Sverige.

Byråkratien är särskilt farlig på 
grund av att den är dynamisk. Den har 
lätt att finna på nya uppgifter för att 
motivera sin existens och sin utveck
ling. Det finns inte någon makt i värl
den som kan knäcka en byråkrati, när 
den kommit till en viss styrka och om
fattning. Detta ha världens alla revolu
tioner utvisat. Frankrike är ett var
nande exempel i detta sammanhang. 
Frankrike har vid upprepade tillfällen 
under efterkrigsåren måst skära ned de 
statsanställdas antal med hundratusen
tals personer. Frankrike har nämligen 
av nöden varit tvingat därtill, men det 
har skett under svårigheter och vånda, 
något som är lätt att förstå. Därför är 
det av vikt att i tid begränsa den byrå
kratiska statsapparaten. Detta är emel
lertid inte så lätt, när anspråken på 
statens ekonomiska hjälp för var dag 
växa och när snart sagt ingen kan vid
taga någonting nytt utan att begära 
statsanslag eller statsbidrag. Detta har 
ansetts vara en god ekonomisk ordning, 
även om den ur ekonomiska synpunk
ter varit aldrig så farlig. Ingenting är 
däremot för ett folk mer hoppingivan
de än om man märker, att den person
liga ansvarskänslan träder fram även 
på ekonomiska områden, där man an

nars lärt sig att vänta på statliga in
gripanden.

Under de senaste 15—20 åren ha, i 
konstant penningvärde räknat, statsut
gifterna fyrdubblats, under det att natio
nalinkomsten på sin höjd fördubblats.

I den ekonomiska orsakskedjan finns 
det ett psykologiskt moment, som kan 
rubriceras som »höjd levnadsstandard». 
Den nuvarande regeringen har förkla
rat: Hjälp oss att regera, så skola vi 
höja folkets levnadsstandard! Fn höj
ning av denna levnadsstandard önska 
vi alla, och regeringen har inte svikit 
sitt löfte. Detta är emellertid en sak 
för sig. En regerings första plikt är 
dock att trygga nationens framtid, po
litiskt och ekonomiskt. Vad vinner 
man om man ställer så till, att man un
der ett par, tre år kan leva lusteligt 
men i framtiden möter umbäranden 
och försakelser?

Detta tal om höjd levnadsstandard 
påskyndade naturligtvis importen av 
sidentyger, silkesstrumpor, pälsvaror, 
sydfrukter, skönhetsmedel och mera 
sådant, som under de senast gångna 
åren kostat oss många hundra miljoner 
kronor. Vådorna av denna dyra im
port göra sig nu påminta.

Statsministern sade under utrikesde
batten, att regeringen vill känna fast 
mark under fotterna i sin utrikespoli
tik. Det borde för regeringen vara 
önskligt att även känna fast mark un
der fotterna, då den beträder vägarna 
mot sina ekonomiska mål. Så har emel
lertid knappast varit fallet.

Jag sade nyss, att vår förvaltnings
apparat är den största i världen med 
hänsyn till vårt lands storlek och folk
mängd. Detta gäller, skulle jag tro, 
även understödspolitiken. Det förhål
ler sig så, att vad man bar för stunden 
det kan man bedöma, men man måste 
även komma ihåg vikten av att för 
framtiden något så när betrygga den 
välmåga, som man tillfiilligt lyckats 
uppnå. Den föregående ärade talaren 
var inne på samma sak, att man i tid
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måste sörja för att någorlunda trygga 
framtida förhållanden. Nu har det ena 
med det andra i vårt svenska samhälle 
bidragit till det sakernas läge, att det 
inte är omöjligt att det svenska folkets 
majoritet en vacker dag kommer att ut
göras av statsanställda och understöds- 
tagare. Det spörsmålet kräver emeller
tid sin allvarliga ekonomiska belys
ning. Man kommer inte ifrån att man 
måste få in vad man ger ut. Vad man 
ger ut på samtliga utgiftstitlar måste 
man få in skattevägen. Var får man 
då inkomsterna från? Jo, från närings
livet. Det skall bestrida utgifterna för 
folkets försörjning och statens behov.

Vilka utsikter ha vi då i framtiden 
att få inkomster? Vad kan näringslivet 
göra för att vi skola kunna betala de 
utgifter vi besluta om? En undersök
ning på den punkten har utan tvivel 
sitt intresse. Efter den högkonjunktur 
som för närvarande råder komma sä
kerligen andra tider. Vissa varsel, sär
skilt i form av vikande bokslut för en 
hel del av näringslivets grenar, ha re
dan visat sig. Våra importmöjligheter 
av råvaror och maskinell utrustning 
äro som förut sagts starkt begränsade. 
Våra skeppsvarv börja ropa på plåt. 
Skogen ger ungefär femtio procent av 
inkomsterna från det vi exportera. De 
senaste åren ha emellertid tyvärr visat 
tydliga tendenser till att skogskapitalet 
börjar på att sakta smälta ihop. Trä
varuindustrien börjar att få det svå
rare än vad den under tidigare år haft. 
Cellulosan, som huvudsakligen expor
terats till Amerika och därifrån givit 
oss dollar, möter nu en hårdare 
marknad.

Den som en smula lägger märke till 
de ekonomiska tecknen utifrån har 
observerat, att ett konvent i Philadel- 
phia för en tid sedan visserligen för
klarade, att de reciproka avtalen skulle 
stödjas, men samtidigt tilläde man, »att 
den amerikanska industrien måste 
skyddas genom administrativa åtgär
der». Vad förebådas här? Vad menas
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med administrativa åtgärder? Menar 
man tullar? Då förvärras säkerligen lä
get på vår exportmarknad.

Man börjar klaga på att svenskarna 
alltmer draga sig för arbete i den tunga 
industrien. Det är begripligt att folk, 
när tillfälle ges, söker lättare arbete 
för sin utkomst. Skulle emellertid den 
tendensen bli allmän, att man söker sig 
ifrån gruvorna och järnbruken — i 
höst kommer ju en gruva, Dalkarlsberg 
i nordvästra Västmanland, att läggas 
ner efter att ha varit föremål för bryt
ning i 700 år, och detta sker på grund 
av brist på arbetskraft — då möta vi 
här en omständighet, som det vore lätt
sinnigt att utan vidare bagatellisera.

Ja, säger man, det här är tråkiga 
skildringar och konstateranden, men 
vad vilja ni då att vi skola göra? Frå
gan är fullt berättigad. Vad vi skola 
göra för att komma ur de ekonomiska 
svårigheterna är naturligtvis inte så 
lätt att ge ett uttömmande svar på. I 
väsentliga ting torde man dock kunna 
vara överens därom, att det gäller att 
uppmuntra och stödja den fria före
tagsamheten — dock med kontroll mot 
missbruk — att öka produktionen och 
exporten men jämväl se till att arbets
kapaciteten förbättras, att ha en järn
hårt stabiliserad budget, att se till att 
vårt skattesystem är så utformat, att det 
inte lägger hinder i vägen för närings
livets och produktionens frihet, att så 
mycket som möjligt begränsa förvalt
ningsapparaten, reglerings- och kom- 
missionsväsendet, utrednings- och kom
mittéväsendet, som belasta statsutgif
terna i alltför hög grad, och till slut 
att genomföra ett hela folket omfattan
de effektivt sparande.

Det sista är inte det minst viktiga. 
Jag tror dock för min del, att det inte 
går att få folk att spara mera allmänt 
om man inte kan garantera, att den som 
spar och sätter in på sin sparbanksbok 
också så småningom kan taga ut ett 
motsvarande reellt värde. Här reglera 
vi de anställdas löner och pensioner
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med index, men intet index reglerar 
sparkapitalet. Vad vore naturligare än 
att även sparkapitalet garanterades 
skydd mot det sjunkande penningvär
det. Jag tror att det vore en god affär, 
om man kunde garantera, att den spar
samme inte förlorade på sin sparsam- 
het. Då skulle sparviljan stärkas, och 
det skulle därigenom uppstå ett mycket 
starkt skydd mot en fortgående infla
tion.

En av de farligaste företeelserna i 
vårt ekonomiska liv för närvarande är 
kanske, att kampen mot inflationen 
egentligen inte intresserar så många. Så 
mycket intensivare kastar man sig in i 
kampen för kompensationen. Denna 
mentalitet måste, om den inte ändras i 
tid, leda till statens bankrutt och fol
kets utarmning. Den ekonomiska ut
vecklingen går med en naturlags kraft. 
Jag har en gång tidigare från denna 
plats sagt, att folket lever inte av pre
tentioner utan av sina prestationer.

Det är enbart glädjande att finans
ministern i dagarna kunnat åstadkom
ma ett avtal med arbetare, tjänstemän 
och företagare, där vederbörande för
bundit sig att — under förutsättning att 
inga väsentliga prisförhöjningar ske — 
inte tills vidare göra anspråk på ytter
ligare lönekrav. Detta är en riktig tanke, 
och ett värdefullt steg har härmed ta
gits. Det kommer emellertid att visa 
sig, att det blir vida svårare att om sex 
månader förlänga detta avtal. Det är 
dock att hoppas att denna förlängning 
skall kunna ske — därpå hänger till 
väsentlig del hela den ekonomiska ut
vecklingen — och att insikten om dess 
nödvändighet blir allas egendom.

Det är, som sagt, inte så lätt att i våra 
dagars Sverige hålla nere pretentioner
na då det gäller ekonomiska anspråk. 
Svenska folket är, skulle jag tro, till 90 
procent samlat i organisationer. Dessa 
ha inte till närmaste ändamål och syfte 
att böja prestationerna, utan man ger 
så mycket kraftigare eftertryck åt pre
tentionerna. Följden har blivit en pen-
3 —- Andra kammarens protokoll 1'J'iX.

ningdyrkan av den art, vars farlighet 
redan andra Mosebok varnat för. Och 
historien visar, att den som inte tar 
varning av ordet, han kommer att bli 
övertygad av lidandet.

Herr förste vice talmannen övertog 
nu ledningen av kammarens förhand
lingar.

Herr MOLANDER: Herr talman! I 
samband med behandlingen av Kungl. 
Maj:ts proposition nr 295 har banko
utskottet funnit det angeläget att under
stryka vissa synpunkter på den allmän
na ekonomiska politiken. Till en början 
påpekar utskottet den bristande jämvikt, 
som alltjämt är för handen på åtskilliga 
områden inom det ekonomiska livet. 
Efterfrågan på offentlig och privat in
vestering samt konsumtionen överstiga 
sålunda fortfarande tillgången av varor 
och tjänster inom landet. Detta betyder 
otvivelaktigt ett tryck uppåt på pris
nivån. Investeringslusten är som sagt 
fortfarande större än våra tillgångar på 
anläggningsmateriel och arbetskraft, och 
samtidigt torde efterfrågan på konsum
tionsvaror ha ökat. Den ansträngda lik
viditeten i fråga om disponibla utländ
ska valutor och den tendens till pris
stegring på världsmarknaden, som nu 
senast kommit till uttryck, bidraga var 
för sig till en fördjupning av dessa svå
righeter. En viss ovilja att erlägga de 
av svenska exportörer begärda priserna 
på våra exportvaror med den därav föl
jande exportsvårigheten förbättrar na
turligtvis inte situationen, även om man 
inte får överdriva betydelsen härav.

Utskottet har som bekant redan i bör
jan av denna riksdagssession givit ut
tryck åt den meningen, alt utvecklingen 
under 1947 på ett påtagligt sätt klar
gjort begränsningen av våra resurser. 
Utvecklingen under första halvåret 1948 
pekar i samma riktning. Helt allmänt 
torde man kunna säga, att vi tills vidare 
främst få inrikta våra ansträngningar 
på att söka bevara den goda standard

,vr
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vi lyckats uppnå. I dessa våra strävan
den är det viktigt, att alla grupper och 
alla intressen inom nationen lämna sin 
beredvilliga medverkan. Utskottet på
pekar också, att även om en inkomst
stabilisering i nuvarande läge måhända 
framstår som det viktigaste, så böra 
även andra åtgärder vidtagas för att be
gränsa köpkraftsöverskottet. Samma an- 
gelägenhetsgrad torde sålunda få till
mätas behovet av en ytterligare ned
skärning av investeringsverksamheten 
på så sätt, att en reglering av kredit
marknaden utvidgas till att omfatta även 
sådana områden, som nu ligga utanför 
kontroll.

Härutöver skulle jag, herr talman, 
vilja beröra ett par saker. Oppositionen 
tröttnar inte på — och vi ha även hört 
det här i dag — att beskriva och ut
brodera vilken riksolycka vår stora im
port under 1947 varit. Man beskriver 
den stora importen som ett förödande 
av våra valutaresurser. Det är också 
uppenbart, att herr Ohlins beskyllningar 
om vanstyre väsentligen bygga på detta 
tal. Mot bakgrunden av de prisstegring
ar, som nu signalerats från utlandet, ter 
sig emellertid denna stora import, som 
tidigare ägt rum, den valutaförbrukning 
man här talar om, åtminstone för en 
medelmåttig medborgares ekonomiska 
uppfattning såsom ganska förnuftig för 
att inte säga riktig. Detta omdöme gäl
ler även om våra utländska valutatill- 
godohavanden temporärt fått krympa 
samman till ungefär en fjärdedel av vad 
vi hade t. ex. år 1946. Jag skulle vilja 
fråga herr Ohlin och även oppositionen 
i övrigt — jag har ställt frågan tidigare 
under våren, när vi diskuterade dessa 
saker — när man egentligen skall få lov 
att använda nationens valutatillgångar? 
Får man inte göra det i just den situation 
vi befunno oss i efter kriget med prak
tiskt taget uttömda varulager?

En annan fråga som också anmäler 
sig är: Vad menar man egentligen med 
våra valutareserver? Det förefaller mig 
som om oppositionen ofta medvetet —
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ja, kanske också av okunnighet — ut
nyttjar talet om valutareservens uttöm
ning en smula alltför lättsinnigt. Var 
och en vet, att de utländska tillgodo
havandena äro lika med betalningen för 
allt vi exportera och allt vi tjäna på 
utländsk fraktfart m. m. Dessa valuta
tillgångar äro således helt enkelt van
liga inkomster, som folkhushållet i alla 
tider kalkylerat med i sin normala för
sörjning. Enligt min mening är det så
ledes högeligen oegentligt att säga, att 
vår utländska valutabehållning i sin 
helhet med nödvändighet skall betrak
tas som en reserv. Det måste tvärtom 
anses vara en fullkomligt normal före
teelse att vi använda oss av den ena 
eller andra resursen allt efter de om
ständigheter, som kunna vara för han
den. Det måste också vara en orimlig 
tanke att betrakta dessa bytesmedel 
gentemot andra länder som ett slags 
reserv, som bör vara av en viss stor
leksordning. I själva verket är det här 
fråga om en real tillgång, likvärdig med 
våra övriga reala tillgångar. Våra ex- 
portlikvider fylla precis samma funk
tion i folkhushållet som likviderna från 
den inhemska marknaden.

En helt annan sak är det sedan, att 
våra valutavårdande myndigheter måste 
tillse, att vi kunna behålla en nödvän
dig handlingsfrihet på det politiska om
rådet, och att man således av den an
ledningen måste se till, att vi ha en be
tryggande säkerhetsmarginal när det 
gäller valutatillgången. Men detta är ju 
någonting annat. Att denna marginal 
från olika tider och efter olika förhål
landen kan variera, det är också lika 
uppenbart. Om vi anta att den nor
mala konvertibiliteten valutorna emel
lan nu kunde införas, då är jag över
tygad om att den valutabehållning vi 
äga i dag — den uppgår till över 850 
miljoner kronor om vi medräkna ter- 
minsvalutor och guld — skulle kunna 
anses utgöra en ganska normal säker
hetsmarginal. Att valutatillgången är 
knapp i dag det beror ju, som vi vela,



Lördagen den 3 juli 1948. Nr 31. 35

på att inte konvertibilitet förekommer, 
d. v. s. vi kunna inte växla om den ena 
valutan till den andra.

När jag tidigare sade, att vår stora 
import under 1947 nu måste betraktas 
som ganska ofarlig, ja, kanske rent av 
som en god affär, då får det ses mot 
bakgrunden av de prisstegringar, som 
faktiskt skett i utlandet under det se
naste året. Det är ju utan vidare klart, 
att skulle 1947 års stora valutautström- 
ning ha fördröjts och i stället ägt rum 
i år eller nästa år, då hade resultatet 
därav blivit, att de varor vi importerat 
blivit dyrare och kvantiteten blivit be
tydligt mindre. Om importen under 
1947 hade ett värde av inemot 5 200 
miljoner kronor och man endast tänker 
sig en ganska måttlig prishöjning sedan 
dess, då förstå vi att den omständig
heten att vi fingo in varorna till det 
lägre priset faktiskt betytt, att vi erhål
lit varor för åtskilliga hundra miljoner 
kronor mer genom denna relativt tidiga 
import. Ja, detta är faktiskt facit av 
påståendena om den förödda valuta
reserven.

Beträffande frågan om åtstramningen 
av redan vidtagna importbegränsande 
åtgärder vill det synas mig, som om be
tydande verkningar redan börjat in
träda. Importöverskottet under maj må
nad i år — det är den sista siffra jag 
kunnat mobilisera — var i runt tal Öl 
miljoner kronor mot cirka 209 miljoner 
kronor i maj i fjol. Till detta kan läg
gas, att exporten under samma tid ökat 
från 250 miljoner kronor i maj 1947 till 
343 miljoner kronor i maj 1948. Jag 
tycker att dessa siffror, även om de 
endast avse en viss månad, visa, att 
våra åtgärder börjat på att verka.

Det kan också sägas, att lagringssi- 
tuationen av nationalbudgetdelegerade 
bedöms som relativt god. Om vi exem
pelvis avse att upprätthålla 1947 års 
standard detta år skulle det räcka med 
att man tog id ungefär 200 miljoner 
kronor ur lagerbehållningen. Denna be
räknas som bekant ha ökat under 1947

med 500 miljoner kronor, lågt räknat. 
Det är uppenbart, att en sådan utveck
ling får anses vara gynnsam.

Vår ekonomiska situation torde så
lunda visserligen kunna betecknas som 
ansträngd men ingalunda hopplös. Detta 
tycks man emellertid på vissa håll inte 
vilja gå med på. Minst av allt kan man 
väl beteckna den svenska kronan som 
någonting liknande en mjukvaluta. Den 
svenska kronans värde upprätthålles 
alltjämt, och den har alltjämt ett gott 
anseende ute i världen.

Det ordas rätt ofta om, inte minst 
här i riksdagen, att vi skulle ha anled
ning att restaurera vårt anseende ute i 
världen. Jag talade så sent som i mån
dags med en framstående finans- och 
bankman, som varit ute i Amerika. Han 
berättade bland annat, att den fram- 
skjutne finansman han talat med därute 
påpekat för honom, att man vid genom
läsningen av regeringens Marshallpro
position skulle finna, att den amerikan
ska regeringen uttalat sitt förtroende 
för den politik svenska regeringen fört. 
I varje fall hade amerikanska regerin
gen uttalat sig i ordalag, som voro 
mycket uppmuntrande.

Det är således min bestämda uppfatt
ning, att om de nu vidtagna åtgärderna 
få någon tid på sig att verka samt alla 
grupper och intressen inom folket lojalt 
lämna sin medverkan, då skall den nöd
vändiga ekonomiska balansen måhända 
sakta men säkert kunna återställas. 
Däremot tror jag inte, att det recept 
våra vänner högermännen inom banko
utskottet särskilt förordat — en ränte
höjning och återinförande av omsätt
ningsskatten — skulle kunna leda till 
det målet. Man kan inte på högerhåll 
vara likgiltig för de verkningar, som 
eu räntehöjning otvivelaktigt skulle 
komma att medföra. Herr Hagberg i 
Malmö sökte vältaligt utveckla det talet, 
att en rimlig ränteförhöjning inte skulle 
ha någon inverkan på t. ex. hyrorna. 
Jag har emellertid hört mig för eu 
smula hur man inom hyresrådet ser på
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den saken. Där är man i allmänhet av 
den uppfattningen, att den allra minsta 
lilla kostnadsökning fastighetsägarna 
skulle kunna redovisa utöver de kost
nader man redan har skulle vara till
räcklig, för att hyresrådet icke skulle 
kunna vägra att medge en generell hy
reshöjning. Dessa uppgifter har jag att 
hålla mig till.

Men sedan var det en annan sak som 
herr Hagberg glömde, och det var: Vad 
skulle en sådan generell kostnadsökning 
som en räntehöjning betyda exempelvis 
för statens avtal med jordbruket? Är 
det inte uppenbart, att som ett brev på 
posten skulle komma ett krav till staten 
på kompensation, och det skulle jord
brukarna ha sin fulla rätt att fram
ställa, när statsmakterna ha varit med 
om att genom en räntehöjning öka de
ras kostnader. Få vi två sådana saker 
som en hyreshöjning och en ytterligare 
fördyring av livsmedlen, är jag överty
gad om att högern inte kan lämna ga
ranti för att vi inte skola få en ganska 
stark påfrestning just från löntagargrup
pernas sida, vilka måste anses ha fog 
för att i sin tur kräva kompensation för 
de höjda levnadskostnaderna.

Det skulle också vara intressant att 
höra, varför högern inte i detta fall tar 
exempel från så nära håll som från 
Finland. Där höjde man för mer än ett 
år sedan diskontot, och vi känna sedan 
gammalt till att börjar man höja dis
kontot, låt vara med blott en halv pro
cent, så slutar det inte med det. Börjar 
man fingra på diskontoskruven, får man 
nog lov att skruva ned den i botten. 
Det är just vad som har skett i Finland. 
Det kan i detta sammanhang vara skäl 
att ta del av erfarenheterna från Fin
land, där man som sagt i fjol frångick 
sin tidigare låga räntefot och inledde 
en räntepolitik, som drev upp diskon
tot till inte mindre än 714 procent. Den 
senaste räntehöjningen skedde den 1 
april, men man har hittills inte kunnat 
konstatera någon effekt i lycklig rikt
ning. Tvärtom ha bankerna diskonterat
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hos Finlands bank, och kreditvolymen 
i Finland har blivit större och är nu 
större än någonsin. Den kände finske 
nationalekonomen professor Korpisaali 
framhöll i mars månad, att räntehöjnin
gen enligt hans uppfattning inte kunde 
hejda ökningen av kreditvolymen, och 
hittills har han fått rätt. Han tilläde, att 
den enda effekt som en räntehöjning 
kunde ha vore, att omkostnaderna på 
alla håll skulle komma att stiga, vilket 
naturligtvis indirekt har en inflations- 
främjande inverkan i stället för mot
satsen.

Jag tycker som sagt, att när man på 
borgerligt håll ofta och gärna tar exem
pel från utlandet, och kanske också 
från våra grannländer, skulle det vara 
allt skäl i att också anföra detta färska 
exempel från Finland och hur det gått 
i Finland, när man har försökt beträda 
den väg, som herrar reservanter i ut
skottet har föreslagit när det gällt 
räntan.

Herr Ohlin deklarerade visserligen 
från denna plats, att han nu inte var 
anhängare av en räntehöjning, men se
dan han sagt detta, tilläde han emel
lertid något som jag tycker påminner 
om en liten trojansk häst. Han sade, att 
för att inte diskontot skulle vara så 
stelt och bundet kunde man kanske i 
något sammanhang överväga en blyg
sam justering. Det är just det som jag 
tror är knuten här, att skulle vi börja 
med denna lilla blygsamma justering, 
låt mig säga med en halv procent, så 
ha vi därmed rubbat ränteläget, och då 
skulle vi, såsom exemplet från Finland 
visar, vara tvungna att fortsätta.

Att man kan vara med om den lev
nadsstandardsänkning, som otvivelak
tigt skulle följa, därest vi följde hö
gerns råd och återinförde en omsätt
ningsskatt, tycker jag är rätt anmärk
ningsvärt i en situation, där vår nation 
på ett sätt som tidigare är alldeles okänt 
har lyckats bygga upp sin produktions
apparat. Vi ha till och med en produk
tionsapparat, som faktiskt är för stor i
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förhållande till vår tillgång på arbets
kraft. Det finns på alla håll ute i lan
det blänkande delar i maskinhallarna 
för att inte säga hela fabriker, som stå 
oanvända den dag som är, därför att 
man inte har arbetskraft. Det måste ju 
betyda, att det har funnits både pengar 
och material, som kunnat tagas i an
språk för dessa investeringar. När som 
sagt sålunda hela vår produktionsappa
rat är fullständig och bättre än någon
sin samt alla armar äro i arbete, då 
vore det ju ganska egendomligt, om man 
skulle vilja rekommendera ett sådant 
botemedel som att säga: ni skola sänka 
eder standard, trots att ni arbeta allt 
vad ni kunna. Det är väl ändå, skulle 
jag vilja säga, ett fattigdomsbevis, att 
säga, att vi i ett sådant läge skulle för
söka att sänka människornas levnads
standard. Vad vi i dagens läge få göra 
är väl att försöka hålla standarden och 
tänka, att vi kanske inte ha något ut
rymme för en standardförbättring. Men 
att man också skulle propagera för att 
sänka standarden är för mig alldeles 
ofattbart.

Herr talman! Vad slutligen angår den 
i proposition 295 föreliggande frågan 
om en förlängning och omarbetning av 
lagstiftningen rörande bankaktiebola
gens kassareserver i syfte att möjliggöra 
kreditinskränkningar även beträffande 
de väsentliga områden, som inte äro un
derkastade kontroll, får jag be att få 
yrka bifall till utskottets förslag.

Herr HALL: Herr talman! Den lag
stiftning, som är utgångspunkten för 
denna diskussion, har ju inte framkallat 
någon meningsskiljaktighet. I verklig
heten innebär den också, att man åter
för lagens verkningsmöjligbeter till 
dem, som ursprungligen voro avsedda. 
När intet annat yrkande bar framställts 
än om bifall till utskottets förslag i frå
ga om klämmen, har jag ingen anled
ning att uppehålla mig närmare vid 
själva lagstiftningen.

Om den ekonomiska diskussion, som 
naturligt nog anknutits till detta utlå
tande, finns det däremot ganska myc
ket att säga. Men riksdagsmännen vilja 
resa hem, och det är ganska mänskligt, 
att de vilja göra det efter en så lång 
och arbetsam samvaro. Det är därför 
rimligt, att denna sista debattdag till
drar sig ett minimalt intresse. Om jag 
ändå tycker, att det från oss inom 
bankofullmäktige kanske bör sägas nå
gonting, är det väl närmast därför, att 
det ständigt finns ett behov av att för
söka hålla någon slags kurs i den dis
kussion, som förs om riksbanken och 
om vår ekonomiska politik, så att den 
inte blir precis hur vinglande som helst 
utan att man ändå har någonting av 
fakta att hålla sig till.

De medel, som nu rekommenderats 
för att åstadkomma en av alla efter
traktad bättre samhällsekonomisk ba
lans, äro i och för sig inte några märk
ligare medel än dem som vi länge talat 
om. Inkomstbegränsning, minskad in
vestering och ökad sparsamhet är ju 
programmet. Jag vill fästa uppmärksam
heten på att det inte är något, som har 
uppfunnits i någon högerreservation i 
anslutning till bankoutskottets utlåtan
de nr 50, utan det är precis detsamma, 
som går igen i finansplanen till årets 
statsverksproposition, som under hela 
fjolårets höst livligt predikades av 
stats- och finansministrarna och som 
i upprepade skrivelser från bankofull
mäktige har tillkännagivits för svenska 
folket. Ordalagen äro dock litet annor
lunda, och jag tycker det är skäl i att 
just fästa sig en liten smula vid orda
lagen, därför att det dock betyder rätt 
mycket, om man framställer vårt läge 
såsom hopplöst och omöjligt att klara 
utan en katastrof, eller om man säger, 
att läget är allvarsamt men att vi ha 
möjligheter all reda upp affärerna och 
komma in i lugnare fåror på nytt med 
vår ekonomi. Eftersom jag menar, att 
det sista är det riktiga, måste jag be
klaga, att man i högerreservationen har
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tillgripit de ordalag som man gjort och 
kanske än mer beklaga, att man i den 
offentliga debatten, i tidningar och i 
föredrag har försökt att få fram ett 
slags vanstyremyt, vars verkningar med 
nödvändighet måste leda till att det i 
ekonomiskt avseende ändå mycket sta
bila Sverige så småningom skulle få lov 
att ekonomiskt gå under.

Jag vill fästa uppmärksamheten på 
att denna metod är den allra sämsta, 
om man vill påverka det ekonomiska 
läget i stabiliserande riktning. Det säger 
sig nämligen självt, att om man inte 
har något annat att bjuda människorna 
än fortsatta prisstegringar och försäm
ring av penningvärdet, måste var och 
en som handlar med omtanke om sig 
själv se till, att han så snart som möj
ligt gör av med sina pengar och skaffar 
sig andra värden i stället. Det är en 
riskabel predikan man ger det svenska 
folket, när man på detta sätt försöker 
framställa vad som har skett som ett 
vanstyre, vilket kommer att leda till 
mycket allvarliga konsekvenser.

Det som vi äro offer för är ju ingen
ting annat än vad som händer i de 
flesta andra länder efter ett krig. Man 
kan aldrig överskåda verkningarna, när 
kriget är slut, men det är rimligt, att 
alla folk vilja försöka förbättra den un
der kriget nedpressade konsumtionsstan- 
darden. Det är rimligt och även riktigt, 
att man försöker komma i kapp med de 
under kriget försummade investering
arna i största möjliga utsträckning. Gör 
man inte det, förlorar man åtskilliga 
hästlängder i fråga om sin produktions
förmåga, och därför kommer efter varje 
krig och varje avspärrning samma stora 
efterfrågan på både konsumtionsvaror 
och kapitalvaror. Detta driver så små
ningom valutabehållningarna hos alla 
centralbanker ned mot nollpunkten och 
över huvud taget så långt ned man kan 
gå utan att centralbankerna mista sin 
rörelsefrihet. Denna gamla, mycket in
ternationella och mycket kända före
teelse borde inte hos dem, som skola
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bedöma den svenska ekonomien, fram
kalla sådana våldsamma spekulationer 
om hur djupt ned i avgrunden vi störta 
oss och därmed få fram något slags 
motivering för sina lamentationer.

Jag tror — och det kanske är det 
viktigaste — att vi göra klokt i alt för
söka uppehålla en smula balans i våra 
omdömen om vad som har skett och 
eventuellt kan komma att ske. Eftersom 
vi ha en oförstörd produktionsapparat 
och en oförstörd arbetskraft efter kri
get, äro grundbetingelserna för det 
svenska näringslivet nu lika gynnsam
ma, som de ha varit någon gång tidi
gare. Den del av vår försörjning, som 
är beroende av förbindelser utåt, har 
rubbats tillfälligt och rubbas lika länge 
som de internationella rubbningarna 
komma att fortsätta. Vi komma att ha 
åtskilligt obehag därav, liksom vi haft 
det hittills. Men erfarenheten säger ju, 
att sådana internationella brister så 
småningom ändå gå över och att man 
så småningom också i utlandet får ett 
behov av att börja arbeta i rätt rikt
ning, att ordna folkförsörjningen, att 
bygga upp efter förstörelsen och att 
ordna sina internationella förbindelser 
på ett normalt sätt.

Nu ha vi oturen att behöva föra den
na diskussion i ett läge, där man kan 
säga att de internationella affärerna 
hålla på att stanna av på grund av den 
internationella valutabristen, som inte 
är särskilt accentuerad för vår del utan 
som gör sig starkare gällande i de 
flesta andra länder. Därtill kommer, att 
det har fattats beslut om en storstilad 
hjälpaktion för det utarmade Europa 
från amerikansk sida och att man nu 
väntar på att de rent materiella verk
ningarna av detta beslut skola komma 
att göra sig gällande. Under de veckor 
eller månader som kunna gå, innan 
man får se något av Marshallplanens 
verkningar, kommer det med nödvän
dighet att inträda ett läge, som är be
kymmersamt och som kan temporärt 
ytterligare minska vår valutabehållning.
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Men det finns å andra sidan ingen an
ledning att tro annat än att det stöd 
åt produktionen och återuppbyggnads
arbetet som Marshallplanen innebär 
skall, även om Sverige inte direkt er
håller vare sig krediter eller gåvor, 
komma att medföra, att våra affärer 
med de europeiska länderna underlät
tas i allra högsta grad och att vi där
igenom också få en knuff framåt.

Det finns sålunda inte bara mörka 
punkter i den tavla, som vi ha fram
för oss, utan det finns också anledning 
att fästa sig vid de ljusare sidorna, och 
gör man det, får man inte den mörka 
bakgrund för sitt resonemang, som fö
religger i högerreservationen.

Det säger sig självt, att riksbanken 
har alldeles speciella synpunkter på den 
ekonomiska politiken, som, när banko
fullmäktige äro samlade och säga sin 
mening, ofta gå tvärs igenom parti
gränserna. Vi ha ju inte precis någon 
anledning att försöka spekulera över 
vad som är politiskt gångbart. Jag tror, 
att man skall kunna medge, att de of
fentliga tillkännagivanden, som banko
fullmäktige riktat till regeringen och 
till svenska folket under de senaste 
åren, ha varit mycket öppenhjärtiga 
och inte behärskats av någon partipo
litisk spekulation. Om man också ville 
vara snäll och i den offentliga diskus- 
sinen föra den ekonomiska delen därav 
efter de ritningar, efter vilka bankofull
mäktige bruka föra sina diskussioner, 
så kanske man skulle kunna komma 
till litet rimligare resultat än vad man 
nu gör.

Jag skall ta upp några av de frågor, 
som beröra riksbankens politik, och 
granska dem en smula i syfte att för
söka klargöra, att en del siffror, som 
då och då tillhandahållas i den offent
liga propagandan och dessvärre även 
här i riksdagen, äro ganska grovt miss
visande. Riksbankens stora valutabe
hållning har smultit samman. Ingen 
hade ju kunnat importera någonting, 
om inte riksbanken hade sålt några va

lutor. Diskussionen gäller väl sålunda: 
hur mycket valutor skulle riksbanken 
ha sålt och hur mycket skulle den haft 
kvar? Om man intar en annan stånd
punkt än den som bankofullmäktige in
tagit, får man väl ändå vara vänlig och 
tillkännage, om man anser, att riksban
ken skulle i stället för 700 ä 800 miljo
ner haft 1 000 miljoner, 1 500 miljoner 
eller 2 000 miljoner kvar vid detta laget. 
Det finns många alternativ i fråga om 
dessa värden. Om det är den sidan av 
saken, som man vill klara ut, lär det bli 
nödvändigt, att man talar om, hur stor 
valutabehållning den svenska riksban
ken skall ha i nuvarande läge för att 
inte råka ut för beskyllningen att den 
tillåtit en för stor utströmning av va
lutor.

När man säger, att riksbanken och 
regeringen gjort av med våra valutor, 
är det rent nonsens. Det är ju enskilda 
importörer som ha importerat, det är 
de som ha köpt, och det är ju inte 
riksbanken, som bestämmer denna hus
hållning. Den bestäms ju i stort sett av 
de enskilda, och de enskildas rätt be
gränsas endast i viss mån av vad för- 
sörjningskommissionerna tillåta. Men 
riksbanken har inte haft rätt att vägra 
att tillhandahålla valutor, när man haft 
i vederbörlig ordning utgivna import
tillstånd. Självfallet är detta mera en 
formell anmärkning mot denna av
siktligt vilseledande framställning, men 
den kanske ändå i detta sammanhang 
är på sin plats.

Förutsättningarna för att man skulle 
kunna sälja några valutor är emellertid, 
att allmänheten har några pengar att 
köpa för, och de pengarna ha allmän
heten, d. v. s. i stort sett importörerna, 
handelsföretagen och industrien skaffat 
sig genom att disponera över sina bank
tillgodohavanden och sedan, när de inte 
räckte längre, genom att avyttra de 
obligationer, som man hade lagrat upp 
under kriget. Dessa obligationer ha 
banker, försäkringsbolag och industrier 
skaffat sig för de medel de erhöllo, när
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de under kriget nödgades uttömma lag
gren. Att vi skulle få en återgångsrö- 
relse efter kriget, den saken var ju full
ständigt klar för alla. Frågan är väl 
också där, i vilken takt man önskade 
denna återgångsrörelse, och inte huru
vida den skulle komma till stånd eller 
ej, ty alla voro nog på det klara med 
att den var nödvändig.

Nu reser man krav på att riksbanken 
skall sluta att köpa obligationer. Jag vet 
inte vad man menar därmed. Menar 
man att riksbanken skal! upphöra att 
driva någon penningpolitik? Den enda 
möjlighet, som en centralbank bär att 
över huvud taget påverka marknaden, 
består väl just i att köpa och sälja obli
gationer, värdepapper och valutor. Att 
säga att riksbanken skall sluta att köpa 
obligationer är därför, efter vad jag för
står, alldeles meningslöst, såvida man 
inte bar ett speciellt mål, nämligen att 
den handel med valutor och värdepap
per, som reglerar marknaden, inte skall 
behärskas av eller kanske ens påverkas 
av riksbanken utan att den skall allt
mer glida över i händerna på privata, 
som alltså kunna bestämma kursutveck
lingen och därmed ränteläget.

Jag förmodar emellertid, att så grovt 
och förenklat som det hela är uttryckt 
i högerreservationen, är det inte avsik
ten att det skall gå till, ty att en central
bank konsekvent och under någon 
längre tid skulle vägra att göra obliga- 
tionsaffärer, kunna väl inte ens höger
reservanterna tänka sig.

Om riksbanken under de senaste två 
åren, då valutautströmningen varit 
kraftig, hade vägrat att köpa obligatio
ner, så hade följande inträffat. Möjlig
heterna att köpa valutor hos riksbanken 
hade blivit mycket begränsade och im
porten hade på grund därav blivit obe
tydlig — den hade säkerligen varit åt
minstone en miljard mindre per år än 
vad den har varit under de två senaste 
åren. Det hade gjort att vissa investe
ringar fått lov att minskas. Vilka på
följder detta hade haft framför allt för
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industriens framtida konkurrensför
måga, kan inte bedömas utan närmare 
undersökningar, men att dessa verk
ningar varit betydande är ställt utom 
allt tvivel. Och genom en reglering på 
denna väg skulle den import, som hade 
kommit till stånd, fått en helt annan 
sammansättning än vad som nu blev 
fallet, detta helt enkelt därför att det 
endast hade varit de, som haft kontanta 
medel — d. v. s. i form av kassor eller 
tillgodohavanden i bank, som banken 
inte gärna kunnat vägrat tillhandahålla 
dem — som kunnat importera, medan 
de, som varit i behov av att avyttra 
värdepapper för att få pengar att köpa 
valutor för, icke hade kunnat köpa nå
gonting från utlandet.

Om man med penningpolitiska medel 
vill bestämma importens kvantitet, får 
man alltså finna sig i, att man icke kan 
påverka importens kvalitet, utan att det 
med nödvändighet kommer att ges före
träde åt sådan import, som mycket 
snabbt medför stora vinster. Det förhål
ler sig precis likadant på investerings
sidan. Det blir inte fabriksbyggnader, 
bostäder och sådant, som först på lång 
sikt ger avkastning, som får företräde, 
om investeringsverksamheten skall reg
leras med de medel, som stå till riks
bankens förfogande, utan man kommer 
i stället att få en blomstrande flora av 
helt andra investeringsprojekt, nämli
gen sådana som mycket hastigt kunna 
ge profit.

Jag har velat så pass utförligt uppe
hålla mig vid detta, då jag tror att den 
synpunkten helt förbises, att i våra da
gar äro icke de penningpolitiska hjälp
medlen den metod, som man i första 
hand bör använda för att ordna för- 
sörjningsfrågorna på ett ändamålsenligt 
sätt, utan att därvidlag måste tillgripas 
andra metoder och regleringar, något 
som det icke ligger i riksbankens hand 
att göra.

Därmed har jag inte sagt, att det är 
likgiltigt, vilken penningpolitik som be- 
drives. Det är alldeles klart, att man
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med penningpolitiska hjälpmedel kan i 
betydande utsträckning påverka vissa 
slag av investeringar. Man kan sålunda 
framför allt genom samråd av det slag, 
som nu varje vecka sker med ledande 
krafter på området, få investeringarna 
att i viss mån följa de linjer, som ur 
allmänna synpunkter anses önskvärt, 
och man kan på många olika sätt kom
ma till rätta med svårigheter, som icke 
skulle kunna klaras utan ett sådant 
samråd. De överläggningar, som rege
ringen fört med försäkringsbolagen om 
att dessa under en tid av sex månader 
framåt icke skulle minska sitt innehav 
av guldkantade obligationer, ha natur
ligtvis också sitt värde. Även om för
säkringsbolagen inte ha lämnat någon 
direkt utfästelse, så ge de resonemang, 
som förts, fullkomligt besked om att 
försäkringsbolagen komma att även på 
denna punkt driva en lojal politik. Vad 
sparbankerna beträffar, nödvändiggöra 
deras kassareservsbestämmelser, att 
sparbankerna hålla sitt obligationsinne
hav ungefär vid det nuvarande, och 
några större utbud från det hållet lära 
följaktligen inte komma i fråga under 
de närmaste månaderna.

Det är mycket lämpligare att gå fram 
på sådana vägar än att införa ett be
stämt förbud för riksbanken att köpa 
obligationer, ty ett dylikt förbud skulle 
bl. a. förhindra riksbanken att avhjälpa 
vissa slag av mycket svåra penningkri
ser, som kunna uppkomma på markna
den. Det vore ju knappast önskvärt, om 
svårigheterna att skaffa pengar skulle 
medföra att byggen bleve stående halv
färdiga, alltså att det kanske skulle gö
ras rätt stora investeringar, som inte 
kunde utnyttjas därför att byggnader
na inte kunde färdigställas. Det vore 
inte heller särskilt önskvärt, att utbygg
naden av kraftverk och vissa andra in
dustrier, som äro av stor betydelse för 
folkförsörjningen, skulle bromsas bara 
därför att riksbanken hade ett förbud 
på sig, som omöjliggjorde för riksban
ken att hjälpa till med den erforderliga

finansieringen, vilket ändå i stort sett 
får lov att ske därigenom att riksbanken 
antingen själv övertar obligationer eller 
ordnar marknadsförhållandena i övrigt 
på det sättet, att det är möjligt för före
tagen att upptaga egna obligationslån.

Jag har härmed velat visa, att saken 
inte är så enkel som man har velat göra 
gällande. Det går inte att säga, att om 
riksbanken bara slutar att köpa obliga
tioner, så är allting bra. Även om man 
inte tar den minsta hänsyn till huru- 
dant ränteläget kommer att bli, så är 
ändå inte ett upphörande av obliga- 
tionsköpen någon rationell metod för 
att komma till rätta med svårigheterna 
på penningmarknaden.

Men, säger man, är det inte på det 
sättet, att riksbanken, genom att den 
varje vecka kastar ut miljoner för att 
köpa obligationer, pumpar ut alltmer 
köpkraft på marknaden och att detta 
neutraliserar verkningarna av de åtgär
der, som vidtagits i syfte att minska 
köpkraften, vinststeriliseringen hos ak
tiebolagen, maningarna till sparsamhet, 
investeringsbegränsningarna och allt 
sådant. Ja, det kan man ju roa sig med 
att tro, om man inte alls tar del av de 
siffror, som föreligga. Det är nämligen 
så, att riksbankens operationer på den 
öppna marknaden, d. v. s. riksbankens 
köp av obligationer liksom över huvud 
taget riksbankens förbindelser med den 
del av marknaden, som ligger utanför 
riksbanken, måste ses som en helhet, 
om man skall få något begrepp om vad 
som i verkligheten sker, alltså om riks
banken förser marknaden med mer 
pengar eller om dess politik har en åt
stramande inverkan. Det är särskilt en 
siffra, som man här singlat med på ett 
sätt som är rätt roligt nämligen siffran 
för de redan inbetalade vinststerilise- 
ringsmedlen. Man ställer denna siffra 
mot inköpssiffran för obligationer un
der samma tid och säger: »Där se ni, 
hur det går till. Om kanske 40, 50, 00 
miljoner dragas bort från marknaden, 
så köps det i stället obligationer för
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dubbelt så mycket, och då åstadkommes 
väl inte någon åtstramning av penning
marknaden.» Men om man skall exem
plifiera på det sättet, varför tar man då 
inte vinststeriliseringssiffran vid ett 
tillfälle, när det bara betalats in någon 
miljon och disproportionen alltså är 
ännu mer skriande? Vi befinna oss ju 
mitt inne i en inbetalningstermin för 
vinststeriliseringsmedlen och veta följ
aktligen inte hur dessa båda siffror 
komma att slå mot varandra, när ter
minen är slut.

Vill man verkligen bedöma vilken 
verkan riksbankens penningpolitik har 
haft, måste man ta en hel mängd siff
ror i beaktande, riksbankens försäljning 
och köp av valutor och guld, föränd
ringar i statliga myndigheters check
räkningar i riksbanken, nettoresultatet 
av riksbankens köp och försäljning av 
obligationer, rediskonteringen av väx
lar under olika tider, lån och krediter 
till banker och andra kreditinstitut, 
lån och krediter till allmänheten — 
med avdrag då för de insättningar, som 
ske på vissa bundna räkningar i riks
banken — samt slutligen en rad av di
verse små transaktioner, som ske mel
lan riksbanken och allmänheten. Går 
man igenom siffrorna för allt detta, får 
man en bild av vad riksbankens poli
tik betyder för penningrikligheten på 
marknaden, men det är av vikt att man 
gör det för en tillräckligt lång tid, tv 
annars kan man råka ut för den fatali- 
teten att få en fullständigt vrång bild på 
grund av att någon utpräglad säsong
företeelse råkat redovisas just då.

Det är ju särskilt de åtgärder, som 
vidtagits under de senaste två åren, 
som nu kritiseras, och det är väl då 
ganska rimligt att ta just den perioden, 
när det gäller att bedöma, vilken in
verkan riksbanken genom samtliga sina 
transaktioner har haft på penning
marknaden. Gör man det, så skall man 
finna att riksbanken har under dessa 
två år försett marknaden med ytterli
gare 140 miljoner kronor, som markna
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den inte hade tillgång till för två år se
dan. Är det någon människa, som tror 
att i ett folkhushåll, som balanserar på 
20 miljarder kronor om året, ett till
skott på 70 miljoner om året till pen
ningmarknaden kan ha någon avgöran
de betydelse? Det är väl tvärtom troligt, 
att marknaden inte alls reagerar för 
tillförandet av ett sådant belopp.

Hela denna föreställning om att det 
är riksbanken, som ligger och pumpar 
ut köpkraft på penningmarknaden i 
stället för att se till att marknaden 
bleve tillräckligt stram, är falsk, och 
det är skäl i att man åtminstone från 
riksdagens sida försöker att så mycket 
som möjligt motarbeta den. Det kan 
inte vara nyttigt, att allmänheten bi
bringas den föreställningen, att stats
makterna föra en helt annan och lätt
sinnig politik.

Detta resonemang om att riksbanken 
väl borde ha företagit de åtstramande 
åtgärder, som jag här redovisat, men 
icke skulle ha gjort några köp, som för
sett marknaden med penningmedel, fal
ler alltså på sin egen orimlighet, och 
det tjänar då ingenting till att fortsätta 
det. Såsom jag tidigare här visat, skulle 
en dylik politik från riksbankens sida 
ha låst fast det ekonomiska livet i lan
det, den skulle ha förhindrat import 
och investeringar och över huvud taget 
satt ett effektivt stopp för hela den ut
veckling efter kriget, som har återställt 
levnadsstandarden i landet till vad den 
var före kriget, ja t. o. m. höjt den nå
got över denna nivå.

Det är inte, herr talman, trevligt att 
behöva tala så länge som jag nu gjort, 
men jag tror att det är nödvändigt att 
någon gång också söka försvara den 
politik, som riksbanken har fört, och 
det kan inte ske utan att man någor
lunda fullständigt redovisar de fakto
rer och det siffermaterial, som före
ligga.

Ingen skall emellertid av denna redo
visning dra den slutsatsen, att jag el
ler någon annan i bankofullmäktige har



Lördagen den 3 juli 1948. Nr 31. 43

den uppfattningen, att läget är bekym- 
mersfritt. Men lika visst som att de 
maningar, som under de senaste åren 
gått ut från bankofullmäktige, andats 
djupt allvar, är att de också innehållit 
påpekanden om att den situation, vari 
vårt land befinner sig, icke är sämre 
än att vi böra kunna komma ur den 
genom mycket måttliga justeringar i 
vårt ekonomiska handlande. Det är 
nödvändigt att begränsa statens utgif
ter, men det är därför inte nödvändigt 
att såga av mycket väsentliga delar av 
den statliga verksamhet som bedrives. 
Vi få föra en försiktig socialpolitik un
der de närmaste åren, men det är inte 
därför nödvändigt att åstadkomma nå
gon verklig försämring av de sociala 
villkoren här i landet. Det är nödvän
digt att begränsa bostadsbyggandet, 
men det är därför inte nödvändigt att 
driva fram en bostadsnöd. Det är nöd
vändigt att begränsa industriinveste
ringarna, men det är därför inte nöd
vändigt att ödelägga den svenska indu
strien eller förhindra de modernise
ringar, som äro nyttiga och behövliga. 
Man kan, om man vill, fortsätta med 
att räkna upp det ena området efter 
det andra. Den justering av den sven
ska investeringsstandarden och lev
nadsnivån, som behöver ske, är i själ
va verket mycket måttlig, och fråga är 
väl om den av några större folkgrupper 
skulle behöva uppfattas ens som en 
nämnvärd försakelse.

Men när den uppoffring, som det 
kan gälla, alltså blir så pass måttlig, 
borde det ju vara så mycket lättare att 
åstadkomma den. Det är över huvud 
taget obegripligt att det finns de, som 
tyckas inte vilja vara med därom. .lag 
vill emellertid konstatera, att den upp
görelse, som träffats mellan regeringen 
och näringslivets och arbetsmarkna
dens organisationer, ger ett bestämt 
löfte om att det finns en växande in
sikt i vårt samhälle om att vi nu ha 
kommit till ett läge, där det är nöd
vändigt att stanna och se sig om och

att icke driva inkomstutvecklingen 
längre, förrän man är säker på att det 
materiella underlag, som man har att 
stå på, är tillräckligt hållfast. Genom 
den allmänna anslutning, som denna 
överenskommelse fått, finns det anled
ning att knyta de bästa förhoppningar 
till fortsättningen, naturligtvis under 
den förutsättningen att alla vidhålla 
överenskommelsen. Det tråkiga med 
den högerreservation, som här förelig
ger, och med vissa inlägg i debatten 
är, att det däri finns en tendens till 
att man vill slita sig ut ur samman
hanget och icke vara riktigt solidarisk 
med det hela. Och är det så, att det 
krav på räntehöjning, som här i något 
vaga ordalag framföres, är en bestämd 
förutsättning för att högern och de, 
som högern representerar, skola vara 
med om en överenskommelse, då befa
rar jag, att det kommer att minska 
möjligheterna att mot årets slut åstad
komma en allmän uppgörelse, som 
sträcker sig något längre och som blir 
litet mer praktiskt utformad än vad 
den nu träffade överenskommelsen är. 
Det vore inte lyckligt, om man ifrån 
högerns sida skulle driva räntesteg- 
ringskravet så ensidigt och så hårt, att 
man från det hållet inte kan påräkna 
något stöd för de allmänna stabilise- 
ringssträvandena.

Jag har med detta inte alls tagit nå
gon ställning till frågan om huruvida 
man rent tekniskt kan arrangera obli- 
gationsköp och räntedifferentieringar 
på sådant sätt, att de löpa något smi
digare än nu och utan att det i stort 
sett förändrar ränteläget. Jag har inte 
heller velat uttala någon mening om 
vilken ränta vi skola ha i framtiden; 
jag tror över huvud taget att varje lås
ning på den punkten är opraktisk och 
omöjlig alt göra. Jag hoppas att i det 
läge, vari vi nu befinna oss, den insik
ten skall tränga igenom även inom hö
gerpartiet, att det är omöjligt att åstad
komma något, om man vidhåller såda
na krav.
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Om jag sedan, herr talman, bara får 
säga ett par ord om skattediskussionen, 
skall jag be att för några minuter få 
upphöra att vara bankofullmäktig. Det 
finns ju ett alldeles bestämt drag i 
skattediskussionen, som man måste 
fästa eu alldeles särskild vikt vid, näm
ligen den omständigheten, att när man 
försöker kritisera den nuvarande skat
tepolitiken, så sker det från den ut
gångspunkten att en beskattning, som 
slår mot de allra största förmögenhe
terna och de allra största arven, är 
förödande för sparsamheten i landet. 
Jag vet inte vad de största förmögen
heterna och de största arven ha med 
sparsamheten att göra. Det är något 
slags samband som man kan upprätta 
och uppehålla, om man har en mycket 
livlig fantasi som inte fäster sig alls 
vid verkligheten. Tv observera, att de 
förmögenheter som det här är fråga 
om äro inte några sparade förmögen
heter. Det är i huvudsak sådana för
mögenheter, som ha uppkommit genom 
värdestegring, och dessa förmögenhe- 
ter ha sålunda vid sin tillkomst aldrig 
påverkats av vederbörandes sparande 
i den meningen att han avstått från nå
got som kunde vara trevligt att konsu
mera för dagen, för att samla för fram
tiden.

Det finns vidare något i denna dis
kussion, som allmänheten i Sverige har 
alla skäl att fästa sig mycket hårt vid, 
nämligen den tendens som framträder 
att vältra över ansvaret på dem, som 
inte äga förmögenhet, men säga att de, 
som äga förmögenheter, ha en speciell 
rätt att slippa känna den hårda belast
ningen. Är det på det sättet högern 
skall framträda inför väljarna, så gär
na det. Jag skall inte ge några råd på 
den punkten. Men jag vill bara från 
min utgångspunkt säga, att jag kan 
aldrig vara med om en sådan politik. 
Jag kan det framför allt inte av det 
skälet, att de ekonomiska uppgifter, 
som vi ändå alla ha starkt intresse av 
att vårda i samhället, skulle aldrig fara
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väl av att man spränger samhällssoli- 
dariteten med de mycket klumpiga me
del som högern tillgriper.

Innan jag slutar, vill jag, herr tal
man, också ägna några ord åt företags
beskattningen. När det för många år 
sedan lämnades de svenska företagen 
möjlighet att företa avskrivningar efter 
friare regler än förut, voro vi alla på 
det klara med att det fanns något av 
äventyr i det steget. Men vi förlitade 
oss alla på att den rätt att själva be
döma, som bolagen här fingo, skulle 
komma att begagnas med vett och för
stånd, och att den i längden skulle leda 
till åtminstone samma skatteinkomster 
som om man hade hållit på gamla stra
mare avskrivningsregler. Det finns ty
värr inom den svenska bolagsvärlden 
f. n. tendenser som göra, att man hål
ler på att få lov att revidera den upp
fattning, som man då hade och som 
man under de första åren sedan den 
fria avskrivningsrätten infördes ansåg 
sig ha fått bekräftad. Det finns på sina 
håll ett skattetänkande, som inte frågar 
efter vad som är omkostnader. Det 
finns en tendens att, så snart någon
ting skall betalas av ett bolag, göra det 
hur luxuöst som helst, vare sig det gäl
ler en chefsvilla eller särskilt fina bi
lar eller något sådant. Det är klart att 
om detta skattetänkande — stat och 
kommun betala hälften av utgifter som 
föras på omkostnadernas konto och då 
kan man gärna slösa i fråga om sådant 
— breder ut sig allt mera, så får man 
lov att revidera sin uppfattning om fö
retagsbeskattningen. Jag är medveten 
om att det inte är lätt att ta tillbaka 
det, men om högern, som ju har allde
les speciella förbindelser med den 
svenska bolagsvärlden, vill göra sin 
egen och samhällets sak en tjänst, så 
borde den sätta in sin kraft på att 
mana till en smula försiktighet på det 
hållet. Det kan eljest hända att den 
allmänna folkviljan i vårt land reage
rar på det sättet, att vi måste återin
föra skatteregler, som vi själva hoppas
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kunna slippa, därför att de äro oänd
ligt mycket svårare att tillämpa än de 
nuvarande.

Den samlade borgerligheten i landet 
skulle göra vårt land en tjänst genom 
att även ta på sig en annan uppgift när 
det gäller skattefrågorna, nämligen att 
tala om att det i vårt land inte äro de, 
som ha de stora förmögenheterna och 
de stora inkomsterna, som ha den star
kaste anledningen att klaga, utan det 
har alltjämt människor med ganska be
gränsade inkomster, för vilka skatte
trycket trots alla de lättnader som de 
senaste åren genomförts i fråga om in
komstbeskattningen och genom omsätt
ningsskattens slopande alltjämt är myc
ket hårt. Det är inte rimligt att man 
ifrån deras sida, som anse sig repre
sentera det övre skiktet i samhället, 
skall föra klagan. Förutsättningen för 
att vinna en samhällsekonomisk balans 
är ju ändå i första hand att alla kraf
ter hjälpas åt, men då böra inte den 
svenska bolagsvärlden och den svenska 
finansvärlden ställa sig utanför och ge
nom att hålla på med ett ihållande 
ståndskall mot samhället försöka under
minera förtroendet för hela den poli
tik, som det ändå hittills föreligger en 
folkmajoritet för att föra.

I detta anförande instämde herr An
dersson i Tungelsta.

Herr WIBERG (kort genmäle): Herr 
talman! Naturligtvis skulle det vara 
frestande att göra några kommentarer 
till herr Halls anförande, men debatten 
bar hållit på i flera timmar och flera 
talare återstå, varför jag skall inskränka 
mig till att hänvisa till vad som tidigare 
anförts från min och andra talares sida, 
vari allt väsentligt redan är bemött. Jag 
hoppas emellertid, att herr Hall inte tar 
illa upp, om jag karakteriserar hans an
förande såsom ett om också mycket 
skickligt försök att blanda bort korten, 
när det gäller denna mycket komplice
rade fråga.

Jag hoppas att kammaren tillåter mig 
att ägna några minuter åt att sudda ut 
en skönhetsfläck i protokollet genom eu 
kort replik till en ärad ledamot av den
na kammare, nämligen herr Andersson 
i Mölndal. Protokollet för den 21 janu
ari 1948 utvisar, att herr Andersson då 
höll ett anförande, vilket i stor utsträck
ning innebar en vidräkning med den 
ekonomiska uppfattning, åt vilken jag 
förut tillåtit mig att giva uttryck i kam
maren. Herr Andersson menade, att vad 
jag hade framfört vid remissdebatten 
fullkomligt stred emot grundtanken i ett 
tidigare anförande. Saken är naturligt
vis icke av någon större betydelse. Å 
andra sidan anser jag det oriktigt, att 
påståendet skall få stå obemött.

Det anförande från min sida, som 
herr Andersson åsyftade, skulle jag hava 
hållit »för någon tid tillbaka». Jag har 
gått bakåt i riksdagsprotokollen och 
funnit, att det anförande herr Anders
son åsyftade hade hållits, kanske icke 
vad man just vill inlägga i uttrycket 
»för någon tid tillbaka», utan i novem
ber 1945. Det är ju en ganska lång tid
rymd därifrån och fram till januari 1948.

Herr Andersson gör vissa citat. Jag 
skall icke upptaga kammarens tid med 
att ingå på en detaljgranskning. Jag vill 
endast hava sagt ifrån, att herr Anders
sons citat äro fullkomligt lösryckta de
lar ur ett långt anförande och att de 
icke alls giva en riktig bild av anföran
dets innehåll. Om det verkligen finns 
någon, som har intresse för saken, skulic 
jag vilja hemställa till vederbörande att 
läsa båda anförandena i sin helhet.

Herr Andersson gjorde ett direkt kon
staterande. Han framhöll »först och 
främst har herr Wiberg felbedömt läget 
på det sättet, att det i stället för vad 
han trodde det skulle bli, ett betydande 
exportöverskott, har blivit ett betydande 
importöverskott». Huru herr Andersson 
kan komma med en sådan uppgift har 
jag ganska svårt att förstå. I verklig
heten visar det sig nämligen, att min 
bedömning var fullkomligt riktig. År
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1945 slutade med ett exportöverskott, 
uppgående till ej mindre än 677 miljo
ner kronor. Att utvecklingen sedermera 
gick i annan riktning beror på den bris
tande balans, som blivit följden av den 
allmänna ekonomiska politik, som re
geringen fört.

Jag skall icke längre upptaga kam
marens tid med denna oväsentliga fråga. 
Jag åtnöjer mig med att fastslå att den 
kritik, som herr Andersson framfört i 
början av detta år, är obefogad.

Den allmänna ekonomiska politiken.

Herr HAGBERG i Malmö (kort gen
mäle) : Det kanske inte är så lämpligt 
att ledamöter av bankofullmäktige pole
misera mot varandra i kammaren, men 
jag kan å andra sidan inte underlåta att 
framföra en kort kommentar till det an
förande min kollega i fullmäktige, herr 
Hall, nyss hållit. Han föredrog ett om
fattande material, som skulle visa, att 
det nettotillskott till marknaden, som 
blivit en följd av riksbankens trans
aktioner de två senaste åren med obli- 
gationsköp m. m., skulle ha hållit sig 
inom ett mycket begränsat belopp, jag 
tror han nämnde siffran 140 milj. Jag 
skall inte närmare gå in på den saken 
men skulle bara med anledning av att 
han så kategoriskt avvisar ett upphöran
de av stödköpen vilja säga, att ingen 
tror, att en efterlängtad samhällseko
nomisk balans kan uppnås med bara 
ett enda medel. Det måste vara ett sys
tem av åtgärder, en kombination, som 
bör vara en stark kombination, för att 
nu tala idrottsspråk. I den kombina
tionen kan enligt min uppfattning som 
ett av medlen med mycket stor fördel 
ingå ett upphörande av obligationskö- 
pen. Ett annat medel, vilket herr Hall, 
såvitt jag förstår, inte berörde i sitt an
förande, som med avsevärd effekt också 
skulle kunna tas in i denna kombina
tion, är naturligtvis ett återinförande av 
omsättningsskatten. Jag vet inte, om det 
är olämpligt, men jag skulle vilja rikta 
en direkt fråga till herr Hall: Har herr

Hall samma aversion mot ett återinfö
rande av omsättningsskatten såsom ett 
medel att återuppnå den så hårt rub
bade samhällsekonomiska balansen som 
han har mot ett upphörande av riks
bankens stödköp?

Herr talmannen återtog nu ledningen 
av förhandlingarna.

Herr DICKSON: Herr talman! Debat
ten har hållit på så länge, att det mesta 
kanske är sagt. Jag skall försöka slingra 
mig emellan det som redan har nämnts 
och hålla mig till litet nya gebit. Jag 
skall inte ta mer än 10 minuter i an
språk. Jag tycker mig också se, att min 
kritiske vän herr Jacobson i Vilhelmina 
försvunnit och i sällskap med många 
andra riksdagskamrater för stunden 
sökt sig andra jaktmarker, och jag kan 
därför tala fritt.

Herr Wiberg antydde i sitt första an
förande, att han nog var en relativt 
dålig politiker och att han därför emel
lanåt hemföll till praktiskt tänkande. 
Jag vill inte jämställa mig med min 
högt taxerade vän herr Wiberg såsom 
politiker eller som praktiker, men jag 
tror det ligger mycket i hans tankegång. 
Om vi få litet mera av praktiker och 
litet mindre av partipolitiker även ett 
sådant här valår skulle det enligt min 
mening kunna vara bra i denna besvär
liga situation. Vi skulle få ner debatten 
på marken på något sätt, få ut den ur 
de där giftgasmolnen, som partipoliti
ken bildar, få klart för oss var vi stå 
och sedan gemensamt kunna praktiskt 
överlägga om vad vi skola göra. Att i 
dag hålla på att diskutera om vem som 
bär skulden till att vi ha kommit dit 
där vi nu stå är ju inte så fruktbart. Det 
är frestande, men det är inte fruktbart. 
Ha två personer ramlat i vattnet till
sammans och hålla på att drunkna, är 
det ju inte praktiskt handlande om de 
sinsemellan gräla om vem det var som 
knuffade i den andre.

Jag skall först ta upp herr Halls tal
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om defaitismen. Jag vet inte om lian 
använde det ordet, men jag tror det var 
det han menade, när han kritiserade 
högerreservationen. Jag undrar om herr 
Hall har rätt på den punkten. Svenska 
folket är inte benäget för panik. Det är 
väl riktigare, att man får det verkliga 
läget klart för sig, att man inte försöker, 
såsom herr Hall, att måla bara i ljusa 
färger och tala om de goda sidorna. Det 
kan man för all del också göra, men 
man får inte dölja det verkliga läget. 
Vi ha talat om tryckfrihet här åtskil
liga olustiga timmar, och jag tycker att 
efter den debatten skulle vi vara fär
diga att tala rent ut och få fram det 
verkliga läget. Vi äro i en besvärlig 
situation. Vi stå inte på fast mark. Herr 
Hall sade inte att vi göra det, men han 
lät nästan förstå, att det var någon sorts 
stöd vi hade för fotterna. Vi hänga i 
krokig arm i vårt eget hår och det kan 
man inte göra hur länge som helst, utan 
förr eller senare kommer man att falla 
ner dit där vi egentligen borde vara 
för att därifrån sedan börja från bör
jan igen och gemensamt sträva uppåt. 
Det har sagts, att vi inte kunna begära 
att ett krig, sådant som det passerade, 
skall spårlöst gå förbi. Det är alldeles 
riktigt, men vi ha inte tagit konsekven
serna av det resonemanget. Vi ha trott, 
att det gick att leva på samma levnads
standard även i fortsättningen. Egent
ligen borde vår levnadsstandardskurva 
ha bildat ett hack ganska långt nedåt, 
och sedan borde vi som jag sade börja 
arbeta uppåt igen.

Det svåraste momentet i situationen 
är väl, att den inte berör miljonärerna 
och företagen. Det är visserligen sant, 
alt det som ges ut av miljonärer och 
företag kanske också bidrager till de 
inflatoriska processerna. Men det spe
lar ingen nämnvärd roll, utan tyvärr 
är ju läget det, att det är de breda mas
sorna som ha för mycket pengar. Det 
tror inte folk, som ha små inkomster. 
De kunna inte förstå, hur det kan vara 
möjligt att man kan säga, att de ha för

mycket, men taget i ett nötskal är ju 
situationen denna, och det är detta som 
gör läget politiskt så besvärligt. Vad vi 
behöva i denna situation är folkets för
troende för styrelsen. Herr Wiberg väd
jade till finansministern, att han skulle 
sätta in sin auktoritet. Jag har tidigare 
tillåtit mig göra samma sak från denna 
plats. Jag har en bestämd känsla av 
att finansministern arbetar efter den 
linjen, att han i enskilda samtal och i 
mera partislutna grupper framhåller de 
faror, som vi äro ute för. Det är tack
nämligt att så sker. Men det är också 
av vikt att alla få läget klart för sig 
och att finansministern inte, såsom herr 
Hall gjorde, förgyller situationen, utan 
att den framställes realistiskt. Jag är 
inte så mycket partipolitiker. För mig 
är det skäligen likgiltigt vem det är som 
för politik bara det är en klok politik. 
Om det är en socialdemokratisk rege
ring eller om det är en socialdemokra- 
tisk-bondeförbundsregering, herr Pelirs- 
son-Bramstorp, som behövs för att sam
la folkets, de breda massornas förtro
ende, ser jag gärna en sådan, bara den 
för en borgerlig politik. Det är väl fråga 
om det inte under dessa svåra år har 
gått upp en del tankar bland de ledande 
männen på dessa håll, som gör att detta 
mitt uttalande inte bara är en liten 
lustighet.

Vad man också skulle vilja önska sig 
vore kunskap inte bara i matematik, 
därför att politik är inte matematik utan 
i mycket hög grad också psykologi. Det 
finns en liten berättelse, som handlar 
om hönan som värper guldägg. Jag 
förutsätter, att de flesta här ha läst be
rättelsen. Jag var verkligen nere i riks
dagsbiblioteket och undersökte, om den 
fanns där, men ledsamt nog finns den 
inte tillgänglig där. Jag tycker nog att 
det är eu brist i biblioteket, och jag 
skulle vilja sätta såsom eu rimlig in- 
trädesfordran till riksdagen och där
med också till regeringen, att vederbö
rande sökande skulle visa sig ha läst 
och hjiilpligt tillgodogjort sig innehållet
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i denna skrift. Den är mycket läsvärd, 
och det ligger mycket i den.

Jag skall inte fortsätta mycket längre. 
Finansministern gick miste om den väd
jan jag nyss riktade till honom. Då han 
nu kommit, skall jag därför upprepa 
den. Det är andra gången jag gör den 
till honom direkt offentligt och tredje 
gången, om jag medräknar en vädjan 
som jag privat gjort till honom. Det är 
tacknämligt, om finansministern vill be
gagna sin stora popularitet för att klar
göra för svenska folkets stora massor, 
att vi måste sänka vår standard, och 
att detta är nödvändigt för att vi skola 
kunna på ett sunt sätt börja på nytt 
igen.

Herr talman! Min annars så precise 
vän herr Hagberg i Malmö råkade ut 
för en liten lustig felsägning. Han märk
te den nog inte själv, men kammarens 
ledamöter kanske observerade den. Han 
talade om herr Ohlins meningsriktning. 
Jag är säker på att han hade avsett att 
säga herr Ohlins meningsriktningar.

Den allmänna ekonomiska politiken.

Herr SKOGLUND i Doverstorp: Herr 
talman! Jag förmodar att hela kamma
ren nu väntar på finansministerns stora 
tal. Jag skall under sådana förhållan
den inte bli långsam. Jag skall i första 
hand be att få ställa ett par tre frågor, 
som finansministern kan besvara i det 
anförande han skall hålla här i kam
maren.

Jag anser det vore särdeles önskvärt 
att få en bättre upplysning än hittills 
lämnats om våra möjligheter i export
hänseende. Vi ha här i dag talat åtskil
ligt om vad som hänt under de senast 
gångna åren och diskuterat vad han
delsbalansen visar för resultat med ut
gångspunkt från material, som inga
lunda är av dagen utan varit tillgäng
ligt under rätt lång tid tillbaka. Vad 
som enligt min mening borde intressera 
oss mest är utsikterna för vår utrikes
handel under de närmaste månaderna, 
och just den frågan anser jag har blivit

alltför litet berörd i dag. Minst lika vik
tigt som att vi här diskutera valpro
grammen, som ju faktiskt skett, anser 
jag det vore, om vi på något sätt skulle 
kunna finna en utväg att förbättra vår 
export och sedan inrätta vår import i 
förhållande till exportmöjligheterna. 
Jag vill alltså fråga finansministern, om 
han är i tillfälle att ge oss närmare upp
lysningar om utsikterna för vår massa
export, just nu?

Min andra fråga skulle bli: Vilka eko
nomiska tillgångar i händelse exporten 
blir allvarligt försämrad ha vi ännu 
kvar som vi kunna förbruka? Om jag 
inte minns fel skola vi först och främst 
ha 25 miljoner pund, som äro låsta el
ler infrusna, hur vi sen vilja kalla det, 
i England. Det har gått olika uppgif
ter om detta relativt stora belopp. En
ligt vissa uppgifter skulle det ännu inte 
vara tillgängligt, enligt andra uppgifter 
skulle det vara frigjort. Här stå vi en
ligt min mening inför ett mycket all
varligt problem: Om vi få dessa pengar 
frigjorda skola vi då omedelbart an
vända dem för att försöka hålla vår 
relativt goda levnadsstandard till hös
ten, eller skola vi inrikta oss på att 
söka bygga upp en ny valutareserv?

Medan jag ändå har ordet, herr tal
man, kanske jag också får komma med 
ett par repliker i anledning av vad som 
yttrats här tidigare. Både herr Ohlin 
och herr Hall voro inne på frågan om 
vad högern vill och sade, att vi en
sidigt bara diskuterade en höjd ränta. 
Jag tror att båda herrarna därvidlag 
togo fel. Vad vi sagt är detta: Vi se
inte räntehöjningen som det primära, 
men vi vilja inte medverka till en fort
satt utpumpning av köpkraften via stora 
inköp av obligationer, utan vi anse att 
dylikt skall riksbanken försöka dämma 
upp även med risk för att det kan med
föra en viss räntehöjning. Jag anser att 
detta inte ligger så förfärligt långt ifrån 
den marginal i fråga om räntesvängnin- 
gar, som herr Ohlin själv var inne på. 
Jag kanske också kan passa på att fråga,
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vad herr Ohlin menade — jag hörde 
väl inte på tillräckligt uppmärksamt, 
kan jag tro — när han talade om att 
begränsa investeringarna. Jag vet sedan 
gammalt, att han framhållit detta såsom 
varande en mycket central punkt i in- 
flationsbckämpandet, vilket jag gärna 
instämmer i. I dag fick jag den upp
fattningen att herr Ohlin förklarade, att 
det dock inte fick ske genom ökade 
kontrollåtgärder. Samtidigt avvisade han 
mera generellt verkande medel. Får jag 
fråga: Hur skall egentligen den där
trollkonsten att skära ned investerin
garna utan skärpt kontroll eller använ
dande av hårdare föreningspolitiska me
del gå till?

I fortsättningen sade herr Ohlin, att 
han hade den uppfattningen, att den 
bristande samhällsekonomiska balansen 
kvarstår, även om vi skulle nå balans 
mellan sparandet och investeringarna. 
Inte heller på den punkten blev jag all
deles på det klara med vad herr Ohlin 
menade, nämligen hur den där bristande 
balansen skulle avverkas.

Herr Ohlin talade också om skillna
den mellan punktskatter och omsätt
ningsskatt ur vänstersynpunkter. För
låt, att jag inte heller där blev överty
gad. Som herr Ohlin framställde det 
skulle en mera allmän omsättningsskatt 
vara väsentligt svårare att avskaffa än 
punktskatterna, alltså skatt på exem
pelvis bensin, papper eller någon an
nan vara. För min del har jag snarare 
den uppfattningen, att man lättare glöm
mer hort en skattehöjning, som ligger 
på en viss vara, än en omsättningsskatt 
som ligger över det hela. Är det någon 
som numera tänker på t. ex. trafikskat
ten? Den var väl ett slags punktskatt, 
som skulle tagas hort ganska snart. Ja, 
men den har vuxit in i det allmänna 
medvetandet och nu ligger den där den 
ligger, och jag befarar att det kommer 
att gå så med en rad andra konsum- 
tionsskatter. Jag anser för min del inte 
att det är svårare att sänka eu allmän

omsättningsskatt än att taga bort en be
svärlig punktskatt.

Jag tillåter mig vidare några randan
märkningar till vad talesmannen för 
bankoutskottets majoritet yttrade. Herr 
Molander upplyste kammaren om vilken 
fördel det var att vi i tid fingo så pass 
stor import, även om vi allt för hastigt 
blevo av med våra valutareserver. Vi 
lyckades därigenom att köpa varor till 
väsentligt billigare pris. Ja, det där 
låter ju ganska bestickande, men får jag 
fråga herr Molander: Hur tillgår det 
nu? Är det inte så, att vi i brist på 
dollar köpa dollarvaror i andra hand 
ifrån mjuk valutaländer och till väsent
ligt högre priser — jag har hört sägas 
ända upp till 40 % — än om vi haft
dollar att köpa för? Då kanske den 
vinst herr Molander talade om försvin
ner utan vidare och tar mera med sig. 
Jag anser nog att bankoutskottet borde 
studera denna fråga litet närmare, in
nan det drar sådana slutsatser som herr 
Molander gjorde.

Jag kan dela herr Halls mening att 
vi inte böra skapa någon katastrofstäm
ning utan söka reda upp våra ekono
miska förhållanden så långt möjligt till
samman. Herr Hall varnar för någon 
vanstyremyt. Jag skulle vilja svara, att 
det är lika riskabelt att låta folk tro, 
att det inte förefinns några risker för 
ett sämre penningvärde och att allt går 
bra bara vi hålla oss tysta och lugna 
och hundraprocentigt lita på finansmi
nistern. Det besvärliga i denna sak är 
att detta gjorde spararna, de litade i 
mycket hög grad på finansministern 
både 1940 och 1941, då han lånade pen
gar och utlovade att de skulle komma 
igen med ungefär samma goda värde. 
Jag beskyller ingalunda herr Wigforss 
för att avsiktligt ha farit med felaktiga 
uppgifter — omständigheter ha ju till
kommit som inte varit lätta att be
mästra. Men herr Hall måste förstå: folk 
tror i detta fall inte vad som helst. Då 
man ser den utveckling som pågår är
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man misstrogen och låter sig inte nöja 
med bara vackert tal.

Jag har vid flera tillfällen framfört 
till finansministern, att jag anser att han 
på ett långt tidigare stadium borde ha 
sökt tydligare än som skett informera 
människorna om den utveckling som 
fortgår. Om jag inte minns fel talade 
finansministern för några månader se
dan i Sundsvall och skulle då för det 
.svenska folket beskriva det ekonomiska 
läge, vari vi befinna oss. Jag tror att 
han yttrade sig på följande sätt -— utta
landet gällde en eventuell sänkning av 
levnadsstandarden: Om en något mindre 
tillgång på nylonstrumpor, sade finans
ministern, kan betraktas som sådan, ja, 
då är det givetvis en standardsänkning! 
Jag anser att man måste tala ett vä
sentligt öppnare språk. Jag vill minnas 
att vi vid ett senare tillfälle gjorde 
finansministern uppmärksam härpå, och 
jag har också till min glädje senare 
sett, att saken har framställts på ett 
bättre sätt. Men vi skola inte uppmuntra 
till sådant språk, ty det leder inte till 
ökat förtroende.

Herr Hall talade om åtskilligt, som jag 
inte skall uppehålla mig vid. Han upp
lyste kammaren bl. a. om en så viktig 
sak som att riksbanken inte importerar 
själv, utan att det är enskilda som göra 
det. Det var väl en ganska onödig upp
lysning. Ännu ha vi inte kommit så 
långt i förstatligandet, att vi använda 
riksbanken som ett vanligt inköpsorgan.

Beträffande frågan om centralbankens 
rätt att köpa obligationer säger herr 
Hall, att en centralbank kan ju inte 
avstå ifrån detta utan vidare. Nej, det 
håller jag med honom om, men frågan 
är i vilken omfattning det skall ske. 
Herr Hall nämnde att försäkringsbola
gen förbundit sig eller i alla händelser 
utlovat att inte sälja obligationer. Ja, 
det är ju gott och väl. Men vad händer 
i fortsättningen om det skulle bli be
stående, att försäkringsbolag och spar
banker måste förbinda sig att inte av
sätta statens obligationer, när exempel
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vis finansministern om tre kvarts ar 
skall börja återbetala 279 miljoner i 
obligationslån? Mig veterligt har det 
inte upptagits några pengar för sådant 
i riksstaten. Jag förmodar att finansmi
nistern och riksbanken räkna med att 
lånet skall konverteras. Man kanske då 
märker på efterfrågan på obligationer, 
att folk inte är så förfärligt angelägna 
att köpa ett papper, som är låst och inte 
kan användas eller omsättas när det 
behövs?

Herr Hall talade vidare om skattetän- 
kandet. Ja, tyvärr finns detta inom alla 
grupper. Det är det bekymmersamma 
att man hör hur företags ledare först 
och främst diskutera, var de skola hitta 
en duglig taxerings- och skatteexpert. 
Det låter nästan som om det vore vikti
gare för ett företags tillvaro än att fin
na den tekniske experten, och så kanske 
det i stor utsträckning också är. Detta 
skattetänkande går emellertid långt ned 
även i lönearbetargrupperna. Det märks 
när det blir fråga om arbete, som skall 
utföras på övertid, och det märks på 
olika områden, där man skulle ha 
önskat en ökad arbetsinsats. Det mest 
skrämmande i den vägen hörde jag här
om dagen av en industritjänsteman, som 
bearbetat uppgifterna över första kvar
talets avlöningar i år inom ett av våra 
större industriföretag. Icke så oväsent
liga höjningar på både ackorden och 
timlönen hade gjorts inom företaget, 
men det visade sig att man ändock inte 
utbetalat mera i avlöningsmedel än tidi
gare. När man fullföljt undersökningen 
fann man, att detta helt enkelt måste 
betyda, att arbetsintensiteten i viss män 
minskat eller att ackorden icke utnytt
jades. Detta föranledde omedelbart frå
gan: Var det skattetänkandet, som också 
där började på att göra sina verknin
gar gällande? I så fall sätter det på ett 
sådant ställe sannolikt ännu hårdare 
märke i vår produktion än när det gäl
ler andra grupper.

Jag skall, herr talman, sluta med 
detta och bara säga ett par ord om på
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slåendet, att vi från vårt håll inte skulle 
vilja stödja, eller i alla händelser 
se med mindre tillfredsställelse den 
överenskommelse, som finansministern 
håller på att träffa med olika grupper 
här i landet om återhållsamhet i in
komsthänseende. Det är alldeles felak
tigt. Vi ha långt tidigare uppmanat 
finansministern att försöka sig på så
dana utvägar, och vi anse att det är 
önskvärt att han får framgång på den 
vägen. Vad vi sagt är att enbart detta 
inte hjälper i den situation vi befinna 
oss uti. Det gäller att handla så att inte 
dessa grupper känna sig lurade på grund 
av att staten inte kan försvara sina 
positioner. Det är den punkten vi vilja 
diskutera här i dag.

Herr PEHRSSON-BRAMSTORP: Herr 
talman! Av bankofullmäktiges skrivelse 
till regeringen, varpå bankoutskottets 
utlåtande grundar sig, framgår tydligt 
att den ekonomiska situationen i lan
det är mindre tillfredsställande. I dag 
diskutera vi orsakerna till det mindre 
tillfredsställande läge, soin vi härvidlag 
befinna oss i. Jag skall inte försöka att 
lägga skulden vare sig på den ena eller 
andra — vi skola väl inte vara som 
småttingar som kivas om någonting och 
skylla än på den ena, än på den andra. 
Vi ha nog litet till mans bidragit till 
den situation vi kommit i.

När vi i slutet av 1930-talet genom
förde en lönereglering för statstjänste- 
männen, kappades alla politiska partier 
med undantag av det jag representerar 
om att bjuda över varandra. Man me
nade att det förslag, som framlagts av 
regeringen, som jag tillhörde den gån
gen, var mindre tillfredsställande; för 
egen del tyckte jag det var väl avvägt. 
Det var självfallet därför att man där
igenom ville vinna proselyter til! såväl 
det ena som det andra partiet, och bör
jar man på det sättet kan det naturligt
vis inte bli någon tillfredsställande ut
veckling. .lag vill samtidigt erinra om

att varken jag eller mina närmaste med
arbetare inom partiet någonsin drivit 
den linjen, då det gällt jordbruket, utan 
vi ha sagt att skall jordbruket över hu
vud taget fylla sin uppgift i samhället, 
måste det beredas möjlighet att produ
cera på tillfredsställande villkor. Om vi 
sedan stanna vid den eller den löneni
vån är ur vår synpunkt fullkomligt lik
giltigt, bara vi komma i sådan paritet 
med övriga grupper, att man kan skaffa 
arbetskraft för att kunna utöva denna 
för folket och landet gagnande näring.

I slutet av 1930-talet eller strax före 
krigets utbrott rådde en högkonjunk
tur inom den svenska industrien. Den
na högkonjunktur bidrog till att åren 
före kriget öka marginalen mellan 
jordbrukets och industriens inkomst
möjligheter. Krigsutbrottet medförde 
självfallet fördyrade omkostnader för 
både den ena och den andra industri
ella produktionen, och när vid denna 
tidpunkt den statliga kontrollen utvid
gades, lades de priser, som varit rå
dande före krigsutbrottet, till grund för 
de beräkningar som utfördes av denna 
kontroll. Följaktligen kan man säga, att 
den industriella produktionen fick en 
favörställning, medan andra produk
tionsgrenar fingo det sämre ställt. Men 
de som hade en favörställning fingo 
behålla den i fortsättningen också. 
Detta bidrog till att de, som voro an
ställda i dessa rätt vinstgivande företag, 
begärde att få en större andel av före
tagens vinst, och det kan man ju förstå, 
om man sätter sig in i deras ställning. 
Genom s. k. pris- och lönestoppet 1942 
hejdades dess bättre den saxning uppåt, 
som dittills pågått, och det åstadkoms 
eu enligt min mening lycklig stagnation 
i utvecklingen, så att man utan att 
överanstränga köparna av livsmedel och 
annat kunde få till stånd en viss för
bättring i förhållandet mellan de eko
nomiska förutsättningarna för jord
bruksproduktionen och för övrig pro
duktion. Det hela sprack emellertid 
1944. Då förklarade som bekant finans
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ministern i ett tal i Göteborg — det var 
på samlingsregeringens tid, fastän vi 
andra inte blivit informerade om saken
— tydligen under trycket från vissa 
grupper och från sina utgångspunkter
— att han ansåg att man inte borde stå 
emot dessa grupper i deras krav på en 
större andel av nationalinkomsten. Jag 
sade den gången, att om priskontrollen 
skulle kunna fungera tillfredsställande 
och om vi skulle kunna hindra en in- 
flationistisk utveckling borde man se 
till, att det inte bleve några väsentliga 
ökningar i inkomsterna, ty självfallet 
skulle annars skruven komma i gång 
och den ena lönehöjningen följa på den 
andra. Enligt min mening och med den 
syn jag har på samhället och dess upp
gifter borde man emellertid se till att 
de lägre inkomsttagarna finge en bättre 
ekonomisk ställning; jag var mycket 
angelägen om att så skedde. Enligt mitt 
sätt att se fanns det också alltför många 
medborgare i vårt land, som hade en 
alldeles för låg levnadsstandard, när det 
gäller att försörja hustru och barn på 
ett tillfredsställande sätt med ur hus- 
hållssynpunkt nödiga och nyttiga va
ror. Men det är alldeles självklart, att 
samtidigt som man skaffar så många 
människor som möjligt en bättre in
komst och därmed en bättre ekonomisk 
ställning måste man se till, att det finns 
tillräckligt med varor för dem att kun
na köpa för denna ökade inkomst. Med 
det sagda är jag inne på det fel som 
socialminister Möller begick, då han i 
all välmening efter krigsslutet 1945 för
sökte att med efterkrigsprogrammets 
hjälp driva fram den s. k. nyckelindu- 
strien, nämligen byggnadsindustrien, 
med påföljd att den drog till sig en del 
arbetskraft, som behövdes för att pro
ducera de varor, som de ökade inkom
sterna gjorde det möjligt att köpa. Det 
varnades åtminstone från min sida för 
att denna utveckling skulle komma att 
leda till svårare förhållanden för oss, och 
här ha vi också att söka en av orsakerna 
till att vi nu befinna oss i en svår situa

Den allmänna ekonomiska politiken.

tion. Men det är också möjligt att oppo
sitionen, såsom man säger, inte varit till
räckligt samlad. Man var kanske från vis
sa håll för mycket känslig för 1946 års 
val, och nu äro vissa personer kanske 
känsliga för 1948 års val. Jag skall emel
lertid drista mig att ge några anvisning
ar på åtgärder, som jag tror äro nöd
vändiga för att vi skola kunna få till 
stånd en bättre samhällsekonomisk ba
lans än den vi för närvarande ha. Jag är 
inte övertygad om, att regeringen gått 
tillräckligt långt i fråga om investerings
verksamheten på bostadsbyggandets om
råde o. s. v., och att regeringen genom 
samråd med industrien fått denna att i 
tillräcklig utsträckning beakta tidens 
ekonomiska läge. Om människorna kun
na få sysselsättning inom exempelvis 
byggnadsindustrien, där man får bra 
betalt, lämna de naturligtvis sina gamla 
företag för att söka sig dit där det är 
bättre betalt, och resultatet blir natur
ligtvis att massor av dagsverken förlo
ras och att produktionen undergår en 
väldig minskning. Trots de löneförbätt
ringar, som undan för undan skett, ha 
vi inte ökat produktionsvolymen såsom 
det bort ske, och därför befinna vi oss 
nu i dagens situation. Det är klart att 
om inte arbetsintensiteten bibehållits, 
då lönerna ökats, resultatet blivit att 
produktionskvantiteten minskats. Det 
märks ju också för var dag, att när lö
nerna inom t. ex. byggnadsarbetet stiga 
blir man inte lika angelägen om att få 
arbeta hela veckan, och det är inte utan 
att man inom vissa inkomstskikt börjat 
resonera som så, att så höga som skat
terna nu äro är det ingen mening med 
att skaffa sig större inkomster. Jagskall 
ta ett exempel. Jag träffade för någon 
tid sedan en slakteriarbetare som sade. 
att han och hans hustru hade en årsin
komst av 11 000 å 12 000 kronor, men 
att de säkerligen skulle kunna tjäna 
mera, om de så ville. De gjorde det inte 
därför att de hade den uppfattningen, 
att det mesta därutöver gick till skatter. 
Det är emellertid klart att det blir pen
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gar över, men hela resonemanget vitt
nar om hur folk psykologiskt reagerar. 
För min del anser jag resonemanget 
vara felaktigt, men när man har att be
akta de olika uppfattningar, som råda 
här i landet, måste man naturligtvis 
också ta hänsyn till sådana hör pro
blem.

•lag skall vidare be att med några ord 
få beröra arbetslöshetsförsäkringsfrå- 
gan. Enligt gällande bestämmelser är det 
inte tillåtet — men jag vet att det före
kommer i rätt stor utsträckning — att 
folk, som slutfört sitt arbete på ett visst 
område, bliva inskrivna i bygg- 
nadsarbetarfacket eller i något annat 
fack, fastän det funnits skogsarbete eller 
annat arbete, som inte lönat sig lika 
bra. I stället för att utföra ett nyttigt 
arbete, går man och låter stämpla i 
sina böcker. Jag hemställer, att rege
ringen ville undersöka hur man ute i 
de olika avdelningarna i fackförbunden 
tillämpar arbetslöshetsförsäkringslagens 
föreskrifter. Det är alldeles självklart 
att för varje människa, som går utan 
arbete, blir det svårare för oss andra 
att skaffa fram den kvantitet varor, som 
vi behöva. Förhållandena inom bygg- 
nadsbranschen ha, såsom jag tidigare 
framhållit, naturligtvis i sin mån ver
kat så att produktionen inom andra om
råden blivit mindre. Detta gäller inte 
minst inom exportindustrien. Enligt min 
mening blevo de byggnader, som upp
fördes under de år då vi kunde expor
tera varor till mycket höga priser, oer
hört dyra för oss därför att om vi 
byggt mindre skulle trämassa m. m. 
kunnat exporteras i mycket större om
fattning.

Det är en annan sak, som jag gärna 
skulle vilja fråga om, nämligen bur det 
kan ha varit med samarbetet mellan 
regeringen och exportföretagen. Har det 
inte inträffat att vissa exportföretag för
handlat med ett land och i avvaktan 
på prisavtal velat uppskjuta exporten 
till ett annat land där prisavtal förele
gat t. ex. på Belgien, som vi hade rätt

att exportera 80 000 standards trävaror 
till men låtit exporten dit ligga nere 
i avvaktan på utgången av motsvarande 
förhandlingar med England, därför att 
man inte ville att priserna i det förra 
fallet skulle »störa» priserna på Eng- 
landsförhandlingarna. Följden blev att 
myndigheterna tillmötesgingo önskemå
len och uppsköto exportlicens. Så har 
saken berättats för mig av en trävaru- 
exportör, som tilläde, att under första 
hälften av detta år inte exporterats mer 
än halva den kvantitet, som Belgien va
rit intresserat av att köpa. Jag tänker 
nu inte lägga hela skulden på rege
ringen för detta förhållande, men an
ser att regeringen valt mindre lämp
liga rådgivare på detta område. Om den 
i stället för rådgivare, som varit skick
liga i konsten att skriva, hade valt folk 
med praktiskt handlag, hade det ur 
många synpunkter varit mycket bättre. 
Det är klart, att om vi försuttit nå
gon möjlighet att få in valuta ha vi fått 
våra möjligheter att köpa varor utifrån 
försämrade. I den mån vi själva inte 
kunna producera nyttighetsvaror, som 
det svenska folket har möjlighet att köpa, 
är det givetvis av intresse för oss att 
kunna importera varor, och skulle im
portpriserna visa sig vara för höga, få 
vi diskutera den saken som vi gjorde i 
går beträffande subventionerna för att 
på den vägen kunna hålla prisnivån 
nere. Det är klart att det främst är de 
höjda lönerna som åstadkommit köp- 
kraftsöverskottet, och därför förvånar 
det mig, att bankoutskottet skrivit, att 
den på konsumtion inriktade efterfrå
gan i år har ytterligare ökats genom 
införande av barnbidrag och höjda folk
pensioner samt genom höjning av löner 
och jordbruksinkomster. Ja, jordbrukets 
inkomster komma i sista hand, men de 
ha inte verkat och komma inte att ver
ka förr än den 1 september, så någon 
höjning i det avseendet har väl ännu 
ingen kunnat förmärka och höjningen 
av folkpensionerna och barnbidragen 
kan ju inte ha åstadkommit någon revo
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lution under den tid som gått efter höj
ningen. Och för övrigt finns det ju så 
många andra pensioner, som äro vä
sentligt högre än folkpensionen. Det är 
klart, att det är den stora massans köp
kraft som ökat, men för den stora mas
sans skull måste man också vara ange
lägen om att vi få in varor i tillräcklig 
utsträckning. När jag läser vad såväl 
utskott som reservanter skrivit i detta 
fall, tycker jag nog, att det är hugget 
som stucket. Reservanterna visa på 
vissa saker och utskottet på vissa and
ra. Det huvudsakliga är ju att såväl 
regeringen som bankofullmäktige och 
riksdagen blivit underkunniga om, hur 
situationen är — jag vill inte säga att 
besvärligheterna äro olösliga om vi inte 
dröja och åter dröja med att vidtaga 
erforderliga åtgärder; det har syndats 
tillräckligt tidigare. Ty det är ju så 
att om ekonomien — både den enskil
des och statens — kommit i mindre god 
balans, ju snabbare den kan repareras, 
ju lättare går det. Men går det för lång
samt, blir reparationen svårare att 
åstadkomma.

Reservanterna ha också antytt, att 
man skulle kunna höja räntan. Ja, det 
är självfallet, men då äro vi också inne 
på vår som jag i går sade alltför mycket 
fastlåsta index. Men det är en sak, som 
regeringen enligt mitt sätt att se har 
möjlighet att undersöka. Särskilt vill jag 
rekommendera, att det undersökes i 
vad mån en höjd ränta skulle kunna 
komma att inverka på hyrorna och i 
vilken mån de eventuellt höjda hyrorna 
skulle inverka på index. Men inverka de 
på index är det inte säkert, att vi få 
den ekonomiska balansen bättre genom 
att räntorna bli höjda. Jag har tidigare 
sagt min mening att det var fel, när 
räntan förra gången sänktes. Här se 
vi en av följderna: vi stå där vi stå. 
Härtill kommer det efterkrigsprogram, 
som socialminister Möller satt i kraft, 
då han förmodligen trodde, att vi levde 
i en depressionstid i stället för i en 
högkonjunktur. Att företagen tävla om

Den alfmänna ekonomiska politiken.

att locka till sig arbetskraft genom 
höjda löner är givetvis mindre ratio
nellt, särskilt nu när vi behöva syssel
sätta varenda arbetsför människa för 
att kunna åstadkomma det bästa möj
liga. Byggnadsverksamheten har natur
ligtvis, tack vare statliga subventioner, 
lån och den låga räntan, ökat i hasti
gare tempo än den eljest skulle ha 
gjort, och därtill har tillståndsgivning- 
en vissa tider varit relativt riklig.

Vidare rekommenderas från vissa 
håll, att riksbanken skulle sluta med 
obligationsköpen. Ja, det är en sak, som 
jag tycker regeringen allvarligt skall 
tänka på, men det är klart, att om riks
banken upphör med dessa köp, komma 
obligationerna att falla. De som köpt 
sina obligationer och räknat med att 
vid en försäljning få tillbaka de pengar 
de satsat få ta förlusten, men naturligt
vis bli de missräknade på statens hand
lingssätt. Men vi leva ju inte i en tid, 
då vi kunna tänka oss en oavbruten 
förbättring av den enskildes ekonomi. 
Jag menar med andra ord, att vi leva 
på en standard, som vi ha mycket svårt 
att hålla. Men när vi ha svårt att hålla 
den, skola vi naturligtvis undersöka vil
ka åtgärder vi böra vidtaga för att kun
na styra utvecklingen så att den inte 
kommer att gå i en alltför ogynnsam 
riktning. Det har sagts mig, att man 
skulle kunna sänka inköpskursen på 
obligationerna till 97 eller 94,5 procent. 
Jag kan inte bedöma den saken så bra 
som bankofullmäktige, men det kan tän
kas, att om man börjar med att sänka 
den till 97, kommer folk att resonera 
som så, att nu äro vi på glid och ut
buden ökas därför ännu mera. Till dem 
som mena, att metoden är ägnad att 
bidra till att hejda utvecklingen, skulle 
jag vilja säga, att jag tror att det är 
bättre att sätta kursen ännu lägre, så 
att folk tycker, att det har gjorts ett 
så stort »kap» att man helst behåller 
sina obligationer. Men då är man givet
vis inne på räntehöjningens väg, och 
då blir frågan, som jag tidigare fram
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hållit, i vad mån räntehöjningen in
verkar på bostadsbyggandet och i vad 
män detta i sin tur inverkar på index. 
Är det så att de prisförhöjningar på 
konsumtionsvaror, som äro en följd av 
att man genom den allmänna beskatt
ningen syftar till att dra in en del av 
köpkraftsöverskottet, ja då går ju även 
den höjningen in i index. Är det så 
blir index ännu mera löslig än den nu 
är. Därför skulle jag vilja rekommen
dera en undersökning om inte det hela 
skulle kunna ordnas på ett bättre sätt.

Reservanterna föreslå vidare en om
sättningsskatt efter en ny princip. Jag 
tillhörde ju dem, som när omsättnings
skatten togs bort voro tveksamma. Jag 
ansåg å ena sidan, att det var ett natio
nalekonomiskt fel att ta bort den. Å 
andra sidan fick jag naturligtvis erkän
na, att den drabbade ojämnt, men natur
ligtvis hade man kunnat lägga om den 
på något sätt. När det nu rekommende
ras att införa en omsättningsskatt av an
nan skepnad än den gamla, får man 
inte konstruera den så, att den drabbar 
flerbarnsfamiljerna i större utsträck
ning än andra. Det gäller ju nämligen 
att dra in den överflödiga köpkraften, 
men det kan ju finnas åtgärder ägnade 
att dra in den överflödiga köpkraften 
på ett bättre sätt än genom att pålägga 
en ny omsättningsskatt. På det håll där 
man rekommenderar en sådan skatt, 
har man väl en annan syn på saken. 
Visst kan frågan tagas under ompröv
ning, men då får också regeringen en
ligt mitt sätt att se ta många andra 
frågor under omprövning. Vad jag när
mast tänker på är att frågan om räntan 
kan undersökas, och då får man sam
tidigt undersöka, hur en höjning av 
räntan skulle inverka på bostadsmark
naden. Möjligheten att slopa obliga- 
tionsköpen kan också undersökas, men 
det får man naturligtvis göra med ut
gångspunkt från de verkningar obliga- 
tionsköpens upphörande få samt de fö
reställningar man ingivit de nuvarande 
obligationsinnehavarna och den rätt

dessa kunna ha att få sin valuta till
haka. Men vad jag framför allt anser 
böra undersökas är huruvida index är 
beroende av sådana prisökningar, som 
egentligen äro tillkomna för att taga 
bort en del av den överflödiga köpkraf
ten. Är det på det sättet menar jag, att 
det är felaktigt, och då bör man söka 
rätta till det.

Det ser icke ut på finansministern 
som om han tycker att det är felaktigt. 
Men det kan hända, att om han studerar 
saken noga så kommer han till den upp
fattningen. Jag menar ju att det kanske 
kan vara till någon nytta.

Jag har nu försökt draga fram vissa 
synpunkter. Redan 1946 då vi fingo 
prognoserna för inkomstutvecklingen 
ställde vi oss mycket betänksamma till 
dem, som voro större optimister än vi. 
Inkomstutvecklingen har lett till, att det 
nu icke uträttas en hel del arbete, som 
ur hela folkets synpunkt hade varit 
mycket önskvärt.

Herr Ohlin slutade sitt anförande med 
att säga att han ville ha reda på rege
ringens linje i fortsättningen. Det hop
pas jag att vi få. Det kan ju hända, att 
man kan göra det mycket enklare än 
herr Ohlin sade. Man kan bara säga, att 
vi försökte på den linje, som vi tyckte 
skulle leda till det bästa för hela folket. 
Men om vi försöka en gång till hoppas 
vi lyckas bättre än vi lyckats hittills.

Jag vill, herr talman, yrka bifall till 
utskottets hemställan.
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Chefen för finansdepartementet, herr 
statsrådet WIGFORSS: Herr talman! 1 
denna diskussion har sagts så myc
ket och tagits upp så ofantligt många 
synpunkter, att det är ganska hopplöst 
att kunna behandla dem alla. Jag skall 
försöka att samla vad jag här har att 
säga under några större synpunkter.

Jag skall börja med den kritik som 
riktats mot regeringen diirför att den 
icke skulle ha för folket talat om san
ningen om vårt ekonomiska läge. Jag
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tror att hela detta tal bygger på en miss
uppfattning av hur man inom regering
en och det socialdemokratiska partiet 
uppfattar läget. För det socialdemokra
tiska partiet är den utveckling av vårt 
svenska folkhushåll och den svenska 
levnadsstandarden som ägt rum efter 
kriget ingen olycka. Tvärtom anse vi 
den till väsentlig del ha varit en lycko
sam utveckling.

När jag börjar detta anförande kan 
jag icke underlåta att erinra om att det 
praktiskt taget är den häftiga politiska 
striden mellan partierna som har hind
rat oss att betrakta vår ekonomiska ut
veckling med ungefär samma ögon. Det 
är såvitt jag förstår en feltolkning i 
väsentlig grad av det läge, i vilket vårt 
land befinner sig, som t. ex. högerre
servanterna i utskottet ha framlagt.

Lägg märke till, att i denna fram
ställning både här i utskottsbetänkan
de!, i reservationen och i den offentliga 
diskussionen är det icke alltid fråga om 
bestämda påståenden om att läget är så 
och så förtvivlat. Men hela den lägg
ning som dessa framställningar ha är 
avsedd att suggerera läsare och åhörare 
och hela folket, att vi befinna oss i ett 
läge som visserligen, enligt vad man 
ibland medger, icke är katastrofartat: vi 
stå icke omedelbart inför sammanbrott, 
men det är så, att kärran är nere i dyn 
ända till naven, såsom herr Hagberg i 
Malmö uttryckte sig. Läsare och åhö
rare få den föreställningen, att här för
siggått en utveckling efter krigets slut, 
som långt ifrån är en utveckling framåt 
utan tvärtom innebär en stadig tillbaka
gång, som under det sista året blivit yt
terligare påskyndad.

Reservanterna börja t. ex. med ett så
dant uttalande som detta: »Sedan flera 
år tillbaka saknas i vårt land samhälls
ekonomisk balans genom att etc.» Är det 
icke klart, att varje läsare får den före
ställningen, att uttrycket »sedan flera 
år» betyder de år, som förlupit efter 
krigsslutet? Nu är förhållandet det, att 
under hela krigstiden, sedan vi fått av
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spärrningen o. s. v., hade vi samma 
brist på samhällsekonomisk balans. Det 
är endast det, att vi efter krigets slut 
icke lyckats komma till full samhälls
ekonomisk balans, som man kan säga 
är verklighet.

Man börjar tala om att när kriget slu
tade för tre år sedan hade vårt land ett 
gynnsamt utgångsläge med en stark va
lutaställning och en oförstörd produk
tionsapparat. Av den följande framställ
ningen om olyckorna kan jag icke draga 
annan slutsats än att skrivarna vilja 
giva folk intryck av att denna oför
störda produktionsapparat nu skulle på 
något sätt vara försämrad. Man fortsät
ter med att tala om, att samtidigt rådde 
en betydande efterfrågan på våra ex
portvaror, varav också förhållandevis 
stora lager funnos. Det är alldeles rik
tigt detta. Men samma efterfrågan råder 
fortfarande. De uppenbara svårigheter, 
som uppkommit i fråga om massaexpor
ten till Förenta staterna, äro en sär
skild historia.

Alltså hela vägen igenom ger man 
folk den föreställningen, att vårt nä
ringsliv efter krigets slut undergått en 
försämring. Om detta är vad herr Wi- 
berg kallat att icke driva valpolitik 
utan i stället hålla sig till de sakliga 
förhållandena, är jag glad att man icke 
från högerhåll försökt sig på att teckna 
denna bild som man skulle ha gjort det, 
om man tänkt den såsom ett led i val
agitationen.

Vad som hänt efter kriget är icke nå
got tillfälligt. Det är icke så, att rege
ringen och oppositionen skulle ha en 
helt sammanfallande uppfattning hur 
man borde ha gjort och att sedan hade 
regeringen misslyckats i sin politik 
trots alla varningar från oppositionens 
sida. Det är tvärtom så, att de stora 
dragen av den utveckling som ägt rum 
ha skett i överensstämmelse med de 
riktlinjer, som regeringen från början 
drog upp för den ekonomiska politiken, 
i den mån regeringen och statsmakten 
kan anses ha ansvar för denna politik.
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Vad skulle den följaktligen innebära? 
Jo, den skulle innebära, att vi efter kri
gets förstörelse, avspärrning, sänkta 
produktion och sänkta levnadsstandard 
så snabbt som möjligt skulle söka kom
ma tillbaka till det tillstånd vi hade 
före kriget och helst ett stycke däröver. 
På vad sätt skulle det ske? Grundvalen 
skulle uppenbarligen vara en produk
tionsökning, som alla väntade skulle 
komma efter kriget. .lag tror, att denna 
förväntan var fullt berättigad. Och den
na förväntan har gått i uppfyllelse. Kri
get ryckte bort hundratusentals armar 
och hjärnor från det produktiva arbe
tet. Kriget hindrade oss att få in nöd
vändiga råvaror, bränsle, förbruknings
materiel och maskiner. Kriget och av
spärrningen skapade tvånget till surro
gatindustri och ersättningsvaror, som 
måste bli dyrare än vad som skulle vara 
fallet vid fri handel.

På grundval av denna ökade produk
tion som faktiskt har inträtt, räknade 
vi med, att det svenska folkets levnads
standard i fråga om konsumtionsvaror 
skulle högst väsentligt stiga. Det skulle 
ske genom en höjning av inkomsten i 
pengar, under det att samtidigt priser 
och levnadskostnader hölles så oföränd
rade som möjligt. Det skulle för det 
andra ske genom ett stort socialpoli
tiskt reformprogram och för det tredje 
genom skattesänkning.

På alla dessa punkter ha vi uppnått 
eller nästan uppnått vad vi räknade 
med. Det syndafall i fråga om löntagar
nas inkomst, som här upprepade gånger 
varit på tal och som herr Wiberg an
tagligen åsyftade med beteckningen löf- 
tespolitiken och som herr Pehrsson- 
Bramstorp erinrade om när han sade, 
att utan hans vetskap förklarade jag på 
sommaren 1944, att regeringen ansåg 
nödvändigt att lönestoppet för de stats
anställdas räkning brötes: hela denna 
utveckling har varit fullt medveten. Jag 
vill erinra om att det lönestopp, som 
bröts på hösten 1944, var ett lönestopp 
som vid detta tillfälle endast giillde för

de statsanställda; alla övriga grupper 
hade icke varit utsatta för ett strikt ge
nomförande av det inkomststopp som 
vi förutsatte 1942. Det var ingen som 
1942 räknade med att detta skulle bli 
evigt, lika väl som jag tror att ingen 
räknar med att den väntan på högre 
inkomst i pengar, som vi nu hoppas 
skall vara ett led i arbetet för en stabi
lisering, skall behöva bli alltför lång
varig.

När detta lönestopp för statstjänarna 
bröts 1944 var det icke mera än till en 
del ett nytt språng uppåt. Det var till 
icke obetydlig del en anpassning för de 
statsanställdas vidkommande till en ut
veckling som redan försiggått på den 
öppna arbetsmarknaden, trots den över
tygelse eller låt oss säga förhoppning 
om stabiliserade inkomster som vi 1942 
hade.

När löneregleringen 1946 genomför
des voro vi alla i denna kammare över
ens om att den var riktig. Vi byggde 
nämligen såvitt jag förstår på den rik
tiga förutsättningen, att vårt lands till
gångar nu voro sådana, att de gåve un
derlag för en levnadsstandard också för 
de statsanställda, också för löntagarna, 
som åtminstone svarade mot den lev
nadsstandard de hade 1939 och antag
ligen kunde ligga ett stycke därutöver. 
Jag undrar om vi nu skola försöka att 
göra troligt, att detta har varit en miss
riktad politik. Jag antecknar med till
fredsställelse, att herr Ohlin nyss här 
på talarstolen förklarade, att enligt hans 
mening fanns det 1946 ännu ett utrym
me för lönestegringar. Det var de löne
stegringarna som genomfördes vid ny
året 1947.

När man i detta sammanhang sagt, att 
den stabiliseringsaktion, som nu satts 
i gång, borde ha satts i gång för ett par 
år sedan och att man rådde oss till det 
redan 1946, kan jag bara erinra om att 
sådana aktioner sättas icke i gång på 
grund av att några enskilda individer, 
statsråd eller nationalekonomer, ha 
kommit till den övertygelsen att nu är
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det riktigt att göra dem. Man gör dem 
när förutsättningarna börja mogna för 
att något sådant skall ske.

Var och en som känner läget inom 
den svenska arbetarrörelsen och hela 
löntagarklassen 1946 vet, att då hyste 
man där en fast övertygelse — samma 
sak som herr Ohlin givit uttryck åt — 
att det fanns utrymme för lönesteg
ringar. Ingen som känner den svenska 
fackföreningsrörelsen kan frånkänna 
den moderation. Ingen som känner den 
kan vara okunnig om att dess sätt att 
bedöma möjligheter är mycket nyktert. 
Var och en vet, att det inom den cen
trala fackföreningsrörelsen icke fanns 
en röst, som vid detta tillfälle velat för
orda ett stillastående i fråga om löne
krav.

Jag går så över till ett annat område. 
Herr Pehrsson-Bramstorp ville tydligen, 
om jag icke missförstod honom, skilja 
ut jordbrukarnas inkomsthöjning från 
andra samhällsgruppers. Det är icke 
möjligt. Man kan säga, att lantarbetar
na och — låt mig gärna erkänna det 
— stora mängder av småbrukare sedan 
gammalt haft en levnadsstandard som 
legat lägre än motsvarande gruppers på 
annat håll. Men hur önskvärt det än 
är att höja dessa gruppers levnads
standard och inkomster och hur villig 
man också är till att göra det, är man 
dock tvungen att taga konsekvenserna 
av det, nämligen att det innebär en ök
ning av köpkraften som i sin mån bi
drar till att skapa den brist på sam
hällsekonomisk balans som vi nu 
tala om.

Den höjning av levnadsstandarden, 
som jag talat om i fråga om löner, kan 
kompletteras med det socialpolitiska 
programmet. Det är nästan generande 
att erinra mina goda vänner inom op
positionen om deras ställning 1946, då 
detta program framlades och man från 
regeringens sida uttalade sin betänk
samhet mot att detta stora program 
skulle genomföras samtidigt med en 
betydande skattesänkning. Vi kommo
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till den slutsatsen, att skulle program
met genomföras och icke balansen rub
bas för mycket så var det icke möjligt 
att sänka skatterna så mycket som man 
från oppositionens sida begärde, när 
det var tal om förmögenheter och bo
lag. Jag skall uttrycka det riktigare: Vi 
ansågo i alla händelser, att för att ge
nomföra en som vi tyckte nödvändig 
sänkning av inkomsttagarnas skatter 
var det för balansens skull nödvändigt 
att skapa viss motvikt genom en höj
ning av bolagsskatten och förmögen
hetsskatten. Härvid förkunnade man 
åtminstone från högerhåll och folkpar
tihåll i upprepade vändningar, att den
na höjning av förmögenhetsskatten och 
bolagsskatten kunde endast förklaras 
genom socialdemokraternas inrotade 
önskan att ha höga skatter, tv den vore 
fullständigt onödig. Bondeförbundarna 
voro, som herr Pehrsson-Bramstorp 
alldeles riktigt erinrade, mera betänk
samma på den punkten.

Jag förmodar att detta måste vara 
ett uttryck för att man på den tiden 
inom oppositionen bedömde läget mera 
optimistiskt än regeringen.

Det socialpolitiska programmet togs 
någorlunda enhälligt. Om man nu från 
högerhåll vill anföra, att man icke var 
lika beredd att taga de s. k. kontanta 
barnbidragen, är jag mycket villig att 
erkänna det. Det kan icke förnekas. 
När vi komma till folkpensioneringen 
skall jag giva det erkännande, som jag 
flera gånger offentligen gjort, att det 
var högern som drev fram eller i alla 
händelser i ganska hög grad bidrog till 
att det blev det dyraste förslaget som 
vann riksdagens bifall.

När jag i denna högerreservation till 
bankoutskottets betänkande läser om 
att överbalanseringen skall skapas ge
nom sparsamhet med statens utgifter, 
hade det varit önskvärt, om man från 
dessa liögermäns sida hade velat tala 
om, på vilka punkter man även vid 
detta års riksdag velat gå lägre än 
Kungl. Maj:t och kanske också påmint
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om på vilka punkter man ansåg nöd
vändigt att kräva större utgifter.

Den utveckling som försiggått har 
jag velat karakterisera såsom en verk
lig höjning av levnadsstandarden. De 
bekymmer som vi ha och — jag kan 
gärna säga det — den olust som på 
många håll måste råda över nuvarande 
förhållanden hänför sig till de band på 
den enskildes rörelsefrihet också när 
det gäller användningen av hans in
komster, som ransoneringar och regle
ringar av olika slag måste lägga. Men 
det kan icke vara beroende på att han 
känner sig ha en sämre levnadsstan
dard än han tidigare haft, enär man 
vet att den, med undantag för vissa 
knapphetsvaror, faktiskt måste anses 
förete en ej oväsentlig höjning.

Jag fick här några uppgifter om för
hållanden som jag mycket väl vet ingå 
såsom ett led i den fortsatta diskus
sionen om våra besvärligheter. Det kan
ske också har sitt intresse att se, hur 
vi handskats med våra tillgångar efter 
krigets slut, när det gäller eu så vä
sentlig del av människornas levnads
standard som bostadsstandarden. Jag 
har uppgifter om hur många bostäder 
vi byggt jämfört med andra länder per 
tusen invånare 1947 och som visa föl
jande siffror: Belgien 1,1, Kanada 1,6, 
Schweiz 1,7, England 3,5, Australien 
4,0, Förenta staterna 4,7, Nya Zeeland 
5,3 och Sverige 8,4.

•lag vet att man kommer strax att 
säga: Där ser ni; det är ju en av de 
stora anledningarna till den bristande 
balansen! Men det kan å andra sidan 
ej förnekas, att dessa bostäder ha vi. 
Vi komma icke ifrån att läget förbätt
rats, även om man sedan kan komma 
och fråga, vilka risker som denna ut
veckling har medfört, .lag kommer 
strax tillbaka till frågan: Skulle man 
för att undvika dessa risker föredragit, 
att förbättringarna icke genomförts?

Det är eu fullständigt hopplös upp
gift att försöka finna ett samlat uttryck 
för levnadsstandarden det vet jag

— och att försöka göra en siffermässig 
jämförelse mellan å ena sidan den brist 
som råder på bröd, fett, ägg och an
nan mat samt å andra sidan de ökade 
möjligheterna att skaffa telefonappara
ter och företa tågresor o. s. v. Det är 
hopplöst. Men det har ändå sitt in
tresse för att bedöma svenska folkets 
sätt att leva om jag säger, att 1935 in
stallerades i Sverige 62 000 telefonap
parater. 1947 installerades över 110 000. 
1935 var antalet resor i tredje klass på 
järnväg 39 miljoner men 1945 111 och 
1946 117 miljoner. Detta är en indika
tion på, låt mig säga den alltför höga 
levnadsstandard, som många anse att 
vi försöka skapa. Jag tror det är rik
tigt, att när vi bedöma olägenheterna, 
vi icke skola glömma de fördelar, som 
man också har vunnit.

Det sägs då och då i den upplys
ningsverksamhet, varigenom man, som 
jag förmodar, från oppositionens sida 
avser att sprida föreställningar om det 
verkliga läget, att den stora skillnaden 
mellan Sverige och andra länder är 
den, att vi började, när kriget var slut, 
i ett utmärkt läge, och så ha vi bara 
åkt stadigt nedåt, under det att i andra 
länder var det tvärtom: de började 
nedifrån och ha gått uppåt. Jag erkän
ner, att rörelseriktningen ofta är myc
ket viktigare än höjden, men när man 
gör en jämförelse med vad folk kan 
skaffa sig genom sina inkomster, tror 
jag ändå att ett konstaterande av vad 
folk i olika länder förmår köpa med 
sin arbetsinkomst kanske säger mer än 
mycket annat. Här har jag vissa upp
gifter, som kanske ha sitt intresse. Det 
är jämförelser med Belgien, som ju på 
många håll anses vara ett mönster på 
grund av den politik, som man har 
fört dör sedan kriget — Schweiz står 
ju utom tävlan, som vi veta, åtminstone 
enligt den borgerliga opinionen här i 
Sverige. Vi utgå från en metallarbetar
lön. För att skaffa sig 1 kg oxkött be
höver en belgisk metallarbetare arbeta 
6 timmar, en schweizisk 21/, och eu

Den allmänna ekonomiska politiken.



00 Nr 31. Lördagen den 3 juli 1948.

svensk l1/* timme. För att skaffa sig 
1 kg smör behöver likaledes en belgisk 
arbetare arbeta 6 timmar, en schwei
zisk arbetare behöver arbeta drygt 4 
timmar och en svensk arbetare behö
ver arbeta drygt 2 timmar. Alltså, det 
kan icke förnekas att den levnadsstan
dard, som vi kunna glädja oss åt här i 
landet, är en levnadsstandard som i 
förhållande till de ansträngningar, som 
folk måste lägga ned, är högst väsent
ligt högre än på något annat håll i 
Europa.

Då säger man: Men det är väl just ett 
tecken på att vi ha lagt ned så mycket 
på vår konsumtion att vi ha försummat 
våra produktiva investeringar! Jag vet 
inte, om ni ha sett på de siffror, som 
meddelats i nationalbudgeten. Där 
skulle ni ha funnit, att våra industriel
la anläggningar efter kriget äro av den 
omfattningen, att vi alla äro överens 
om att de ha varit för stora i förhål
lande till den tillgång på material och 
arbetskraft som vi ha, om vi nämligen 
ville behålla den fulla samhällsekono
miska balansen. Jag kan taga en siffra 
från en bilaga till statsverkspropositio
nen. Det kan vara rimligt att jämföra 
med högkonjunkturåret 1938/39, efter
som det var ett allmänt ansett gott år. Då 
visar det sig, att industriens bruttokapi
talbildning under 1938/39 kan räknas 
till 718 miljoner kronor. 1946 var den 
1 544 miljoner och 1947 1 843 miljoner 
kronor. Även med hänsyn till penning
värdets förändringar och prisstegringen 
är det uppenbart, att våra industriella 
investeringar under senare år ha va
rit lika stora eller större än de varit 
under högkonjunkturen före kriget. 
Andra investeringar inklusive jordbruk 
voro 1938/39 562 miljoner, 1946 1 200 
miljoner och 1947 över 1 300 miljoner 
kronor.

Alla som skaffat sig en överblick 
över den industriella utvecklingen i 
Europa efter kriget äro överens om, 
och den som vill studera de rapporter, 
som sammanhänga med Marshallplanen,
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skall få det bekräftat, att skillnaden 
mellan vad som hänt i Sverige och vad 
som hänt i en rad andra länder är den, 
att medan man i dessa andra länder 
har utnyttjat den gamla produktions
apparaten till det yttersta och låtit den 
förslitas för att kunna hålla uppe sin 
levnadsstandard, vilket är mycket na
turligt när fattigdomen är stor, ha vi 
i Sverige ansett oss ha råd till att av
stå så betydande delar av arbetskraft 
och material för nyinvesteringar, att 
vi kunna säga att vi haft en industriell 
högkonjunktur efter kriget.

Nå, säger man, men detta är ju icke 
något annat än själva konstaterandet 
av utgångspunkten för det som vi nu 
skola diskutera, nämligen om vi icke 
ha sträckt våra förhoppningar för 
långt. Vi ha försökt göra mer än vi 
orka med. Vill man uttrycka det på det 
sättet så gärna för mig, men man får 
komma ihåg att i ett samhälle sådant 
som vårt finns det icke någon central 
dirigering, och någon sådan fullständig 
central dirigering vet jag inte vem som 
önskar. I alla händelser gör inte rege
ringen det, även om vi önska en högre 
grad av planmässighet än som finns för 
närvarande. När det inte finns en så
dan central dirigering utan enskilda, 
kommuner och staten var för sig för
söka överväga, vad som är riktigt i 
fråga om investeringar, när varje stor 
grupp för sig försöker överväga, hur 
den skall kunna skaffa sig en höjd lev
nadsstandard, är det knappast något 
att förvåna sig över att man icke kan 
skjuta in sig så alldeles exakt. Det rå
der olika meningar: somliga äro mer, 
andra mindre villiga att taga de risker, 
som under alla förhållanden måste ta
gas. Man kan göra för mycket och 
därigenom skapa för stor efterfrågan, 
för stor sysselsättning och, som det he
ter, för stor köpkraft, eller också kan 
man inrikta sig på att vara på den säk
ra sidan, d. v. s. göra för litet investe
ringar, så att levnadsstandarden blir 
för låg och sysselsättningen för liten.
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Regeringen anser icke att vi, såsom 
förhållandena utvecklats, kunnat gå eu 
annan väg än vi ha gått. Men vi äro 
de första att erkänna att det har in
träffat händelser ute i världen som göra, 
att hade man i förväg kunnat klart 
förutse dem, hade man antagligen 
ställt sina mål en liten smula lägre. 
Härvid är framför allt att märka 
den brist på dollars, som är utmärkan
de likaväl för vårt svenska samhälle 
som för hela västra Europa och andra 
delar av världen. Både Kanada och 
Sydamerika lida under densamma. Jag 
förbiser icke ett ögonblick, att den 
köpkraftsökning som vi haft, våra för
sök att samtidigt höja levnadsstandar
den och göra stora kapitalinvestering
ar, medfört att vi inom vårt land för
bruka en större del av våra resurser 
än som i längden är lämpligt. Vi måste 
öka vår export för att skapa en verk- 
lik halans. Men det som just nu oroar 
oss och det som i denna diskussion 
har förts fram såsom verkligt oroväc
kande är icke den allmänna bristen på 
balans i vår utrikeshandel. Sådan ba
lans håller på att åstadkommas genom 
förverkligandet av det export- och im
portprogram, som under de senare tider
na följts. Även om man når fram till ha
lans mellan export och import, så föl
jer icke därav att man kan komma 
ifrån den hrist på balans, som kan in
träffa gentemot ett särskilt land, om 
detta har en sådan ställning och driver 
en sådan politik att det är nödvändigt 
att skapa jämn balans just med detta 
land, och det veta vi ju alla att det gäl
ler Förenta staterna i förhållande till 
både Sverige och andra länder.

Denna fråga har ju en icke oväsent
lig betydelse, när det gäller att bedöma, 
vilket värde man skall tillskriva de 
enda nya botemedel för att nå fram till 
balans, som ha framförts just nu från 
högerhåll i reservationen. Man frågar 
där: varför bär icke stabiliseringsaktio- 
nen gjorts för två år sedan? .lag har re
dan svarat: de psykologiska förutsiitt-

ningarna förelågo icke. Jag skulle kun
na fråga: varför har man icke förrän 
i dag från högerhåll krävt räntehöj
ning? Jag kan icke tro att det fanns nå
got psykologiskt hinder för att göra 
detta vid en tidigare tidpunkt, då väl 
alla måste erkänna, att effekten av en 
räntehöjning skulle blivit större ju ti
digare den företagits. Att först när man 
ser, att kärran är nära till naven i dyn 
komma med förslaget om att ytterligare 
pressa ned investeringarna, som man 
redan på olika vägar pressat ned myc
ket starkt, förefaller icke precis vara 
ett tecken på förutseende. Men om jag 
bortser från detta, ställer jag frågan: 
vad finns det för möjlighet att genom 
en räntehöjning eller genom införandet 
av en omsättningsskatt skapa den ba
lans i förhållande till Förenta staterna, 
som rubbats genom att vår massaexport 
till Förenta staterna, på grund av de 
höga priser som man hittills har kun
nat betinga sig och som man naturligt
vis inte gärna är villig att sänka, 
minskats? Vi ha på grund av detta för
hållande nödgats inrikta vår export av 
trämassa åt annat håll. Jag har inte 
hört någon som har kunnat föreslå, på 
vad sätt en räntehöjning skulle kunna 
åstadkomma denna halans, lika litet 
som jag har hört att någon av de sak
kunniga, som ute i Europa bedömer 
Europas brist på dollars, en enda gång 
kommit på den tanken, att man skulle 
kunna åstadkomma balans mellan 
Europa och Förenta staterna genom att 
höja räntan i Europa.

På denna punkt äro vi alltså framme 
vid det som är det praktiska proble
met, som har varit det länge och som 
vi ha diskuterat upprepade gånger för
ut. Det är inte någon ny situation, och 
om man, för att nu återigen tangera 
valtonen, från oppositionens sida här i 
riksdagen och ute i landet vill skapa 
den föreställningen hland folk, att re
geringen har suttit, som herr Wiberg 
sade, med armarna i kors utan att ha 
gjort något trots alla varningar från
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oppositionens sida, så är det oppositio
nen obetaget. Vi kunna bara erinra om 
att vi insett allvaret i läget och gjort 
ansträngningar för att rätta till det 
långt tidigare. Talet om att vi icke skul
le ha insett de svårigheter, som måste 
uppstå i en ekonomisk situation sådan 
som den vi måste räkna med efter kri
get med brist på varor, med en högkon
junktur, som uppstått på grund av att 
man inom vårt näringsliv varit alltför 
optimistisk och handlat därefter, talet 
om att vi icke skulle insett följderna av 
en sådan högkonjunktur med full sys
selsättning, kan jag ju motbevisa helt 
enkelt genom att be de kammarledamö
ter, som inte redan gjort det, att läsa 
igenom bara några stycken här och där 
i de statsverkspropositionen och finans
planer, som under de föregående åren 
lagts fram. Jag kan kanske framför allt 
erinra om, efter som frågan om löne
höjningarna 1944 på hösten spelat en 
sådan roll, att just i samband med des
sa lönehöjningar hade jag tillfälle att 
här i kammaren erinra alla — icke 
minst den opposition som talade om att 
man var för återhållsam, när det gällde 
dessa lönehöjningar — om det läge vi 
befunno oss i. Detta läge var sådant att 
vi alla önskade full sysselsättning och 
måste taga konsekvenserna. Vi fingo 
icke blunda för att en ständig ökning 
av alla samhällsgruppers inkomst låg 
inom räckhåll. Att under sådana för
hållanden beskylla regeringen för att 
icke inse vikten av problemet och för 
att icke förstå vilken spänning som 
skulle uppstå är icke riktigt. Men, som 
sagt, nu frågar man: vad har regeringen 
för planer i fortsättningen? Jag skulle 
vilja svara: regeringen vill fortsätta på 
de vägar, på vilka den hittills slagit in. 
Regeringen har icke funnit några nya 
områden, på vilka den anser det nöd
vändigt att ingripa. Hur långt man bör 
ingripa på de områden, där vi redan 
vidtagit åtgärder, får bli beroende av 
den fortsatta utvecklingen. De nya upp
slag, som kommit från högerreservan
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terna, äro i grund och botten två. Det 
är en räntehöjning, framkallad av ett 
upphörande av obligationsköpen i riks
banken, och det är införandet på nytt 
av en omsättningsskatt. Dessa uppslag 
ha så många gånger varit uppe till dis
kussion inom regeringen, och rege
ringen har, när den vägt argumenten 
mot varandra, kommit till den uppfatt
ningen, att en höjning av räntan och 
återinförandet av den allmänna omsätt
ningsskatten icke skulle medföra så 
stora fördelar, att de övervägde de 
oundvikliga nackdelarna. Det är skäl 
att påpeka, att en räntehöjning, om den 
skulle vara av en sådan betydelse att 
den skulle inte bara kraftigt minska för 
att inte säga helt lamslå bostadsbyggan
det utan också skulle ha effekt på de 
industriella investeringarna, måste vara 
av en ganska betydande storleksord
ning. Om man däremot vill nöja sig 
med att använda den endast såsom me
del för att omöjliggöra bostadsbyggan
det, är det ett onödigt medel, tv den 
reduktionen kunna vi vidtaga på annat 
sätt. Det omfång, som bostadsbyggandet 
nu har och det som det kommer att få 
i fortsättningen, är helt och hållet be
roende på vad vi själva vilja. Jag kan 
tänka mig att det finns någon som re
sonerar så här: hade vi slagit ned allt 
bostadsbyggande efter kriget eller åt
minstone hållit det inom de blygsamma 
proportioner, som de siffror jag nämn
de från andra länder giva vid handen, 
skulle det funnits utrymme för en större 
industriell investering utan de verk
ningar i fråga om köpkraften, som vi 
nu tala om. Utan att vara särskilt sak
kunnig på detta område har jag emel
lertid hört så mycket under dessa år 
om nödvändigheten av att skaffa bostä
der inom kommuner, där en industriell 
utveckling icke kan försiggå, om man 
inte skaffar bostäder, att jag tror att 
sambandet mellan en hel del av bo
stadsbyggandet och den industriella ut
vecklingen är sådant, att ett lamslående 
av bostadsbyggandet icke varit möjligt.
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1 alla fall, här får var och en välja, om 
han föredrar att ha ett så pass stort bo
stadsbyggande som vi ha eller om man 
skulle mer eller mindre radikalt skära 
ned det, men det behöver icke leda till 
räntehöjning.

Ett upphörande av obligationsköpen 
skulle otvivelaktigt minska tillflödet av 
köpkraft, men fråga är om en sänkning 
av obligationskurserna automatiskt 
skulle leda till ett upphörande av obli
gationsköpen. Ett upphörande av obli
gationsköpen, som skulle sänka kursen 
till 97 eller 95 procent, representerar 
bara en mycket liten höjning av räntan. 
•lag ger herr Pehrsson-Bramstorp rätt i 
att en politik, som ger intrycket av att 
nu sänker man kursen till 97 procent, 
men att det är högst sannolikt att detta 
bara är ett försök att stoppa nedgången, 
och att om inte det skulle lyckas sän
ker man kursen ytterligare till 95, 90, 
85 och 80 procent, en sådan politik 
skulle endast resultera i att folk skyn
dade sig att göra sig av med sina obli
gationer, och den skulle motverka sitt 
eget ändamål. I detta fall är det riktigt 
att föra en fast politik. Herr Pehrsson- 
Bramstorp ville att man skulle under
söka vilken räntenivå som vore lämpli
gast. Vad han sade om en kurssänkning 
till 97 procent skulle jag våga säga om 
en kurssänkning till 94Va procent, som 
han också nämnde: den som på detta 
sätt märkte, att hans obligationer mins
kat i värde, skulle inte ha någon anled
ning att låta bli att sälja dem, ty med 
den valuta som han finge för obligatio
nerna, när han sålde dem, skulle han 
kunna köpa nya obligationer med högre 
ränta och få precis samma inkomst som 
förut. Vill man alltså lösgöra kapitalet 
på det sättet kan man göra det. Jag vill 
icke tillskriva den argumentation som 
jag nu tänker erinra om alltför stor 
vikt, men den har framförts även i 
första kammaren, och jag anser att man 
icke alldeles kan bortse från den. Herr 
Skoglund i Doverstorp var vänlig nog 
att inte vilja anklaga mig för att ha ut

lovat, att försvarsobligationer skulle be
hålla sitt värde. Jag skulle vara intres
serad av att få se ett bevis för att jag 
uttryckt mig på sådant sätt. Jag var nog 
redan då på det klara med hur oviss 
framtiden var, och jag måste därför ha 
uttryckt mig försiktigare. Herr Skog
lund i Doverstorp erinrade om hur obli
gationerna förlorat i värde därigenom 
att avkastningen blivit lägre och pri
serna högre, det vill säga att pengarnas 
värde försämrats. Detta skulle ju också 
gälla, om obligationernas värde sjönk 
på grund av att riksbanken vägrade att 
köpa. Jag vill inte påstå, att eu person 
som köpt en obligation för 100 kronor 
har rättighet att när som helst få till
baka de 100 kronorna. Vill han göra 
det, bör han använda en annan spar
form. Men jag föreställer mig att folk 
som köpt obligationer för 100 kronor i 
övertygelsen att de gjort samhället en 
tjänst och i tron att de äga 100 kronor 
skulle känna sig en smula missräknade 
om de finna, att de få blott 95 eller 90 
eller kanske till och med bara 80 kro
nor, om de vilja göra sig av med obli
gationen. I Förenta staterna, där man 
för samma penningpolitik som vi — jag 
har hört mycket litet talas om läget där, 
fastän det ju är ett land som har så li
tet som möjligt av den socialdemokra
tiska inställningen man klagar över i 
Sverige — där anses också de utsikter 
att obligationerna skulle bevara sitt vär
de, som spararna hade under kriget, ha 
spelat en stor roll i diskussionen, huru
vida räntan bör höjas. Jag anser så
lunda, att en räntehöjning inte skulle 
ge oss den balans vi önska.

Ett återinförande av omsättningsskat
ten ligger klart i linje med den överba- 
lanseringspolitik, som regeringen själv 
har föreslagit. Liksom herr Ohlin, om 
jag nu ännu en gång får instämma med 
honom, anser jag det egendomligt att 
vårt .svenska högerparti skall föreslå ett 
medel för uppnående av samhällseko
nomisk balans, som har vissa socialis
tiska drag. Det är utan tvivel så, att en
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överbalansering inte har någon plats i 
ett fritt näringsliv. Där kan man på sin 
höjd kräva att ständigt ha jämn balans 
i budgeten — huruvida man kan gå till 
en underbalansering vet jag inte. Att 
låta staten överta det sparande som de 
enskilda medborgarna inte vilja åstad
komma är utan tvivel att som engels
männen säga »ta ett blad ur den socia
listiska boken». Även om jag i princip 
inte har någonting emot en sådan poli
tik, varigenom staten åstadkommer den 
kapitalbildning, som de enskilda med
borgarna icke vilja medverka till, är jag 
inte beredd att i detta läge rekommen
dera en sådan våldsam överbalansering.

Sparandet är utan tvivel nyckelposi
tionen i detta problem. Problemet skul
le försvinna och balans inträda, om 
sparandet vore lika stort som investe
ringarna. Här ha vi pudelns kärna. Vi 
behöva inte göra någonting annat än 
att skaffa så mycket sparmedel, som 
svarar mot investeringarna. Detta är 
riktigt, men eftersom ingen föreställer 
sig att problemet är så enkelt kan det 
inte vara så lätt att åstadkomma balans 
på detta vis. Lägg märke till att denna 
balans har två sidor. Man måste vända 
sig till en grupp människor och säga, 
att de ha skyldighet att avstå från kon
sumtion i så stor utsträckning, att ka
pitalinvesteringarna rymmas inom ra
men för deras frivilliga sparande. Detta 
är teorien i ett fritt näringsliv, men ett 
fritt näringsliv i den formen har aldrig 
existerat. Detta har lett till att investe
ringarna under vissa tider varit myc
ket större än som svarar mot sparandet, 
och under andra tider ha investeringar
na varit för små i förhållande till spa
randet. Men om man är på det klara 
med att man inte kan upmana folk att 
spara så mycket som behövs för att 
det skall motsvara investeringarna, bör 
man också förstå, att vi måste gå båda 
vägarna. Om vi finna att det inte är ba
lans men att balans måste skapas, få vi 
gå olika vägar. Vi måste söka hålla nere 
investeringarna i sådan omfattning, att
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vi kunna ha förhoppningar om att be
sparingarna skola bli tillräckliga.

Härmed är jag framme vid en av op
positionens främsta angreppspunkter. 
Man säger att bristen på sparande åt
minstone delvis är en följd av regering
ens politik, inte minst dess skattepo
litik. Herr Ohlin förde resonemanget 
ett steg vidare och ville göra sannolikt, 
att bristen på sparande hänger samman 
med regeringens socialistiska uppfatt
ning, som gör att den inte tillräckligt 
uppskattar sparandets nödvändighet. 
Herr Ohlin drar sig ju inte alltid för 
att om inte sätta likhetstecken så i 
varje fall draga parallellerna så långt 
som möjligt mellan den ryska kommu
nismen och den svenska socialdemokra
tin. Vi äro ju av samma familj, vi äro 
röda och allt detta, säger han. Tror herr 
Ohlin att de svenska socialdemokrater
na, även om de tidigare aldrig varit 
så vidsynta, inte skulle ha lärt någon
ting av det sovjetryska experimentet 
med den oerhörda nedpressningen av 
konsumtionen och ökning av sparan
det för att åstadkomma högre levnads
standard i framtiden? Jag tror inte vi 
ha behövt det, tv hur egendomligt det 
än kan låta för många människor ha 
socialdemokraterna inte varit mer 
okunniga om vissa element i samhälls
ekonomien än representanter för andra 
partier. Vi veta mycket väl, att vi inte 
kunna konsumera mer än vi producera 
och vi veta mycket väl, att om vi skola 
kunna öka produktionen och därmed 
även konsumtionen, få vi se till att inte 
bara reparera våra verktyg, utan även 
skaffa nya och bättre. Det är väl på 
tiden att vi sluta upp med att försöka 
få folk att tro, att motståndarna äro så 
okunniga.

Det är här fråga om på vilka vägar 
man kan åstadkomma balans. Min per
son har flera gånger dragits in i denna 
debatt, och jag kan inte låta bli att 
svara, fastän jag inte önskar det, att 
bara mitt försvinnande inte skulle med
föra någon ändring i den socialdemo-
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kratiska politiken. Herr Wiberg är i 
det fallet alldeles för optimistisk. Herr 
Wiberg kanske menar en annan riks- 
dagsmajoritet, när han säger en annan 
finansminister. Jag har tidigare trott, 
att den skulle bestå av herr Wibergs 
parti och herr Ohlins parti — om även 
herr Bramstorps parti skulle vara med 
vet jag inte. Efter diskussionen i dag 
skulle jag med stor nyfikenhet se det 
program för krisens bekämpande, som 
dessa tre partier skulle vilja presentera 
svenska folket som ersättning för rege
ringens program.

Herr Dickson uppmanade mig att an
vända mitt inflytande till att förkunna 
ekonomisk visdom för okunniga, och 
herr Ohlin har återigen talat som om 
han inte visste, att jag under en följd 
av år aldrig underlåtit att tala om för 
mina åhörarkretsar, att sparandet måste 
ökas i ett läge sådant som det nuva
rande. Jag har haft all anledning att 
göra det, ty jag har under denna poli
tiska diskussion mött den frågan, hur 
vi skulle kunna få folk att lyssna på 
vårt tal om sparsamhet, när vi för fem
ton år sedan reste land och rike kring 
och uppmanade folk att ge ut sina 
pengar. Jag har alltid förklarat att spar
samhet är en dygd men att den under 
vissa förhållanden kan gå till överdrift. 
Ett sådant förhållande förelåg vid den 
svåra krisen i början av 1930-talet, och 
vi talade därför då om nödvändigheten 
att ge ut pengar. Herr Ohlin och jag 
stodo på den tiden på samma linje, 
även om herr Ohlin då inte hade så 
stort inflytande inom sitt parti, att han 
kunde få det med sig.

Jag har sålunda haft anledning att 
tala om att sparande i nuvarande läge 
är en dygd. Jag har dock alltid fram
hävt, att detta inte kan få leda till en 
sådan skattepolitik, att skatten för de 
rikare skulle minskas i hög grad, eme
dan dessa grupper skulle lämna eif 
större bidrag till sparandet än andra. 
Jag tror att man här kan spåra en av de 
djupa skiljelinjerna inom vårt svenska

samhälle. Jag förstår att det i nuvaran
de ögonblick ligger nära till hands 
att säga, att folk med större inkomster 
och förmögenheter ha lättare att spara 
än andra, och eftersom det är nödvän
digt att öka sparandet, bör skatten så 
mycket som möjligt avlyftas från dessa 
grupper och i stället läggas på andra. 
Jag säger inte att någon uttalat sig så 
öppet och klart, men den tankegången 
får väl anses ligga bakom. Socialdemo
kraterna kunna inte ansluta sig til! 
denna uppfattning. Vi veta mycket väl 
hur svårt det är att spara av en liten 
inkomst. Vi måste använda alla de 
känslomässiga argument, som överhu
vud taget stå till vårt förfogande, för 
att övervinna dessa svårigheter. Jag 
brukar använda ett argument, som 
hänger samman med hela min ekono
miska uppfattning. Jag brukar nämligen 
säga till folk, att om man vill att fol
kets breda lager skola kunna öva ett 
mera bestämmande inflytande över det 
ekonomiska livet och vill åstadkomma 
en utjämning av inkomster och förmö
genheter, får man också finna sig i att 
sparandet, som inte i tillräcklig grad 
kan komma från de små grupperna av 
stora inkomsttagare och förmögenhets- 
ägare, måste komma från folkets breda 
lager. Jag tror att denna sparsamhets
propaganda, även om den måste möta 
svårigheter, ändå ligger väl i linje med 
utvecklingen i ett demokratiskt sam
hälle.

Jag kan således inte godta det som 
säges från både högern och folkpartiet 
om att regeringens skattepolitik är till 
skada för sparandet. Man måste fråga: 
Vems sparande är det till skada för? De 
som vilja minska skatten på de stora 
förmögenheterna, de måste finna sig i 
att de statsinkomster, som inte längre 
kunna tas från de stora förmögenheter
na, måste tas från de mindre. Det för
vånar mig för övrigt att de som vilja 
ha eu omläggning av beskattningen inte 
i första rummet rikta sig mot den år
liga förmögenhetsskatten, utan i stället
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mot kvarlåtenskapsskatten. Jag tror inte 
det är en sakligt grundad ståndpunkt. 
Skattereformen har medfört att allt spa
rande upp till 30 000 kronor är skatte
fritt. Beträffande förmögenheter mellan 
30 000 och 100 000 kronor skilde sig 
förslagen till årlig förmögenhetsskatt 
mycket litet från varandra. Om jag inte 
missminner mig tog det segrande för
slaget 420 kronor om året av en förmö
genhet på 100 000 kronor, medan mino
ritetens förslag skulle ta 380 kronor — 
det är sålunda ingen större skillnad. 
Antalet svenska familjer med en för
mögenhet på mer än 100 000 kronor är 
mellan 30 000 och 40 000. Det är tydli
gen från denna grupp man förmenar att 
sparandet skulle bli större, om rege
ringen förde en annan skattepolitik. 
Från kvarlåtenskapsskatten äro i van
liga fall, när det finns barn, dödsbon 
med en behållning av upp till 60 000 
kronor fria, och skattesatsen växer till 
en början långsamt.

Jag vill i detta sammanhang anknyta 
till vad herr Pehrsson-Bramstorp och 
andra nämnt om att skattepolitiken inte 
bara leder till att de stora förmögen- 
hetsägarna och inkomsttagarna bli 
mindre benägna att spara, utan även 
till att personer med relativt måttliga 
inkomster anse att det inte lönar sig 
att arbeta så mycket som de kunna. 
Om det är så, då är såvitt jag förstår 
den enda rimliga slutsatsen att man bör 
sänka inkomstskatten ytterligare. Men 
var och en vet ju, att om man i stället 
för att gå den vägen vill ta ut mindre 
skatt av förmögenhetsägarna, kunna vi 
så långt ifrån lätta inkomstskatten, att 
vi tvärtom måste höja den ytterligare. 
Det är socialdemokraternas uppfattning 
— och jag tycker vi kunna enas om 
den — att den nuvarande inkomstskat
ten är så hög, att det är önskvärt att 
den så snabbt som möjligt kommer ned 
på en lägre nivå.

Man frågar kanske nu, vilka vägar 
regeringen vill gå. Det allra angeläg
naste är att skapa balans i utrikeshan

Den allmänna ekonomiska politiken.

deln. Ehuru det inte i främsta rummet 
är min uppgift att göra det, skall jag 
svara på herr Skoglunds i Doverstorp 
fråga, hur det skall gå med exporten, 
framför allt massaexporten. Som jag 
nyss nämnde sträva vi alt uppnå balans 
i utrikeshandeln, och regeringen har 
gjort upp sådana planer för importen 
och exporten, att balans kan uppnås. 
Den rubbning, som eventuellt kan in
träda på grund av att massaförsälj
ningarna minskas, kommer att medföra, 
att det blir nödvändigt att ytterligare 
begränsa importen. Om någon kunde 
anvisa ett medel, som skulle kunna hjäl
pa regeringen att åstadkomma en änd
ring, vore ingen tacksammare än vi. Vi 
kunna tills vidare inte se några andra 
utvägar än att ytterligare beskära im
porten och på de vägar, som möjligen 
stå oss till buds, pressa fram en större 
export. Dessutom — och det hänger 
samman med frågan om ett dollarlån — 
är det vår förhoppning att åtminstone 
någon hjälp enligt Marshallplanen skall 
komma även vårt folkhushåll till godo. 
Vi våga fortfarande hoppas, att vi på 
denna väg skola kunna nå en balans 
utan att i mera anmärkningsvärd grad 
behöva tära på den valutareserv, som 
vi fortfarande ha. Valutareserven upp
går knappast till en miljard, och det är 
litet, men svårigheterna förskriva sig 
väsentligen till knappheten på dollar, 
och det är nödvändigt att söka över
vinna den knappheten. Om vi kunna 
göra det, vill regeringen fortsätta på 
den väg vi redan slagit in på, nämligen 
att hålla nere investeringarna så lågt 
som är förenligt med önskemålet att 
vidmakthålla produktionen och att inte 
pressa ned bostadsbyggandet alltför 
mycket. Vi ha tänkt oss att om man 
nu kunde åstadkomma en s. k. stabilise
ring av inkomsterna och priserna under 
den närmaste tiden, så skulle det vara 
riktigast att avvakta resultatet av fort
sättandet på denna investeringsbe- 
gränsningsväg och överbalanseringsväg, 
som vi redan slagit in på. Huruvida
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den fortsatta utvecklingen kan kräva 
andra åtgärder, därom kan regeringen 
i detta ögonblick icke uttala sig. Alla 
åtgärder måste för ögonblicket vara 
sådana, att de icke skjuta sönder den 
position vi måste intaga, när det gäller 
stabiliseringen av inkomsterna. Man 
kan icke gå på två linjer på en gång. 
Om man vill återinföra en omsättnings
skatt och höja räntorna — med even
tuella följder för hyrorna — får man 
släppa den väg som innebär stabilise
ring av inkomsterna. Så vitt jag förstår 
är det högerns ståndpunkt, att man fö
redrager att taga en prishöjning, en 
levnadskostnadshöjning, med de konse
kvenser detta kan ha för inkomstbild
ningen i samhället. Man skall emellertid 
icke föreställa sig, att man nu i vårt 
samhälle kan föra en viss politik i fråga 
om priserna med hjälp av vissa sam
hällsgrupper och sedan säga, att de 
stora löntagargrupperna få foga sig där
efter. Vi ha ett fritt näringsliv på den 
punkten och en fri arbetsmarknad, och 
erfarenheten har lärt oss — och jag vill 
i det fallet anknyta till vad som från 
flera håll sagts i dag — att detta första 
lilla steg på stabiliseringsvägen är ett 
litet steg. Det är bara att förbereda sig 
på vad som kan hända den 1 januari 
1949. Vi veta icke, vilken ståndpunkt 
de stora organisationerna då komma att 
intaga, men vi äro säkra på att om 
vi icke fram till den 1 januari 1949 
kunna hålla den nuvarande prisnivån, 
är det fruktlöst att med de stora in
komstgrupperna, vare sig det gäller lö- 
nearbetare eller jordbrukare, komma 
och tala om stabilisering.

I det sammanhanget skall jag svara 
herr Pehrsson-Bramstorp på lians frå
ga, om det verkligen är riktigt att föra 
in en sådan pris- och kostnadsfördy- 
rande faktor som bensinskatt i lev- 
nadskostnadsindex. Vi lyckades nu 
rensa levnadskostnadsindex från de di
rekta skatterna, men tanken att man 
skulle rensa index från konsumtions- 
skatterna är utesluten. Det är icke möj

ligt. Hur skulle man för övrigt kunna 
säga: Vi hade en tidigare skatt på ben
sin, som gick in i index; den nya skat
ten skola vi icke taga med. Vi hade 
tidigare en viss skatt på spritdrycker, 
som gick in i index; nu ha vi höjt 
skatten, och den skall icke ingå. Att 
tänka sig att man i prisbildningen, där 
dessa konsumtionsskatter ingå som ett 
kostnadselement på samma sätt som 
andra kostnader, skulle kunna skilja ut 
sådana skatter är icke möjligt.

Alltså få vi finna oss i — och herr 
Ohlin uttalade i viss mån sitt bekla
gande av det — att den marginal för 
ytterligare prishöjningar, varom man 
talat, är så liten. Ja, jag skulle gärna 
ha önskat, att den skulle ha kunnat gö
ras större, men jag får på samma sätt 
därvidlag hänvisa till att regeringen 
icke är rådande på det området. Det 
enda som kan vinnas får vinnas genom 
överenskommelser. Och när de stats
anställda ha lovat att till årets slut icke 
taga ut de 3 procent i höjd lön, som de 
kunde göra anspråk på, och ha uttalat 
sin villighet att fortsätta på den vägen, 
om man kan stabilisera priserna, ha de 
därmed gjort en uppoffring, som är så 
stor, att det icke kan förvåna, om de 
säga: Vi vilja icke samtidigt finna oss 
i någon nämnvärd ytterligare höjning 
av levnadskostnaderna. Om man från 
andra gruppers sida ville taga på sig 
en uppoffring av samma slag, skulle ut
sikterna för en stabilisering kanske 
vara större än de för ögonblicket äro. 
Jag tror att det är riktigt vad herr Oh
lin säger om att därest företagarna 
måste tåla en kostnadsökning utan att 
omedelbart få höja priserna, detta tär 
på deras marginaler, minskar deras in
komst och kan medföra minskning av 
deras .sparande. Men om det över hu
vud taget skall bli tal om någon upp
offring från företagarnas sida, som 
motsvarar den löntagarna äro beredda 
att göra, måste den bestå i villigheten 
att taga en viss minskning av margi
nalerna.
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Herr Ohlin förde in diskussionen på 
ett vidare område till sist. Jag skall 
icke underlåta att ett ögonblick följa 
honom.

— Jag fick en lapp här från utrikes
ministern. Det är en sak som jag kan
ske skulle säga, och jag kan i det fallet 
glädja mig åt anslutning från herr Wi- 
bergs sida. Ni veta alla, att icke så 
små kretsar i vårt land med ganska be
tydande inflytande på vårt ekonomiska 
liv tro, att vår utrikeshandel åtminsto
ne delvis skulle kunna rättas till genom 
devalvering av den svenska kronan. 
Herr Wiberg ansåg att detta vore en 
äventyrlig åtgärd, som han icke ville 
rekommendera. I den mån regeringen 
har kunnat taga ståndpunkt till den sa
ken är den på precis samma linje. Vi 
tro att en sådan åtgärd skulle strida 
mot den stabiliseringspolitik vi för 
ögonblicket vilja försöka följa, efter
som en devalvering av den svenska 
kronan betyder en uppvärdering av de 
främmande valutorna och därmed ock
så en höjning av våra importvarors 
pris. Saken hör ju icke närmast till re
geringen. Det är i alla händelser också 
riksbankens skyldighet att taga stånd
punkt till den. Men jag tror att det 
vore önskvärt, att man inom den sven
ska affärsvärlden finge klart för sig, att 
något stöd för en devalveringspolitik 
icke är att påräkna inom någon större 
del åtminstone av den svenska riks
dagen. —

Herr Ohlin förde in frågan på en 
punkt, som jag vill beröra. Den är i 
viss mening alldeles central. Den rör
de vad han kallade för förtroendet. 
Han nämnde detta i samband med frå
gan om sparandet. Saken kunde kan
ske också föras i samband med frågan 
om företagsamheten, om det icke vore 
så, att några bekymmer för företagsam
heten i nuvarande läge icke egentligen 
hysas på något håll, eftersom alla våra 
åtgärder — icke minst de av herr Oh
lin rekommenderade — måste gå ut på 
att hålla tillbaka den företagslust som
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finns och den investeringsverksamhet 
som förekommer. Hur detta skall kun
na förenas med den dystert skildrade 
stagnationen i vårt svenska näringsliv 
är kanske litet svårt att förstå. Däremot 
förstår jag om man säger, att skatte
politiken oroar åtminstone vissa grup
per av sparare. Den är icke sympatisk 
för kanske en rad av de ledande före
tagarna inom olika områden. Herr Oh
lin drager den slutsatsen, att om vi 
skola kunna komma till gemensamma 
ansträngningar för att icke bara åstad
komma balans — det är väl kanske 
ändå ett övergående problem — utan 
för att över huvud taget kunna fort
sätta på den väg till högre välstånd, 
som vårt svenska samhälle sedan så 
länge är inne på, är det nödvändigt att 
det finns förtroende för statsmakterna 
och för dem som sitta i statens ledning. 
Det måste finnas förtroende för dem 
inom de betydelsefulla kretsar av nä
ringslivet som jag talat om.

I det sammanhanget förde herr Oh
lin också in frågan på ett annat spår. 
Han talade om att det vore av stort in
tresse att veta, vad ett socialdemokra
tiskt parti, om det fortfarande finge ha 
majoritetsställning i den svenska riks
dagen, skulle göra för att under dessa 
fyra år föra in oss i det socialistiska 
lyckoriket. Är det icke kanske inför en 
annan församling som dessa toner läm
pa sig? Det finns nog ingen i riksda
gen som tror, att ens vi som sitta i re
geringen ha den naiva föreställningen, 
att man under en fyraårsperiod kan 
omskapa det svenska samhället i vare 
sig den ena eller den andra riktningen. 
Men herr Ohlin har full rätt att kräva 
svar på frågan vad regeringen menar 
med sin allmänna politik på längre 
sikt. Han har full rätt att säga: Är icke 
regeringen socialistisk? Vill den icke 
omdana samhället i socialistisk rikt
ning? Jodå, om herr Ohlin, som tydli
gen läst efterkrigsprogrammet, vill på 
nytt studera det, skall han finna att där 
talas om denna utveckling i socialis
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tisk riktning men att det ändå sägs 
mycket litet om att staten skall över
taga de och de olika näringsgrenarna. 
Skulle det icke vara av mera intresse 
för herr Ohlin att skapa klarhet om 
vad det är för besynnerlig socialism, 
som icke ser ut som han föreställer sig 
den? Herr Ohlin har tydligen för sig, 
att ett socialistiskt samhälle är ett sam
hälle, där man icke bara har en central 
byråkrati, som dirigerar hela samhället, 
utan där i grund och botten samhället 
övertagit det väsentliga — om icke allt 
— av den produktiva verksamheten. 
Herr Ohlin säger, att man tiger om de 
27 punkterna. Nej, herr Ohlin, men de 
27 punkterna äro uppdelade i tre av
delningar. Den första är: Full syssel
sättning. I det hänseendet äro vi an
klagade för att ha skapat alltför full 
sysselsättning, och den punkten ha vi 
alltså uppfyllt över hövan. Den andra 
är: En jämnare fördelning av välstån
det. Den saken hålla vi alla på med i 
samarbete med herr Ohlins parti och 
andra partier. Den tredje är: Effekti- 
visering och demokratisering av nä
ringslivet. Även på den punkten tror 
jag att vi ha vandrat ett stycke tillsam
mans, även om vi ha litet olika me
ningar om var demokratiseringen skall 
stanna. Vi tiga icke om de 27 punk
terna, och vi ha icke lagt dem på hyl
lan på något sätt.

Herr Ohlin passade på att taga upp 
några ord — så vitt jag förstår var det 
citat — icke ur de 27 punkterna utan 
ur det stora socialistiska programmet 
om samhällets omdaning på lång sikt. 
Där kom han fram till en punkt av vi
tal betydelse. Det talades om att arbe
tarna skulle förenas med egendomen. 
Det är alldeles riktigt. Om herr Ohlin 
funderar litet över det problemet, skall 
han kanske t. o. m. så småningom kun
na få in en del av denna socialism i 
sitt socialliberala program. Jag kan icke 
se, om jag skall vara uppriktig, att ett 
socialliberalt program med de utgångs
punkter herr Ohlin lagt upp egentligen

behöver vara något hinder för att i sig 
inrymma ganska väsentliga delar av 
vad vi socialdemokrater eftersträva. 
Detta är alldeles beroende på vilken 
ståndpunkt folkpartiets ledning anser 
vara den för sig mest fördelaktiga. Det 
är nämligen ganska säkert, att det icke 
är någon svårighet att tänja folkpar
tiets socialpolitiska program till att 
också möjliggöra ett intimt samarbete, 
icke bara med den politiska högern 
utan också med de kretsar i samhället, 
som fortfarande bestämma över finans 
och industri. Men som sagt: vägen är 
säkerligen öppen också åt andra hållet, 
om man på allvar vill ställa frågan: är 
det verkligen rimligt att stora grupper 
av medborgare i ett demokratiskt land 
för beständigt skola vara utestängda 
från allt vad äganderätten innebär? Det 
är mycket möjligt att herr Ohlin med 
sina utgångspunkter, från låt mig säga 
småindustri, hantverk o. s. v. kanske 
lättast förstår den socialistiska tanke
gången, om han tager upp den från den 
sidan. Herr Ohlin förstår säkert av vil
ket värde det är för en enskild — han 
har själv sagt det många gånger — att 
icke vara bunden vid att nödvändigt
vis vara anställd hos en arbetsgivare, 
av att på egen hand kunna starta nå
got, känna sig självständig och vara vad 
man i den gamla bemärkelsen kallar en 
fri och fullmyndig medborgare. Egen
domligt nog instämma vi socialdemo
krater på den punkten, och därför kun
na vi fullständigt lugna herr Ohlin i 
alla hans farhågor när det gäller frågan 
om hela den väldiga del av befolk
ningen, som för närvarande — och 
kanske för en lång tid framåt — utövar 
sin näring på ett sådant sätt, att vi i 
stort sett kunna säga att arbetaren ock
så är ägare.

Det fanns en tid då den svenska so
cialdemokratien hade att kämpa mot 
vissa vanföreställningar om vad den 
menade när det gällde jordbruket. .lag 
är så gammal att jag deltog i agitatio
nen på den tiden då vi fingo möta an
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klagelsen åt! vi ville taga jorden från 
bönderna. Det talet har alldeles tystnat. 
Ingen tror längre att vi vilja taga jor
den från bönderna. Vi vilja skaffa bön
derna större möjlighet att på ett effek
tivt sätt sköta sin näring, och vi vilja 
höja deras levnadsstandard. Skulle vi 
icke nu, år 1948, kunna vara så långt 
komna, att vi upphörde att resa om
kring i landet och, om icke säga, så 
dock antyda, att socialdemokraterna 
vilja socialisera och låta det gå ut över 
hantverkare och småföretagare? Skulle 
vi inte kunna lämna i fred hela den 
mängd människor, som för närvarande 
— jag är övertygad om det — på grund 
av agitationen sitta i oro för sin egen
dom därför att man inbillat dem, att vi 
ha några besynnerliga personer i rege
ringen och en majoritet i riksdagen, 
som vilja komma åt vad de äga och taga 
ifrån dem vad de sparat ihop. Jag tror 
att vårt politiska liv skulle vinna ganska 
mycket, om den sortens agitation kun
de upphöra. Men problemet finns för 
alla dem som icke på detta sätt kunna 
på egen hand skaffa sig äganderätt till 
ett litet företag. Jag tror som sagt att 
det på den vägen är lättast för herr 
Ohlin — och kanske för andra också; 
det gäller nog en hel del av vårt folk 
förresten — att komma till klarhet om 
vad som är själva utgångspunkten för 
socialdemokratiens strävan, när vi säga 
att vi icke vilja tänka oss, att i längden 
det svenska folket skall vara kluvet i 
en grupp, som äger produktionsmedlen, 
och en annan grupp, som bara är lön
tagare i den gamla betydelsen.

På vilka vägar man skall kunna för
ena de löneanställda — lägg märke till 
att därmed icke avses bara de s. k. ar
betarna utan också tjänstemännen — i 
solidariskt arbete inom företagen, det 
är det stora problem som våra väster
ländska samhällen allesamman ha att 
kämpa med och som vi socialdemokra
ter försöka lösa. Vi tala om en fort
skridande demokratisering av närings
livet. Om jag får komma tillbaka till
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frågan om förtroendet, skulle jag vilja 
säga, att jag mycket väl förstår den 
ståndpunkt, som hävdar att det är ett 
onaturligt tillstånd, att de som sitta 
med majoritet i riksdagen och som bil
da regeringen skola stå i ett motsats
förhållande till de grupper, som ha be
stämmanderätten i det ekonomiska li
vet. Det är detta problem som skapats 
av vår politiska demokrati. I ett mo
dernt samhälle måste förr eller senare 
den majoritet av folket, som består av 
anställda på ett eller annat sätt kräva, 
att det ekonomiska livet skall forma sig 
efter deras önskemål om frihet och 
självständighet och icke bara efter ägar
nas önskemål. På vilka vägar detta skall 
ske, därom har socialdemokratien vis
sa föreställningar. Men det är inga dog
matiska föreställningar, ty vi vilja prö
va oss fram. Om man icke på motpar
tens sida vill erkänna själva utgångs
punkten för denna strävan, är det icke 
möjligt att få något förtroendefullt sam
arbete. När herr Ohlin ställer frågan, 
hur det skall vara möjligt att skapa en 
statsledning, som åtnjuter förtroende 
ute i näringslivet, vill jag säga att frå
gan har två sidor. Herr Ohlin tänker 
bara på det förtroende som skall skapas 
hos företagens ägare. Vi socialdemokra
ter måste fråga: hur skall den borger
liga regering se ut, som åtnjuter detta 
förtroende bos företagens ägare men 
som saknar varje spår av förtroende 
hos den stora massan åtminstone av 
lönearbetarna? Om man på borgerligt 
håll ville tänka sig in i en framtid, där 
man skulle söka regera utan att ha 
detta förtroende, skulle man säkerligen 
komma till den slutsats, som jag är viss 
om att herr Ohlin i sin replik kommer 
att draga. Han kommer att säga: vi tän
ka icke på annat än att också skapa 
förtroende hos den stora massan löne- 
arbetare. Men skall man kunna skapa 
ett sådant förtroende, då får man fin
na sig i att de grupper det här gäller 
ställa sina villkor. Herr Ohlin och 
många andra hänvisa bara till de reak
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tioner, som framkommit i fråga om re
geringens skattepolitik, och anse det 
vara alldeles naturligt, att regeringen 
skall modifiera sin skattepolitik med 
hänsyn till denna opinion. Det är lika 
nödvändigt och naturligt att den stora 
massan av löntagare säga: ni måste taga 
hänsyn till våra reaktioner.

Nå, säger man, hur skall det lösas? 
Det kan endast lösas genom ständigt 
nya sammanjämkningar. Men säkert är 
att sådana sammanjämkningar icke 
kunna ske, om man på det håll, som 
kallar sig borgerligt, drager gränsen 
och säger, att det går en klyfta mellan 
vad man kallar borgerlig politik och 
den socialistiska politiken och att man 
icke kan acceptera något av denna. Un
der sådana förhållanden kan det icke 
bli några sammanjämkningar. Om man 
icke vill acceptera vissa betydande ele
ment av den socialistiska uppfatt
ningen, äro sammanjämkningar icke 
möjliga. Om man däremot med utgångs
punkt från en gemensam demokratisk 
upfattning, som man låter sprida sig 
från det politiska livet till det ekono
miska, är villig att acceptera vissa ele
ment av den socialistiska uppfatt
ningen, kanske det går att i vårt land 
få en samhällsutveckling, som innebär 
en verklig samhällsomdaning, utan 
uppslitande strider och i gemensamt 
samarbete.

Herr andre vice talmannen CARL- 
STRÖM (kort genmäle): Herr talman! 
Då finansministern tog upp lönepoliti
ken särskilt, förmodar jag, att han syf
tade på vad jag sagt i den saken. Jag 
vill därför med anledning av hans ut
talande att ingen olycka skett med den 
utveckling vi haft efter kriget, säga att 
det är begripligt, om han anser, att lä
get är framskapat bara av kritik. Vad 
har det då funnits för anledning att 
sätta i gång med vad finansministern 
nu har gjort i fråga om lönestopp med 
de olika organisationerna? Jag är glad

över att sådana ansträngningar gjorts, 
men jag förmodar, att finansministern 
får nalkas dessa med mycken respekt 
och stor försiktighet, om han skall vin
na något på det sättet. Jag vill ha upp
repat, för att få det till protokollet, att 
det som skett har skett i full överens
stämmelse med den politik regeringen 
planlagt. Jag tycker det är bra att vi 
fått veta det. Vi ha alla fått det bättre, 
säger finansministern. Jag förmodar, att 
han även inbegriper spararna i landet. 
Jag tror emellertid, att han i någon 
mån mistat sitt glada gosselvnne i den 
situation vari vi nu befinna oss.

Sedan berördes frågan om vad som 
skedde 1944 och 1946. Då, säger finans
ministern, fanns det utrymme för köp
kraftsökning genom löneförhöjningar — 
men nu är utrymmet tydligen slut, och 
därför har man måst ingripa. Sedan 
sade finansministern, att regleringarna 
äro den huvudsakliga anledningen till 
kritiken. Jag har aldrig satt in min kri
tik särskilt på den punkten, men sådan 
kritik är nog ofrånkomlig i det nuva
rande läget. Vidare sade finansministern 
att vi vunnit mycket i fråga om stan
dard under de senaste åren, särskilt i 
fråga om bostadsstandarden. Det är nog 
riktigt, bara det inte går så, att de höjda 
lönerna driva det därhän, att de männi
skor som skaffat sig denna standard un
der dessa år, inte i längden kunna klara 
upp situationen; det kan ju bli besvär
ligt nog. Vidare påstod finansministern 
att Förenta staterna ha fört samma po
litik som vi ha gjort. Det låter bra un
derligt. Då ju Förenta staterna nu kunna 
låna hela världen pengar, medan vårt 
land inte ens kan få kredit i Förenta 
staterna, måste det vara en väsentlig 
skillnad i fråga om att föra politik.

Den allmänna ekonomiska politiken.

Herr PEHRSSON-BRAMSTORP (kort 
genmäle): Herr talman! Jag vill först 
passa på att säga, att det parti jag före
träder icke vill genomföra några pris
stegringar. Vi ansluta oss helt till de
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synpunkter, som kommo till synes vid 
de stora organisationernas samråd med 
finansministern, då vi kommo överens 
om att försöka nå fram till ett stopp i 
prisutvecklingen, detta naturligtvis un
der de olika förutsättningar som man 
resonerade om i det fallet. Då vi disku
terade saken med finansministern och 
sökte komma till ett förnuftigt resultat 
behövde vi icke utveckla så mycket 
energi gentemot varandra som man 
skall göra när man är politiker. Därför 
känner jag icke riktigt igen det hela i 
dag.

När jag nu, som vanligt med mycket 
stort intresse, hörde på finansministerns 
anförande, frågade jag mig, av vilken 
anledning finansministern i propositio
nen återgett bankofullmäktiges rätt mör
ka syn på saken. Den verkar nämligen 
relativt mörk i fråga om inflationsut
vecklingen. Men i nio tiondelar av fi
nansministerns anförande kom icke 
fram något av svårigheterna. Han talade 
om t. ex. löneförbättringarna år 1946 
och framhöll därvid bl. a. att jag skulle 
ha sagt, att vad som skedde 1944 hade 
skett utan min vetskap. Jag sade emel
lertid att jag var med om löneförbätt
ringarna och att jag trodde att de voro 
riktiga. Jag ansåg nämligen att det eko
nomiska läget var sådant, att vi borde 
lämna de löneförbättringar som då voro 
ifrågasatta. Men samtidigt sade jag, att 
skulle löneförbättringarna vara till nå
gon nytta, måste vi försöka skaffa va
ror, så att folk kunde köpa varor för de 
ökade inkomsterna. Det är det jag kriti
serat, att man icke har gjort. Finansmi
nistern säger, att vi byggt mer än åtta 
bostadslägenheter per 1 000 invånare i 
vårt land, medan i vissa länder det 
byggts bara 11j2 bostadslägenhet per 
1 000 invånare. Det är naturligtvis önsk
värt, att vi bygga bostadslägenheter, 
men då uppstår problemet, huruvida vi 
låta bostadsproduktionen överskrida 
vissa gränser, så att det går ut över an
nan produktion. Det är det enda jag op
ponerat mig emot. Jag har framhållit,
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att man enligt min mening felbedömt 
läget. Antingen skulle man ha arbetat 
mer för att få upp exporten, så att man 
på det sättet hade kunnat importera 
mer varor, eller också skulle man ha 
producerat större kvantiteter. Alen löne
förbättringarna har jag icke vänt mig 
mot.

Herr SKOGLUND i Doverstorp (kort 
genmäle): Herr talman! Jag skall inte 
uppehålla mig vid finansministerns 
storslagna skildring om den lyckosam
ma utvecklingen, utan begränsa mig till 
att fråga om ett rent praktiskt problem. 
Finansministerns uttalande, att rege
ringen fortsätter på samma vägar be
träffande den ekonomiska politiken som 
nu och icke har några nya uppslag: får 
man fatta det på sådant sätt att, även 
om vi måste räkna med samma inkomst
bildning efter uppgörelsen med de olika 
grupperna och samtidigt tyvärr sämre 
importmöjligheter, således kanske stå 
inför minskad varutillgång och ökad 
spänning mellan köpkraft och varutill
gång, det är regeringens avsikt att hanka 
sig fram med utvidgade ransoneringar 
och nya regleringar? Jag har svårt att 
tänka mig att någon annan väg återstår, 
och det vore ganska intressant att få 
veta, om det är rätt uppfattat.

Chefen för finansdepartementet, herr 
statsrådet WIGFORSS: Herr talman! 
Med vad jag yttrade, att det är regering
ens mening att fortsätta på samma vä
gar som hittills, menade jag investe- 
ringsbegränsning, överbalansering av 
budgeten och balans i utrikeshandeln. 
Jag har inte här i dag hört talas om 
några andra nya vägar än räntehöjning 
och en ytterligare överbalansering av 
budgeten. Om hur stor överbalansering- 
en av budgeten skall vara kan man ju 
ha delade meningar. Att detta skulle in
nebära, att ransoneringar och regle
ringar för beständigt skulle finnas, för
står jag inte, eftersom en ransonering i
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stor utsträckning lielt enkelt är uttryck 
för brist på varor. Jag har ingen mening 
om det, men det har ofta talats om att 
en god skörd skulle göra det möjligt att 
upphäva brödransoneringen. Det är tyd
ligt att en produktionsökning på vissa 
punkter skulle göra en råd av dessa ran
soneringar och regleringar överflödiga. 
Jag kan mycket väl föreställa mig att 
ett fortsättande av investeringsbegräns- 
ningen och överbalanseringen kommer 
att leda till det resultatet, att den s. k. 
balansen återställes. Den brist på ba
lans, varom vi nu tala, är ju ändå inte 
av så överväldigande storleksordning.

Herr OHLIN (kort genmäle): Herr 
talman! Jag får bara med anledning av 
finansministerns avslutande replik säga, 
att han betonar vikten av att landets 
styrelse har förtroende i olika folkgrup
per. Men han refererade mig som om jag 
hade talat om och tänkt på att regering
en skulle ha förtroende i företagarkret
sarna. Jag vill säga till finansministern: 
Skulle vi inte kunna sluta, som han sade 
till mig, med att sprida oriktiga före
ställningar om varandras ståndpunkter
— jag sade ju uttryckligen i mitt anfö
rande förtroende i alla kretsar, även 
inom dem som bruka kallas för arbetar
grupperna. Jag underströk uttryckligen 
detta som lika viktigt som något annat. 
Herr finansministern framställde det 
socialdemokratiska partiet som tales
man för alla anställda, medan vi andra
— tydligen alla tre oppositionspartier
na — voro talesmän för företagarkret
sarna. Detta är oriktigt. Bakom oss stå 
mycket stora grupper av anställda.

Finansministern talade vidare som 
om alla anställda hade socialistisk in
ställning och krävde omformning av 
samhällets grunder i enlighet därmed. 
Jag är övertygad om att detta är orik
tigt. Det är inte så, att den överväldi
gande majoriteten av de anställda ha 
denna principiella socialistiska inställ
ning, och jag tror att finansministern är

väl medveten om detta. Om inte rege
ringen och han själv vore medvetna om 
detta, skulle vi ute i den offentliga de
batten mycket mer än nu är fallet få 
höra talas om de socialistiska refor
merna. De faktiskt lysa med sin från
varo i debatten.

Det gäller att skapa förtroende inom 
alla folkgrupper, men den politik, som 
hittills burit herr Wigforss’ signatur, har 
inte vittnat om någon egentlig ansträng
ning att få detta förtroende i alla grup
per. Får man fatta hans anförande i 
dag som ett vittnesbörd om att han de
lar meningen om detta allsidiga förtro
endes betydelse och att det socialdemo
kratiska partiet därför för framtiden 
vill vinnlägga sig om att så gott detta 
parti kan skapa förutsättningar för ett 
sådant allsidigt förtroende? Jag tror att 
det skulle vara av mycket stor bety
delse för svensk politik i framtiden.

Den allmänna ekonomiska politiken.

Chefen för finansdepartementet, herr 
statsrådet WIGFORSS: Herr talman! Jag 
är mycket väl medveten om att inte 
alla löntagargrupper ha socialistisk in
ställning. När socialdemokraterna bör
jade sitt arbete var det ju ännu mera 
uppenbart. Vad jag ville göra klart var, 
att den inställning till hela näringslivets 
organisation, som löntagargrupperna 
enligt min mening förr eller senare 
komma att företräda, är inte den nu
varande s. k. borgerliga uppfattningen. 
Löntagarna ha en sådan ställning inom 
produktionen, att de inte komma att i 
längden finna sig i att inte ta ett steg, 
utöver vad som redan vinnes genom 
förhandlingar, till att över huvud taget 
vinna ett medansvar i ledningen för 
företaget. Jag vet att den tanken finns 
även på folkpartihåll, och jag tror bara 
att om den tanken fullföljs tillräckligt 
långt, det inte behöver finnas några all
deles oöverstigliga skiljemurar.

När jag talar om bristen på förtroende 
för den politik, som även folkpartiet nu 
företräder inom vissa andra kretsar, ar
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betarkretsar, tänker jag bl. a. på skatte
politiken. Det finns inte någon punkt i 
det politiska livet, där känslorna även 
inom folkpartiet ha satt sig i rörelse på 
ett sådant sätt som när det gällt be
skattningen av de stora inkomsttagarna 
och de stora förmögenhetsägarna. Ingen
ting har skarpare markerat skillnaden 
mellan folkpartiets uppfattning och den 
som företrädes inom arbetarklassen. 
Herr Ohlin kommer aldrig att kunna 
förmå lönarbetarna att förstå, att man, 
samtidigt som man kräver höjda skatter 
på en rad hushållsvaror för att åstad
komma en överbalansering av budgeten 
och skydda penningvärdet och sålunda 
anser det nödvändigt att höja skatterna 
för de breda lagren av befolkningen, 
anser, att den enda skattesänkning, som 
kan genomföras, är skattesänkning på 
de stora arven. Det är alldeles uppen
bart, att en sådan politik, som tydligen, 
efter vad jag förstår, folkpartiet inte 
kan lämna, inte möjliggör ett förtroende
fullt samarbete mellan detta och arbe
tarklassen.

Den allmänna ekonomiska politiken.

Herr NILSON i Spånstad: Herr tal
man! För många människor i detta land 
torde den mörka bild av vårt ekono
miska liv, som tecknas i bankoutskot
tets utlåtande, vara minst sagt över
raskande. Den visar, att svårigheter nu 
mer och mer tornas upp, när det gäller 
den ekonomiska politiken. Väl har det 
gång på gång sagts att läget var allvar
ligt, men att det var så allvarligt har 
väl knappast framgått av de åtgärder 
till svårigheternas bekämpande, som 
vidtagits från regeringens sida. Utskot
tet talar om ytterligare nedskärning av 
investeringarna och om stigande priser 
på världsmarknaden, som ge mindre 
möjlighet att anskaffa varor för pen
ningöverflödet inom landet. Det talas 
om att vi samtidigt ha att emotse ökade 
svårigheter för exporten. Det innebär, 
att vårt land har blivit och ailtjämt 
kanske håller på att bli bra mycket fat

tigare än man i ledande kretsar här i 
landet ännu för mycket kort tid sedan 
räknade med. Huruvida den eftersträ
vade jämvikten av landets ekonomi skall 
kunna åstadkommas med bibehållande 
av den nuvarande standarden torde allt
jämt trots finansminister Wigforss’ myc
ket långa uttalande vara en obesvarad 
fråga. Beträffande de av utskottet före
slagna eller antydda åtgärderna vill jag 
uttala den förhoppningen, att kreditbe
gränsningen inte skall utformas så, att 
hinder läggas i vägen för produktiv 
verksamhet. Det viktigaste av allt är 
väl att produktionen av vissa varor hål
les uppe, och utöver denna rent all
mängiltiga sats skulle jag vilja peka på 
ett par detaljer i problemet om kredit
begränsningen.

Genom beslut vid årets riksdag ha 
uppdragits riktlinjer för en omgestalt
ning inom jordbruket, som kommer att 
bli mycket kapitalkrävande. Jämsides 
med ett eventuellt genomförande av det 
beslutet pågår en kraftig rationalisering 
inom jordbruket på frivillighetens väg 
i syfte att effektivisera och öka jord
brukets produktion. Rationaliseringen 
är delvis orsakad av rådande brist på 
arbetskraft. Det under kriget starkt 
eftersatta byggnadsunderhållet inom 
jordbruket kräver väsentliga underhålls
kostnader, såvida en skadlig kapital
förstöring skall kunna undvikas. Jag 
vill understryka, att hur än kreditbe
gränsningen kan komma att utformas, 
denna inte får leda till att kapital för 
produktionsfrämjande åtgärder skall 
undanhållas dessa i hög grad legitima 
behov. Att jag därvid särskilt pekar på 
vissa detaljer inom jordbruket beror 
därpå, att vi bl. a. under fjolåret tvinga
des importera spannmål, varigenom, 
skulle jag tro, det tydligt nog åskådlig
gjordes vad högsta möjliga produktion 
inom jordbruket kan betyda i valuta
vårdande syfte. När man går att disku
tera de medel, som skola vidtagas för 
uppnående av den samhällsekonomiska 
balansen, antydas i utskottets utlåtande
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— ännu mera antydes kanske i reserva
tionen — en rad åtgärder, varom man 
måste säga, att de flesta skulle varit 
onödiga, om ledningen av vårt lands 
ekonomiska politik i tid uppmärksam
mat, att vi under senare åren levat över 
våra tillgångar. Nu är det endast att 
konstatera faktum och diskutera, vilka 
åtgärder som i fortsättningen kunna 
vidtagas.

Bakom diskussionerna om lämpliga 
åtgärder för att uppnå samhällsekono
misk balans ha framskymtat såväl ränte
höjning som omsättningsskatt, vilket 
mer eller mindre klart utsagts även i 
dagens debatt. Jag uttalar den förhopp
ningen, att det alltjämt skall finnas möj
lighet att undgå räntehöjning, och jag 
skulle helst se, att problemet om ränte
höjning toges upp först sedan övriga 
av utskottet föreslagna åtgärder even
tuellt visat sig verkningslösa. Detsam
ma gäller omsättningsskatten. Huvud
argumentet mot omsättningsskatten, 
nämligen att den allra hårdast drabbar 
de minst bärkraftiga i samhället, har 
alltjämt samma kraft som i vida kretsar 
tidigare och inte minst inom det parti 
jag tillhör framhållits. Yi vilja därför 
icke medverka till omsättningsskattens 
bibehållande.

Jag vill också understryka angelägen
heten av att alla åtgärder vidtagas för 
att ett ökat sparande snarast må kom
ma till stånd. Det borde vara så mycket 
lättare, som det torde råda full enighet 
om sparandets betydelse. Om alla posi
tiva krafter samverkade, borde det kan
ske till och med vara möjligt att få fram 
bättre positiva förslag än de något val
hänta förslag till uppmuntran av ung
domens sparande som framförts under 
vinterns lopp. Vad som främst behövs 
för att skapa en god grund för ett fram
gångsrikt sparande är emellertid att re
geringen har möjlighet att samla sig till 
en effektiv kamp mot inflationen. Det 
är möjligt att det skall visa sig, att käns
lan för sparandets betydelse är så för
ankrad i den svenska folksjälen, att en

bart en ökad tillit till myndigheternas 
strävanden skulle kunna åstadkomma 
goda resultat på detta område. Möjlig
heterna här ligga ju helt i finansminis
terns hand; det må ankomma på leda
ren för vårt lands finansväsen att här 
finna de rätta tongångarna, även om det 
kanske inte alltid kommer att bli så lätt 
för herr statsrådet och chefen för finans
departementet att finna de vägar som i 
detta hänseende böra beträdas. Om man 
kunde skapa en allmän kännedom om 
att det främsta villkoret för att menige 
man skall få behålla det värde, som lig
ger i de under senare tid uppnådda in
komststegringarna, är ett allmänt spa
rande, skulle säkerligen många visa för
ståelse för dylika ekonomiska signaler. 
Jag vill dock tillägga, att jag tror att 
det största resultatet av en sådan aktion 
i syfte att effektivisera sparsamheten 
skulle uppnås utanför vad man i dag
ligt tal kallar ungdomens led. Måhända 
skulle, även om en väsentlig ökning av 
sparviljan kunde registreras, det s. k. 
ungdomssparandet inte öka i mera be
tydande omfattning. Det är mycket an
geläget att snarast möjligt få kännedom 
om vilka åtgärder för ökat ungdoms- 
sparande, som ingå i regeringens pro
gram. Det borde ligga i sakens natur, 
att alla åtgärder som vidtagas åtminstone 
på längre sikt böra syfta till uppfostran 
till sparsamhet.

Herr talman! Låt mig till sist säga 
att situationen i dag skulle betraktas 
med mindre oro, om vi som ett komple
ment till bankoutskottets uttalanden 
kunnat diskutera färdiga planer från 
regeringens sida för att möta det nya 
och farliga läge som uppstått för svensk 
penningpolitik. Främst tänker jag där
vid på beredskapsplaner för det fall att 
bankoutskottets program skulle visa sig 
otillräckligt. Det ligger helt visst myc
ket stor fara i ytterligare dröjsmål på 
detta område. Hur angeläget det än må 
vara för regeringens medlemmar att 
lägga ned tid, arbete och krafter för 
den förestående valrörelsen, vilar allt
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jämt det självpåtagna ansvaret för vår 
svenska kronas värde och köpkraft, an
svaret för att det skall bli möjligt att 
bibehålla den uppnådda levnadsstan
darden för de stora massorna av vårt 
folk — detta ansvar vilar alltjämt helt 
och uteslutande på regeringen och rege
ringspartiet.

Herr förste vice talmannen övertog 
nu ånyo ledningen av förhandlingarna.

Herr FRÖDERBERG: Herr talman! 
När kammarens ledamöter i dag sågo 
mitt namn på talarlistan, är jag över
tygad om att de tänkte på den gamla 
liknelsen om sparven i tranedansen. 
Detta finner jag högst naturligt. Men 
eftersom jag tillhör bankoutskottet, till
låter jag mig i alla fall att träda in i 
ringen bara några få minuter.

När jag satt och åt frukost i morse, 
var det en ledamot av kammaren som 
sade — rätt så vanvördigt men också 
det riktigt — att det inte spelade så 
stor roll vad bankoutskottet skrev, ty 
diskussionen i dag komme i alla fall 
att följa sina egna vägar. Man tänker 
knappast på att det existerar ett utlå
tande från bankoutskottet. Just därför 
skall jag helt kort stryka under bara 
tre meningar i utskottets utlåtande. Om 
vi jämföra dessa fyra sidor i bankout
skottets utlåtande med de hundra sidor, 
som protokollet för i dag kommer att 
upptaga, förstå vi ju, att bankoutskot
tets uttalanden icke kunna väcka så 
mycken uppmärksamhet. Men ändå 
tror jag, att de tre meningar i utskottets 
utlåtande, som jag vill stryka under, 
är det viktigaste av alltsammans.

Den första meningen lyder: »Läget 
har nu ytterligare skärpts, och fram
tidsutsikterna te sig mörkare än tidi
gare.» Det har sagts förut — det sades 
t. ex. i vintras — att läget var mörkt 
och blev mörkare. Men ändå säga vi 
nu, att det är mörkare än någonsin. 
Det var då högst förvånande, att herr
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Hall i dag rent av försökte ljusmåla lä
get. Jag måste säga att efter den före
dragning vi hade i bankoutskottet, kän
de jag mig riktigt upprörd. Det var 
högst skrämmande att tänka på de ut
sikter vi ha att räkna med inför hös
ten och nästa år. Jag kan därför inte 
förstå den inställning, som herr Hall 
här i dag gav uttryck åt. Jag tror, att 
det skulle vara förståndigt om vi alla 
hjälptes åt att tala om för svenska fol
ket, att läget är svårt, att vi måste hålla 
igen och kanske gå in för en sänkning 
av levnadsstandarden en tid.

Den andra meningen, som jag vill 
stryka under, är utskottets uttalande, 
att den nu existerande balansrubb
ningen väsentligen är att anse som en 
inkomstinflation. Ja, vi äro väl alla 
överens om att inkomsterna stigit for
tare än produktionsökningen och att 
skillnaden mellan tillgång och efterfrå
gan blir större och större i stället för 
att minska, så att vi en dag kunde upp
nå balans.

Jag kommer så till den tredje me
ningen: »Strävandena måste därför i 
första hand inriktas på att, såsom de
partementschefen också framhållit, av
klippa den spiral av stigande inkoms
ter och stigande priser, som är inflatio
nens kännemärke.» Detta är heller inte 
sagt första gången. Jag har hört det sä
gas av herr Wigforss i Sundsvall för 
något över ett år sedan. Jag har hört 
det sägas av herr Sköld i ett föredrag 
i Arbrå i vinter. Men så fort något så
dant har framförts, har det kommit op
position från något håll. Strax har det 
gjorts ett medgivande åt det ena eller 
andra hållet, och så har fältet varit 
upprivet. Det gäller att slå vakt om den 
princip, som bankoutskottet här ut
talat. Det är den enda möjligheten att 
få en begränsning, en stabilisering och 
därmed också så småningom jämvikt. 
Kunna vi inte enas om detta, kanske vi 
ändå snart tvångsvis komma dithän. 
Det har gått bra så länge den utländska
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konkurrensen varit borta och utlän
ningarna betalat nästan vad som helst 
för våra exportvaror. Men antag att ex
porten börjar minska och att utlän
ningarna inte längre vilja betala så höga 
priser — tendenser härtill ha redan 
visat sig. Då måste det bli ett stopp eller 
också får man räkna med en annan 
lägre levnadsstandard för dem, som äro 
sysselsatta inom exportindustrien, än 
för dem, som arbeta inom den inhem
ska industrien.

Herr Wiberg slutade sitt kritiska an
förande i dag på förmiddagen med en 
maning, att vi gemensamt skulle sluta 
upp just kring vad jag nu sagt. Jag 
tyckte det var klokt sagt. Jag hade kun
nat nöja mig med att instämma med 
honom i denna maning, men jag har i 
alla fall själv velat säga några ord om 
saken.

Men, herr Wiberg, skola vi kunna 
tänka oss att få en stabilisering till 
stånd och denna spiral avklippt, då 
kunna vi inte tänka oss att komma med 
någon omsättningsskatt. Tv den höjer 
ju genast priserna. Vi ha nyss beslutat 
en jordbruksreglering. Varför innebar 
denna endast till en mindre del pris
höjningar och till större delen subven
tioner? Jo, man var rädd för att man 
skulle närma sig det indextak, som man 
inte får lov att gå över, om det skall 
kunna bli någon stabilisering av lö
nerna. Skulle vi nu få en omsättnings
skatt, bleve det genast en indexhöjning, 
och då bleve det svårt att på en gång 
behålla både inkomststoppet och löne
stoppet. Vi måste nog avskriva tanken 
på införande av en omsättningsskatt.

Jag skall sluta med detta, herr tal
man, och vill endast ännu en gång un
derstryka angelägenheten av att vi slå 
vakt om vad som här yttrats av banko
utskottet. Det överensstämmer med vad 
såväl departementschefen som banko
fullmäktige ha uttalat, både nu och vid 
tidigare tillfällen. Vi måste avklippa 
denna spiral av stigande inkomster och 
stigande priser. Detta är oeftergivligt.

Herr HAGBERG i Luleå: Herr talman! 
Jag skall inte säga många ord. Men jag 
tycker att man inte med tystnad kan 
förbigå det dokument, som här ligger 
på riksdagens bord. Det skulle vara 
mycket att säga om själva diskussionen, 
ty den har verkligen varit upplysande 
i många avseenden. Jag skall dock nöja 
mig med att säga — och då knyter jag 
an till herr Fröderbergs konstaterande 
av det allvarliga läget — att om det är 
ett allvarligt läge, som motiverar all 
denna olåt, hur skall det då bli när 
krisen kommer?

Bankoutskottet understryker med all 
rätt att det ett stort antal gånger sagt 
ungefär detsamma om den ekonomiska 
politiken som i funderingarna i det nu 
föreliggande utlåtandet. Jag såg igenom 
bankoutskottets utlåtanden sedan krigs
utbrottet, och i vartenda ett av dessa 
utlåtanden återkomma ungefär samma 
tankegångar monotont: det är ett så 
allvarligt läge, vi måste hålla igen, och 
framför allt måste man naturligtvis 
hindra att lönerna stiga. Det nya i dag 
är väl eljest den s. k. uppgörelse som 
träffats mellan regeringen och de s. k. 
företagarsammanslutningarna och fack
föreningsrörelsens ledning om en pris- 
och inkomststabilisering, som det heter 
— inkomststabilisering är ju ett nytt 
namn för det gamla och mycket förhat
liga ordet lönestopp. Denna uppgörelse 
är i högsta grad ensidig. Kapitalister
nas sammanslutningar ha inte förplik
tat sig till något annat än att skriva till 
sina medlemmar att de vilja stabilisera 
prisnivån. De vidhålla sina krav på 
prisjusteringar oberoende av den s. k. 
överenskommelsen och reservera sig 
dessutom för ytterligare priskrav i an
slutning till stegrade omkostnader.

Arbetarna däremot komma att bin
das, om vederbörande få sin vilja fram. 
Under detta år äro deras löneförbätt
ringar uppskattade till omkring 100 
miljoner kronor — samtidigt som sta
ten i nya indirekta skatter tar in bortåt 
000 miljoner kronor, vilka ju huvud
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sakligen tagas från löntagarnas stora 
massa. Regeringen kan glädja sig åt att 
håva in inkomster till statskassan, som 
med en hel miljard överstiga statsut
gifterna. Den lovade en kärvare politik 
vid årsskiftet, en politik som inte inne
bar gåvor åt det svenska folket utan 
nya bördor åt detsamma. Det är detta 
som skett: reallönerna ha sänkts, läget 
har försämrats betydligt för de sämst 
ställda i landet.

I fjol vår förelågo väl ännu vissa be
tingelser för en uppgörelse av det nu 
aktualiserade slaget. Då hade verkliga 
reallöneförbättringar genomförts. Hade 
man då också stabiliserat priserna och 
nedpressat dem på många områden, där 
detta varit möjligt, skulle läget ha varit 
ett helt annat. Men att först driva upp 
prisnivån och sänka reallönerna så hårt 
som skett och sedan låsa fast dessa för
sämrade löner, medan priserna fortsätta 
att stiga — det är en orimlig politik.

Vi kunna inte komma till något an
nat resultat än att prisstegringarna äro 
en följd dels av medvetna prisstegran- 
de åtgärder från statsmakternas sida, 
dels också av bristande vilja från stats
makternas sida att utnyttja tillgängliga 
resurser för att pressa tillbaka pris
nivån. Man har skyllt på de stigande 
importpriserna, men fortfarande äro 
dessa lägre än 1944. Man har skyllt på 
varubristen, men det råder icke brist 
på konsumtionsvaror i allmänhet.

Regeringen har gärna velat ta pris
stegringen i de ekonomiskt ruinerade 
krigsländerna som jämförelse för att 
visa hur bra den skött sitt fögderi. Men 
tar man någorlunda jämförliga länder 
som jämförelseobjekt, visar det sig att 
Sverige nästan ligger i toppen i fråga 
om prisstegringar. De svenska levnads
kostnadernas stegring sedan krigsut
brottet tävlar med USA:s. Medan vårt 
levnadskostnadsindex stigit med nära 
60 procent, har USA:s stigit 67 pro
cent. Men tar jag England som jämfö
relse, visar det sig att levnadskostna
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derna där stigit mindre än hälften så 
mycket som i Sverige. Liknande ten
denser ha vi i Danmark, Norge och 
Kanada. Alldeles särskilt intressant är 
att sedan krigsslutet levnadskostnads
index stått stilla i England, medan det 
till årsskiftet sprungit upp med 15 en
heter i vårt land. Under samma tid är 
ökningen i Danmark 5 enheter och i 
Norge 5 enheter. Varför behöva pri
serna stiga mer i ett ekonomiskt starkt 
land som Sverige än i de krigshärjade 
länderna, bland annat våra närmaste 
grannländer? Jag kan inte finna något 
annat svar på den frågan än att man i 
dessa länder på ett allvarligare sätt ta
git itu med priskontrollen. Inte minst 
är detta fallet i England, som i jäm
förelse med Sverige verkligen har en 
svår varubrist och många ekonomiska 
svårigheter.

Vi ha varje år väckt en serie förslag 
i syfte att åstadkomma en effektivise- 
ring av priskontrollen. Just uraktlåten
heten att förverkliga dessa förslag för
klarar både prisstegringarna och andra 
svårigheter. Redan 1945 ville vi en 
verklig kontroll över utrikeshandeln, 
men riksdagen och regeringen gingo 
den rakt motsatta vägen. Hade man haft 
en sådan verklig kontroll och en verk
lig samhällsplanering, skulle icke valu
tatillgångarna kunnat uttömmas på sätt 
som skett.

Nu ha vi sent omsider fått en hus- 
hållsbudget. Där kan man emellertid 
säga att berget fött en råtta. Denna hop
stuvning av material med brist på verk
ligt primärmaterial tages dock till ut
gångspunkt för antaganden, på vilka 
man söker grunda lönestoppspropagan- 
dan. Man gissar att det skall föreligga 
ett varuunderskott i förhållande till 
köpkraften, uppskattat till en knapp 
miljard kronor eller motsvarande fem 
procent av konsumtionen. Men man har 
inga lagerredovisningar att bygga på, 
utan gör bara antagandet ändå. Tidi
gare har man ju velat uppskatta detta
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underskott till 2 å 3 miljarder kronor. 
Antagligen är den nya siffran, en mil
jard, lika osäker som de tidigare.

Nu säger man emellertid att man 
måste genomföra en sträng sparsamhet. 
Det påstås vara en fundamental svag
het i den ekonomiska politiken, att det 
inte sparas tillräckligt. Men investe
ringarna nu äro ju dubbelt så stora som 
tidigare, och det bevisar att det inte 
saknas »sparmedel». Det svenska folket 
hade 1938 8 miljarder kronor hopspa
rade i banker och försäkringsbolag. Vid 
årsskiftet var motsvarande belopp 14 
miljarder kronor.

Man bör kanske i sammanhanget er
inra sig vad som skett i England. Där 
startade man för ett år sedan en stor 
sparkampanj. Man kom emellertid has
tigt och lustigt överens om att detta 
icke var den aktuella uppgiften. I dag 
driver man i stället kampanj i England 
för att folk skall köpa så mycket som 
möjligt som ett led i kampen mot kris
tendenserna.

Köpmannaförbundet klagar i sitt brev 
till medlemmarna över att en allvarlig 
omsättningsminskning skett, som hotar 
att sprida sig över hela fältet. Detta är 
icke ett resultat av varuknapphet, ty 
varor finnas i överflöd. Den verkliga 
orsaken till denna minskade omsätt
ning är folkets minskade köpkraft.

Det anförda får räcka. Vi äro för vår 
del mycket varma anhängare av pris
stabilisering. Vi ha krävt prisstabili
sering, och vi ha föreslagit många åt
gärder i sådant syfte. Man säger emel
lertid att priserna ta hissen, medan lö
nerna ta trappan. Det behöver inte vara 
på det sättet. Men borde då inte det 
första villkoret, när man vänder sig 
till lönearbetarna och kräver återhåll
samhet med lönekraven, vara att man 
verkligen försöker få stopp på hissen, 
så att lönderna hinna i fatt?

Ja, det anförda får som sagt räcka. 
Jag har i alla fall velat freda mitt sam
vete. Beträffande själva huvudyrkandet

ha vi inga särskilda invändningar att 
göra. Den, jag måste säga reaktionära, 
propaganda för sänkt levnadsstandard, 
som nu utvecklas, uppkallar oss där
emot till protest.

Den allmänna ekonomiska politiken.

Herr THAPPER: Herr talman! Då jag 
i dag har lyssnat till denna debatt har 
jag gjort samma reflexioner som vid 
tidigare debatter av samma slag. Även 
om vi på arbetarhåll äro fullt på det 
klara med att det ekonomiska läget in
ger bekymmer, gäller fortfarande det 
omdömet om oppositionens sätt att gå 
tillväga i den ekonomiska debatten, att 
man har gjort och fortfarande gör sig 
skyldig till stora överdrifter. Man är så 
angelägen att komma åt regeringen, att 
man helt bortser från att vårt läge trots 
allt är betydligt bättre än de flesta 
andra länders. Man försöker sig ju vis
serligen på det påståendet, att vi, som 
stodo utanför kriget, vid krigsslutet 
hade en så god ställning, att vi därige
nom skulle för all framtid vara befria
de från alla ekonomiska besvärligheter. 
Men är det inte att göra det litet för 
lätt för sig? Det är ju ändå på det sät
tet, att länder, som ha betydligt större 
ekonomiska resurser än vi, ändå kämpa 
med minst lika stora, kanske större 
svårigheter vad det gäller risken för en 
inflation. Ja, i dessa länder kan man 
med betydligt större fog tala om en re
dan existerande inflation.

I detta avseende är ju U. S. A. ett 
lärorikt exempel. Där har man ju en 
prisstegring som är åtskilligt större än 
den här i landet. Och även om reser
vanterna tala om att vårt land hade ett 
gynnsamt utgångsläge med en stark 
valutaställning när kriget slutade och 
en oförstörd produktionsapparat, vilja 
väl inte ens reservanterna göra gällan
de, att vi här skulle ha större möjlig
heter att undgå verkningarna av efter
krigstidens svårigheter än t. ex. U. S. A. 
När reservanterna tala om att sparande
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icke äger rum i erforderlig omfattning 
här i landet, erinrar jag mig en arti
kel i Dagens Nyheter för några dagar 
sedan av tidningens Newyorkkorres- 
pondent, vari denne återger ett uttalan
de av en av handelsdepartementets le
dande statistiska experter i U. S. A., 
enligt vilket det amerikanska folket för 
närvarande ger ut åtta miljarder mer 
för livsmedel och tre miljarder mindre 
för varaktiga förnödenheter än man be
räknat. Den allmänna tendensen är en 
rörelse bort från sparande i riktning 
mot ökad omedelbar konsumtion av in
komsterna. Sådant är alltså läget i 
U. S. A. Jag förmodar att inte ens re
servanterna vilja göra gällande, att or
saken till denna brist på sparande 
skulle vara vad man vill påstå att den 
är i vårt land, nämligen en socialistisk 
politik, som skulle ha undergrävt för
troendet. Jämförelsen har givit åtmins
tone mig det klara beskedet, att den 
riktiga politiken har förts i detta land, 
när det gällt att fördela bördorna i syfte 
att förhindra en inflation. De uppoff
ringar som krävas få inte i största ut
sträckning läggas på de mindre in
komsttagarna, utan dessa böra skyddas 
så långt möjligt är. Svensk arbetarklass 
har också fullständigt klart för sig, att 
den av regeringen förda politiken haft 
detta syftemål.

Det är klart att oppositionen inte har 
kunnat biträda denna politik, därför att 
den, förnämligast här representerad av 
högern och folkpartiet, företräder andra 
intressegrupper, d. v. s. i stor utsträck
ning större inkomsttagare, eller, för 
att använda professor Ohlins termino
logi i något annat sammanhang, »det 
ledande skiktet». När det gäller att 
fördela bördorna eller att iakttaga åter
hållsamhet i ekonomiska ting, så sätter 
man från dessa gruppers sida i första 
hand likhetstecken mellan sina och 
samhällets intressen. Jag har således 
det intrycket, att man givetvis även 
från oppositionens sida är angelägen 
om att inte löner och inkomster skola

Den allmänna ekonomiska politiken.

stiga, men att detta i första hand bör 
gälla de många men också de mindre 
inkomsttagarna. På arbetarsidan äro 
vi ingalunda främmande för vad som 
i dagens läge i det avseendet kräves av 
oss, men det är å andra sidan lika 
klart, att vi komma att kämpa för en 
ur arbetarnas synpunkt så rättvis för
delning av bördorna som möjligt. Och 
vi ha så pass tydliga bevis på att rege
ringen i detta hänseende fört en poli
tik, som har det överväldigande flerta
let arbetares och löntagares förtroende, 
att jag är övertygad om att inte ens 
oppositionen kan undgå att ta intryck 
härav.

När herr Wiberg i sitt tidigare ytt
rande i dag sade, att det inte skulle 
gå att återvinna förtroendet för den 
ekonomiska politiken, så länge vi hade 
vår nuvarande finansminister, måste 
han inte ha räknat med omdömet från 
arbetarna och från löntagarna.

Herr Ohlin sade i dagens debatt, att 
regeringens politik inte hade varit till
fredsställande, och påstod, att det inte 
skulle finnas någon enda ledamot av 
denna kammare som inte skulle hålla 
med honom om detta. Jag vill i varje 
fall på den punkten anmäla avvikande 
mening gentemot herr Ohlin. Även om 
herr Ohlin var ganska hovsam i början 
av sitt anförande i sin kritik av rege
ringen och till och med uttryckte sig 
erkännsamt om Landsorganisationen, 
kom han ändå fram till att en politisk 
omorientering är nödvändig för att 
återställa förtroendet. Man skulle, säger 
herr Ohlin, bryta det socialistiska en- 
partiväldet. Jag undrar om dessa per
sonliga tankegångar i början av hans 
anförande syftade på vad som skulle 
kunna komma att hända efter valet.

När herr Ohlin talade om att man 
borde söka få bort överrörligheten på 
arbetsmarknaden, skulle det vara myc
ket intressant — om herr Ohlin kom
mer tillbaka i debatten; jag vet att han 
är anmäld •— att få veta genom vilka me
del man skulle kunna påverka en så
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dan företeelse. Jag förmodar att herr 
Ohlin inte vill tala för en tvångsdirige- 
ring av arbetskraften.

Vidare påstod herr Ohlin, att det lig
ger en ödets ironi i att socialismen inte 
ens insett nödvändigheten av sparan
det. Det ha vi visst gjort, herr Ohlin, 
men vi ha bara inte kunnat förstå att 
sparandet skall vara förbehållet det 
s. k. »ledande skiktet». När det gäller 
sparandet ha vi velat skapa ökade möj
ligheter för de mindre inkomsttagarna 
att deltaga i detsamma.

När jag hörde herr Ohlin ställa frå
gor om den socialdemokratiska parti
kongressen och om det socialdemokra
tiska partiets politik, gjorde jag den re
flexionen, att frågan med fördel kunde 
returneras till herr Ohlin själv och det 
parti som han representerar. Om någon 
har förmåga att yttra sig orakelmässigt 
tycker jag faktiskt det är herr Ohlin. 
Har inte svenska folket också rätt att 
få veta och är det inte en absolut nöd
vändighet att herr Ohlin och folkpar
tiet säga ut vad man vill i sitt program, 
vad man har för alternativ till den 
förda politiken? Det torde inte vara 
möjligt ens för en så stor man som herr 
Ohlin att regera bara på att kritisera. 
Det är inte möjligt för ett parti att 
existera enbart på kritik. Vi kanske 
skulle kunna få en regering med herr 
Ohlin i spetsen, som inte har något 
annat program än den gamla vågmästar- 
politiken ifrån 1920-talet och början av 
1930-talet. Det tror jag är någonting 
som det svenska folket över huvud taget 
betackar sig för, i första hand arbetar
klassen. Jag vill sluta med att säga, att 
herr Ohlin kan vara övertygad om att 
den svenska arbetarklassen har detta 
ganska klart för sig.

Herr talmannen återtog härunder led
ningen av förhandlingarna.

Ilcrr OHLIN: Herr talman! Det har 
framgått av dagens debatt, att det finns 
rätt väsentliga olikheter i inställningen

till de behandlade problemen partierna 
emellan. Så stora olikheter ha framträtt 
t. ex. mellan högern och folkpartiet, att 
t. o. m. finansministern, som ju annars 
brukar ha mycket svårt att upptäcka 
dessa skillnader, i dag till fullo har ob
serverat dem.

Jag kanske får lov att med anled
ning av herr Wibergs och herr Hag
bergs i Malmö yttranden och de frågor 
de ställt göra några korta observatio
ner. Herr Wiberg talade om folkpartiets 
ansvar, och det föreföll mig som om 
han glömde bort att tänka efter hur 
det var med högerpartiets ansvar. Ty 
hur är det med högerpartiets förmåga 
att ge besked rörande sin inställning på 
viktiga punkter? Jag har många gånger 
fått det intrycket, att man på högerhåll 
var anhängare av återinförande av om
sättningsskatten, bl. a. när jag läst par
tiets huvudorgan, och det har även på 
annat sätt framskymtat. Den som läser 
reservationen i utskottsbetänkandet får 
väl också ett ytterligare intryck av att 
så är förhållandet. Men ännu efter en 
lång debatt i dag vågar jag inte säga 
bestämt, huruvida högerpartiet verkli
gen är anhängare av omsättningsskat
tens återinförande eller ej. Skulle det 
vara så, att högern är anhängare av 
denna skatts återinförande, vill jag er
inra om att högern själv röstade för att 
omsättningsskatten skulle avskaffas från 
den 1 januari 1948. Då har väl högern 
också att ta ansvaret för detta beslut 
liksom andra partier. Ty det kan väl 
inte förhålla sig så, att högern röstade 
mot sin övertygelse för omsättnings
skattens avskaffande —- om så var för
hållandet minskar detta i varje fall inte 
ansvaret. Men om man på högerhåll vill 
återinföra omsättningsskatten, varför 
har man då inte motionerat om saken? 
Om man däremot inte vill återinföra 
densamma, varpå grundar man då de 
indignerade kommentarer, som då och 
då presenteras, rörande folkpartiets in
ställning till denna skatt? Ja, herr förste 
vice talman, jag får inte detta att gå
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ihop till någon klar bild av hur högern 
ser på problemet om omsättningsskat
ten. Skulle det vara så, att man vill 
återinföra omsättningsskatten, hur tän
ker man sig då inkomststabiliseringen 
i betraktande av att löntagargrupperna 
uppenbarligen äro känsliga för en höj
ning av levnadskostnaderna? Jag har 
svårt att komma ifrån intrycket, att 
det finns en viss osäkerhet över hö
gerns inställning på denna punkt.

Jag skall sedan övergå till budget
överskottet. Såvitt jag har kunnat be
räkna innebär högerns ståndpunkt, att 
budgetöverskottet skall bli minst 200 
miljoner kronor lägre än som beräknas 
i den finansplan, som antogs för några 
dagar sedan. Men om då högerpartiet 
inte vill lägga omsättningsskatten ovan
på förutvarande skatter, så betyder 
detta, att högern går mindre långt än 
vi och andra partier när det gäller att 
med det statliga sparandets hjälp ta 
ett steg till balansens återställande. Om 
det skulle vara på det sättet, kan jag 
inte förstå det motiverade i de tonfall, 
som från högerhåll hörts vid diskussio
nerna i denna fråga. Det har verkat 
som om man trodde att det var hos 
högern den verkliga ansvarskänslan var 
befintlig. Skulle det däremot vara så, 
att högern vill lägga omsättningsskatten 
ovanpå övriga skatter och därigenom få 
ett större budgetöverskott, vill jag er
inra om vad jag sade — vilket också 
finansministern påpekade — att då ha 
ju högern och finansministern tydligen 
tagit ett långt steg när det gäller att 
finna varandra på den väg som leder 
till ett stort statligt sparande, en åtgärd 
vars socialistiska drag finansministern 
underströk.

Herr Hagberg i Malmö berörde hö
gerns inställning i en annan punkt, 
nämligen i fråga om obligationsköpen, 
och uttalade den uppfattningen, att 
dessa obligationsköp böra upphöra. När 
man läser reservationen finner man där 
— på s. 10 i utskottsutlåtandet — ett 
uttalande som förefaller ganska oklart.

Den allmänna ekonomiska politiken.
Skulle man på högerhåll verkligen 
mena, att det är en klok politik att de
klarera, att nu böra riksbankens obliga
tionsköp upphöra — vilket är en enkel 
och klar ståndpunkt — skulle det be
tyda, att de kretsar i landet, närmast 
försäkringsbolag, banker och sparban
ker, som sitta med de stora obligations- 
beloppen, kunde bestämma över ränte
nivåns höjd i detta land. Vilja de bjuda 
ut större poster av obligationer, komma 
kurserna att falla mycket kraftigt och 
räntan att stiga starkt i höjden. Det 
skulle betyda att riksbanken avstode 
från varje möjlighet att göra sitt infly
tande gällande på räntenivåns höjd. 
Jag måste säga, att när man på höger
håll har så starkt understrukit, att riks
bankens politik är av väsentlig bety
delse, står detta i fullständig motsätt
ning till kravet på att obligationsköpen 
skola upphöra. Ty om riksbanken skulle 
gå in för en sådan politik, så innebär 
det en ren passivitetsförklaring, ett non 
possumus från riksbankens sida. Jag 
tror därför inte att det är möjligt för 
riksbanken att acceptera en sådan linje. 
Nu menar förmodligen högerpartiet, att 
man inte skall stoppa obligationsköpen 
utan skall försöka bedriva dem i mindre 
omfattning och till lägre kurser än de 
för dagen rådande. Då måste dessa frå
gor uppkomma: Till vilka kurser skall 
riksbanken köpa, för hur stora belopp 
skall riksbanken vara villig att köpa, 
och till vilka kurser skall riksbanken 
vara beredd att försälja obligationer? 
Innan vi få något svar på dessa frågor, 
som ingen av högerns talare så vitt jag 
kunnat finna närmare berört, veta vi 
i praktiken ingenting om högerns stånd
punkt i detta avseende. Jag vill bara 
konstatera detta.

Herr Skoglund i Doverstorp talade 
om att han inte tänkte sig någon stor 
räntehöjning. Det skulle då kanske inte 
vara någon så betydande skillnad mel
lan hans och min ståndpunkt. Men om 
detta är fallet, kan man naturligtvis 
inte uttala sig på det enkla sätt som
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varit vanligt på högerhåll under denna 
riksdag, nämligen att riksbanken inte 
skall köpa obligationer. Och om man 
inte skall ha någon stor räntehöjning, 
skulle ju denna räntehöjning inte mera 
väsentligt bidraga till den samhällseko
nomiska balansens återställande. Den 
kan inte i någon väsentlig utsträckning 
bidraga till att investeringarna begrän
sas. För min del kan jag inte under
låta att uttala, att jag tror att högerns 
ståndpunkt i fråga om obligationskö- 
pen till väsentlig del vilar på ett miss
förstånd rörande vad det innebär att 
riksbanken köper obligationer. Det ver
kar som om man trodde att köpkraften 
därigenom ökades på ungefär samma 
sätt som när en löntagare får löneför
höjning eller när andra inkomster stiga.

Både från herr Hagbergs i Malmö 
och från herr Wibergs sida efterlystes 
min inställning till denna fråga, och 
jag skall gärna trots den sena timmen 
säga ett par ord om den. Som jag redan 
förut påpekat gäller det att få grepp 
om obligationsmarknaden, så att riks
bankens behov att köpa obligationer i 
huvudsak kan försvinna, men inte så 
att riksbanken deklarerar, att den av
står från operationer i öppna markna
den, vilket är en helt annan sak. Men 
om man då utan att ha någon bestämd 
inställning till räntenivån bara skulle 
köpa till lägre kurser än dagens, så kan 
man framkalla de förväntningar om yt
terligare kursfall, som herr Pehrsson- 
Bramstorp och herr åVigforss berörde. 
Därför tror jag det är nödvändigt att 
gå en annan väg, nämligen att dekla
rera villighet att inköpa obligationer 
till med en gång något sänkta kurser 
men inom ramen för en räntestabilise- 
ringspolitik, så att investerarna kunna 
känna sig övertygade om att kurserna 
inte ytterligare komma att sjunka, utan 
att utsikter finnas till en gradvis ske
ende kursstegring på obligationerna på 
längre sikt. Då skapas nämligen ett så
dant tekniskt marknadsläge, att försäk
ringsföretagen bli mera hågade att köpa

än att sälja obligationer. Men det är 
klart att detta kräver en fast hand hos 
centralbankens ledning. Det är en gam
mal erfarenhet. I utlandet, där man har 
mera kännedom om dessa ting än här 
i landet, vet man att det inte är ränte
nivåns absoluta höjd utan rörelserikt
ningen som är avgörande för affärerna 
på obligationsmarknaden. Om man för
far på detta sätt, tror jag det kan vara 
möjligt att skapa ett sådant läge be
träffande obligationerna, att riksbanken 
kan åstadkomma en viss stramhet på 
penningmarknaden hos affärsbankerna 
och andra genom att man kompletterar 
dessa åtgärder med bestämmelser rö
rande affärsbankernas kassareserver 
hos riksbanken.

Herr talman! Min uppfattning i övrigt 
rörande hur balansen skall återställas 
har jag så tydligt angivit i mitt första 
anförande med hänvisningar av olika 
slag, att jag får lov att be dem, som 
ställt en del frågor till mig, att läsa 
detta mitt anförande. Jag har inte märkt 
att man på högerhåll har haft något att 
invända mot mina uttalanden på dessa 
punkter.

Med anledning av statsrådet Wig- 
forss’ anförande vill jag först påpeka, 
att det var en mycket optimistisk fi
nansminister som uppträdde i dag. Både 
han och herr Hall från riksbanken tala
de om att läget egentligen inte var så 
farligt och att man inte skulle över
driva svårigheterna. Det är ej oväntat, 
att man intog den hållningen, låt vara 
att den inte rimmar så väl med propo
sitionens mera mörka målning. Men 
eftersom finansministerns praktiska 
konklusion skulle vara att han vilie 
vänta och se, så var det naturligt att 
han måste vara optimistisk för att få 
en viss konsekvens i sitt anförande.

Med hänsyn till tiden skall jag inte 
taga upp mer än ett par av finansmi
nisterns reflexioner. Jag vill erinra om 
att beträffande lönepolitiken 1941 gent
emot de statsanställda har jag tidigare 
uttryckt samma uppfattning som finans
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ministern, nämligen att statstjänarna 
utgjorde en eftersatt grupp och att man 
inte kunde begära att den permanent 
skulle vara en eftersatt grupp i jämfö
relse med andra folkgrupper.

Finansministern säger, att orsaken 
till att en inkomststabiliseringsaktion 
inte försökts tidigare är den, att förut
sättningarna tidigare inte varit mogna. 
Han sade, att det 1946 fanns en fast 
övertygelse hos de anställda att löner
na skulle höjas. Ja, det är alldeles klart 
att det fanns en sådan föreställning. 
Ingen har begärt något annat än att 
man skulle uppnå överenskommelse om 
vissa inkomststegringar 1946 för att 
därefter åstadkomma enighet om en 
inkomststabilisering som, om den hade 
genomförts, skulle ha åstadkommit att 
vi i dag haft lägre levnadskostnader än 
vi ha, vilket ingalunda varit till de an
ställdas nackdel.

Finansministern säger, att situationen 
först måste mogna. Jag undrar om han 
inte borde rådfråga sina experter om 
de inte dela den meningen, att situa
tionens »mogenhet» beror på i vilken 
grad man skapat balans mellan investe
ringarna och sparandet. Det går inte 
att få situationen »mogen» för en in- 
komststabiliseringspolitik så länge man 
vägrar att först, eller i varje fall sam
tidigt därmed, skapa jämvikt mellan in
vestering och sparande. Det är skada 
att regeringen skjutit den saken ifrån 
sig, trots att den genom räntestabilise- 
ringen berövat riksbanken en del av 
dess ansvar. Det är därför situationen 
inte kunnat »mogna» för inkomststa
bilisering. Jag erinrar om vad jag förut 
sade, att regeringen långt ifrån att be
gränsa investeringarna i stället ökade 
byggnadsinvesteringarna under 1946 
och 1947.

Beträffande finansminister Wigforss’ 
statsfinansiella resonemang skall jag 
inte ingå på dem. Folkpartiet har näm
ligen inte gjort gällande, att budgetöver
skottet behövde vara större i dag än 
det är. De skatteproblem finansminis
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tern i dag återigen tog upp skall jag 
heller inte beröra. Jag nöjer mig med 
att konstatera, att de omstridda skatte
höjningarna enligt vår mening icke äro 
av den art, att de minska efterfrågan 
på varor. De utgöra alltså ingalunda nå
got hjälpmedel för finansministern i 
ansträngningen att skapa samhällseko
nomisk balans.

Jag måste inlägga en gensaga mot fi
nansministerns starkt förenklade sätt 
att göra jämförelser med andra länder. 
Han säger att vi måste ha fört en ganska 
bra politik, eftersom standarden i Sve
rige är högre än på andra håll i Euro
pa. Enligt min mening äro dessa jäm
förelser ingenting värda ur denna syn
punkt. Levnadsstandarden var ju näm
ligen högre i Sverige än i dessa län
der även på 1930-talet. Att standarden 
i Sverige även nu är högre än i dessa 
länder bevisar således ingenting om att 
den ekonomiska politiken varit klok, 
särskilt om man tar hänsyn till att fler
talet av dessa länder varit inbegripna 
i ett världskrig och blivit utplundrade 
av den tyska regimen.

När man hör dessa finansministerns 
jämförelser, som spela så stor roll ute 
i propagandan, undrar man varför han 
inte jämför med Förenta staterna och 
säger, att levnadsstandarden där är 
högre än i Sverige, och följaktligen 
måste den svenska regeringen ha fört 
en sämre politik än detta land. Det är 
precis den sortens jämförelser han gör, 
när han jämför Sverige med de övriga 
europeiska staterna. Borde inte en jäm
förelse med Förenta staterna övertyga 
finansministern om värdelösheten av 
internationella paralleller av detta 
slag?

I stället för att göra jämförelser i 
fråga om levnadsstandarden mellan oli
ka länder kan man konstatera, att Sve
rige för några år sedan var ett land, 
som hade en mycket stark internatio
nell likviditet. I dag äro vi däremot 
i ett ytterst prekärt läge i fråga om 
möjligheterna att verkställa betalningar
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till utlandet. Här kan man verkligen 
säga att Sveriges läge undergått en för
sämring, som jag inte tror att det finns 
motstycke till på något annat håll. Här 
är en jämförelse talande nog. Med hän
syn till detta har jag svårt att förstå att 
man kan undgå den slutsatsen, att det 
varit klokare att hushålla på ett annat 
sätt.

Får jag bara beträffande detta pro
blem konstatera, att finansministern 
inte tycks vara mycket besvärad av att 
regeringens egna experter klart uttalat, 
att den politik som hittills är redo
visad är otillräcklig för att skapa den 
samhällsekonomiska balansen. Det fram
går med full evidens av det siffermate
rial, som föreligger. Finansministern 
säger, att vi tänka fortsätta på de vägar 
vi hittills beträtt, men vi vilja ställa oss 
avvaktande; vi skola försöka åstadkom
ma inkomststabilisering; i övrigt skola 
vi avvakta. Bland andra herr Cederwall 
har emellertid uttalat, att det är nöd
vändigt att man inskrider nu, så att 
man inte låter detta tillfälle gå förlorat. 
Om man inte skapar en balans mellan 
investeringar och sparande, så blir det 
omöjligt att undgå en sådan allmän eko
nomisk utveckling, att inflationsfaran 
blir större än den varit på länge. Där
med tror jag också att förutsättningar
na för en inkomststabilisering skulle 
försvinna. Jag tror alltså att man måste 
konstatera, att finansministern nöjer sig 
med att skjuta problemen ifrån sig. Det 
är därför finansministern tröstar sig 
med att situationen är betydligt ljusare 
i dag än han själv trodde, när han för 
några veckor sedan skrev proposi
tionen.

Till sist, herr talman! Senare delen 
av finansministerns anförande skall jag 
inte taga upp till någon närmare debatt. 
Jag hade begärt en del upplysningar 
från regeringen, och jag har på cn 
punkt också fått besked rörande rege
ringens ekonomiska politik och dess 
planer på litet längre sikt. Denna fråga 
har ett uppenbart samband med det nå-

got begränsade men i alla fall vid
sträckta spörsmål vi diskutera i dag. 
Detta samband beror inte endast på 
förtroendereaktioner utan även på and
ra faktorer. Finansministern talade om 
att regeringen ingalunda lagt arbetar
rörelsens 27-punktsprogram på hyllan. 
Detta meddelande är ju verkligt intres
sant om man erinrar sig, att statsmi
nister Erlander vid remissdebatten i 
början av året förklarade här i kam
maren: »Så länge krisförhållandena
nödvändiggöra en ganska hårdhänt po
litik här i landet äro vi beredda att 
skjuta undan de partiskiljande frågor
na -------------med hänsyn till möjlighe
terna att underlätta en medborgerlig 
samling under en brydsam tid.» Det 
sista tilläde han litet längre fram i sitt 
anförande.

Nu tar alltså finansministern tillbaka 
detta löfte, som statsministern givit, 
och förklarar att efterkrigsprogrammet 
icke alls är lagt på hyllan. Detta är i 
och för sig en upplysning av stor be
tydelse — låt vara att den naturligtvis 
inte ger något närmare besked av den 
art jag efterlyste.

När finansministern förklarar, att 
man på socialdemokratiskt håll inte kan 
finna sig i att stora grupper av med
borgare äro utestängda från medägande- 
rätt o. d., då vill jag förklara, att även 
vi ha ansett det vara önskvärt att 
växande grupper av människor få ägan
derätt och inflytande i samhällslivet. 
Vi tro dock inte att vägarna att nå detta 
mål äro de kollektivistiska med statligt 
ägande och statsmonopol o. d. Vi tro 
snarare att vägarna gå över en mera 
spridd enskild kapitalbildning. Vi er
känna gärna, att det dessutom är av 
stor vikt, att de anställda få möjlig
heter att göra sina önskemål gällande 
i större utsträckning inom det ekono
miska livet genom en process, som man 
allmänt brukar beteckna som ekono
misk demokratisering.

Till sist, herr talman, konstaterar jag 
med glädje, att finansministern är enig
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med oss om vikten av en styrelse, som 
har alla folkgruppers förtroende. Men 
när finansministern säger, att om oppo
sitionen inte vill acceptera vissa socia
listiska punkter i programmet, så finns 
det ingen möjlighet att uppnå samling, 
då måste man konstatera, att det vore 
av utomordentligt stort intresse att vid 
något tillfälle få närmare besked om 
vilka socialistiska punkter som äro av 
denna centrala betydelse ur det social
demokratiska partiets synpunkt.

Med att efterlysa detta närmare be
sked ber jag att för min del få sluta 
debatten.

Den allmänna ekonomiska politiken.

Herr ANDERSSON i Mölndal: Herr 
talman! Jag hade inte tänkt taga kam
marens tid i anspråk med något inlägg 
i denna debatt. Men med anledning av 
att herr Wiberg vid sidan om de van
liga reglerna för replikrätten använde 
denna rätt till att ge mig en replik för 
ett anförande, som jag höll i remiss
debatten i år, finner jag mig inte kunna 
underlåta att säga några ord.

Herr Wiberg nämnde i sitt anföran
de, att det i protokollet kommit en 
skönhetsfläck och att jag skulle vara or
sak till denna skönhetsfläck. Jag cite
rade i remissdebatten vissa uttalanden, 
som herr Wiberg hade gjort hösten 1945 
rörande den kommande utvecklingen på 
importens och exportens område. Han 
hade där gjort vissa spådomar. Jag hade 
då påpekat att de personliga uttalan
den från herr Wibergs sida, som jag 
citerade ordagrant, hade helt och hållet 
blivit av den karaktären, att herr Wi
berg gjort sig skyldig till en felbedöm
ning av den kommande utvecklingen. 
Varje citat, som jag gjorde av herr Wi
bergs anförande, innefattade således ett 
personligt uttalande, som herr Wiberg 
gjort rörande den kommande utveck
lingen. Om detta eventuellt skulle vara 
en skönhetsfläck, så får jag helt lägga 
skulden på herr Wiberg därvidlag. I 
varje fall har jag ingen anledning att

påtaga mig någon skuld i detta av
seende.

Herr MALMBORG i Stockholm: Herr 
talman! Herr Ohlin sade att han för
undrade sig över att finansminister 
Wigforss inte tog fram Amerikas för
enta stater som ett exempel och jäm
förde Sverige med detta land. Jag vill 
betona, att Förenta staterna i dag ur 
den amerikanska arbetarklassens syn
punkt sannerligen icke är någon möns
terstat. De i Förenta staterna inträdda 
och alltjämt pågående prisstegringarna 
ha i hög grad försämrat arbetarklassens 
ställning. Jag kan som exempel nämna, 
att smörpriset i Förenta staterna utgör 
i svenska kronor 8:80 per kg, under 
det att smörpriset i Sverige är 5 kro
nor eller något därunder. Härtill kom
mer att den amerikanska fackförenings
rörelsen för närvarande sitter i ett myc
ket stort trångmål. Dess rörelsefrihet 
är synnerligen kringskuren. I Amerikas 
förenta stater har således arbetarklas
sen varken bröd eller frihet, och dess 
standard rutschar bara nedåt. Jag kan 
därför inte finna att förhållandena i 
Förenta staterna äro något lämpligt 
exempel för det socialdemokratiska 
partiet här i landet att ta efter för våra 
egna förhållanden.

Överläggningen var härmed slutad. 
Herr talmannen gav propositioner dels 
på bifall till utskottets hemställan dels 
ock på bifall till den vid utlåtandet fo
gade reservationen; och fann herr tal
mannen den förra propositionen vara 
med övervägande ja besvarad. Herr Wi
berg begärde emellertid votering, i an
ledning varav efter given varsel följan
de voteringsproposition upplästes och 
godkändes:

Den, som vill, att kammaren bifaller 
bankoutskottets hemställan i utskottets 
förevarande utlåtande nr 50, röstar 

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
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Motioner om anslag till Sveriges handelsträdgårdsmästareförbund. — Avlbnings-
reglemente för riksdagens verk.

Vinner Nej, har kammaren bifallit 
den vid utlåtandet fogade reservationen.

Sedan kammarens ledamöter härefter 
intagit sina platser och voteringspropo- 
sitionen blivit ännu en gång uppläst, 
verkställdes omröstning genom uppres
ning; och befanns därvid flertalet av 
kammarens ledamöter hava röstat för 
ja-propositionen, vadan kammaren bi
fallit utskottets hemställan.

§ 7.
Föredrogs bankoutskottets memorial 

nr 54, angående instruktion för näst
kommande riksdags bankoutskott.

Utskottets hemställan bifölls.

§ 8.

Motioner om anslag till Sveriges han
delsträdgårdsmästareförbund.

Föredrogs jordbruksutskottets utlå
tande nr 68, i anledning av väckta mo
tioner om anslag till bidrag till Sveri
ges handelsträdgårdsmästareförbund.

I två inom riksdagen väckta, till jord
bruksutskottet hänvisade likalydande 
motioner, nämligen 1:205 av herr 
Björck m. fl. och II: 326 av herr förste 
vice talmannen Magnusson, hade hem
ställts, att riksdagen måtte till bidrag 
till Sveriges handelsträdgårdsmästare
förbund för teknisk konsulentverksam
het för budgetåret 1948/49 anvisa ett 
anslag av 6 500 kronor.

Utskottet hemställde, att de likalydan
de motionerna 1:205 och 11:326 icke 
måtte föranleda någon riksdagens åt
gärd.

Reservation hade avgivits av herrar 
Carl Sundberg, Hjalmar Nilsson, Björck, 
Larsson i Karlstad och Utbult, vilka an
sett, att utskottet bort tillstyrka bifall 
till de förevarande motionerna.

Sedan utskottets hemställan föredra
gits, yttrade:

Herr förste vice talmannen MAGNUS
SON: Herr talman! Detta ärende gäller 
ett mycket ringa anslag till Sveriges 
handelsträdgårdsmästareförbund. Detta 
anslagsäskande har i likhet med vad 
som gäller ett annat för trädgårdsända- 
mål begärt anslag nu av utskottet av
styrkts. Jag är rädd för att även kam
maren kommer att avslå det nu begärda 
anslaget.

Som jag nämnde tidigare, när frågan 
om ett anslag på 10 000 kronor till Sve
riges pomologiska förening behandla
des, hade denna förening väl varit i 
behov av detta anslag. Samma gäller 
även här. Likaså nämnde jag tidigare 
i det sammanhanget att ingen närings
gren här i landet torde ha så litet stöd 
av staten som just trädgårdsnäringen. 
I detta fall gäller det ett så ringa an
slag som 6 500 kronor till en teknisk 
konsulent. Jag tycker att det kunde vara 
befogat att detta anslag beviljades.

Jag hemställer därför om bifall till 
den vid detta utskottsutlåtande fogade 
reservationen, som innebär ett bevil
jande av detta anslag.

Häruti instämde herr Larsson i Karl
stad.

Herr ANDERSSON i Tungelsta: Herr 
talman! Under hänvisning till vad jord
bruksutskottet anfört i sin motivering 
till detta betänkande hemställer jag om 
bifall till utskottets förslag.

Härmed var överläggningen slutad. 
Herr talmannen gav propositioner dels 
på bifall till utskottets hemställan dels 
ock på bifall till den vid utlåtandet fo
gade reservationen; och biföll kamma
ren utskottets hemställan.

§ 9.

Avlöningsreglemente för riksdagens verk.

Föredrogs bankoutskottets utlåtande, 
nr 51, i anledning av delegerades för 
riksdagens verk förslag till nytt avlö-
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ningsreglemente för riksdagens verk 
m. m.

Under erinran att 1947 års avlönings
reglemente för riksdagens verk — i lik
het med det år 1947 utfärdade statens 
allmänna avlöningsreglemente — ägde 
allenast provisorisk giltighet till och 
med den 30 juni 1948, hade delegerade 
för riksdagens verk genom beslut den 
4 mars 1948 uppdragit åt ledamöterna i 
1947 års löne- och pensionskommitté 
för riksdagens verk att utarbeta förslag 
till de ändringar i gällande avlönings- 
och pensionsreglementen för riksdagens 
verk, som kunde föranledas av de för
slag, vilka komme att framläggas för 
statsförvaltningen i övrigt.

Sedan Kungl. Maj:t i proposition nr 
225 till innevarande års riksdag fram
lagt förslag till nya avlöningsreglemen- 
ten för den övriga statsförvaltningen 
m. m. samt i proposition nr 274 före
slagit vissa ändrinagr i 1947 års all
männa tjänste- och familjepensions- 
reglementen, hade kommittén till dele
gerade överlämnat ett den 10 juni 1948 
dagtecknat betänkande med förslag till 
nytt avlöningsreglemente för riksdagens 
verk.

Med skrivelse den 29 juni 1948 hade 
delegerade överlämnat lönekommitténs 
förslag jämte inkomna yttranden samt 
därvid — under erinran att riksdagen 
på hemställan av statsutskottet bifallit 
vad Kungl. Maj:t i förenämnda propo
sition nr 225 föreslagit — för egen del 
hemställt, att bankoutskottet ville före
slå riksdagen att, bland annat, bemyn
diga delegerade att utfärda avlönings
reglemente för riksdagens verk i hu
vudsaklig överensstämmelse med det av 
kommittén framlagda förslaget med 
viss, däri angiven ändring.

Utskottet hemställde,
att riksdagen måtte bemyndiga dele

gerade för riksdagens verk
a) att utfärda avlöningsreglemente 

för riksdagens verk i huvudsaklig över
ensstämmelse med det av 1947 års löne-

Avlöningsreglemente för riksdagens verk.

och pensionskommitté för riksdagens 
verk framlagda förslaget med den änd
ring av 17 §, som av delegerade före
slagits,

b) att med iakttagande av vad löne- 
kommittén anfört framdeles vidtaga 
mot företagna ändringar i statens all
männa avlöningsreglemente svarande 
ändringar i avlöningsreglementet för 
riksdagens verk,

c) att med iakttagande av de huvud
grunder, som i sådant hänseende kunde 
komma att beslutas för statsförvalt
ningen i övrigt, och av vad lönekommit- 
tén anfört utfärda övergångsbestäm
melser,

d) att i huvudsaklig överensstäm
melse med vad som i sådant hänseende 
kunde komma att beslutas för statsför
valtningen i övrigt meddela föreskrif
ter om löneklassplacering av tjänste
män, som före den 1 juli 1947 erhållit 
ordinarie eller extra ordinarie tjänst 
motsvarande lägst slutstadiet i reglerad 
befordringsgång enligt kungörelsen 
1947:436, samt

e) att vidtaga de ändringar i 1947 års 
tjänstepensionsreglemente för riksda
gens verk, som sammanhängde med av- 
löningsreglementets ändrade benäm
ning.

I reglementsförslaget var 13 § av föl
jande lydelse:

Innehavare av ordinarie tjänst, vil
ken tillsatts medelst fullmakt eller kon- 
stitutorial, är pliktig att låta förflytta 
sig till annan stationeringsort eller an
nan ordinarie tjänst vid det verk han 
tillhör liksom ock, därest delegerade på 
framställning av vederbörande myndig
het så pröva lämpligt, till ordinarie 
tjänst vid annat riksdagens verk. 
Tjänsteman, som nu sagts, är vidare 
pliktig att, där så av organisatoriska 
skäl finnes påkallat, efter beslut av riks
dagen låta förflytta sig till civil tjänst 
inom statsförvaltningen i övrigt eller 
till tjänstgöring hos bankaktiebolag, i 
vilket staten innehar mer än hälften av 
aktiekapitalet.
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Reservation hade avgivits av herrar 
Wiberg, Lundqvist och Fagerholm, vil
ka beträffande 13 § reglementsförslaget 
på anförda skäl hemställt, att denna 
paragraf erhölle följande lydelse:

Innehavare av ordinarie tjänst, vil
ken tillsatts medelst fullmakt eller kon- 
stitutorial, är pliktig att låta förflytta 
sig till annan stationeringsort eller an
nan ordinarie tjänst vid det verk han 
tillhör liksom ock, därest delegerade på 
framställning av vederbörande myndig
het så pröva lämpligt, till ordinarie 
tjänst vid annat riksdagens verk. Tjäns
teman, som nu sagts, är vidare pliktig 
att, där så av organisatoriska skäl fin
nes påkallat, efter beslut av riksdagen 
låta förflytta sig till verk vid den civila 
statsförvaltningen.

Sedan utskottets hemställan föredra
gits, anförde:

Herr FAGERHOLM: Herr talman! Till 
detta utlåtande finns fogad en reserva
tion, som går ut på att i fråga om 
förflyttningsskyldighet samma regler 
skola gälla för riksbankens tjänstemän 
som för övriga statstjänstemän. Jag ber 
att få yrka bifall till denna reservation.

Herr PAULSEN: Herr talman! Under 
hänvisning till vad utskottet anfört på 
s. 5 i förevarande utlåtande ber jag 
att få yrka bifall till utskottets hem
ställan.

Herr förste vice talmannen MAGNUS
SON: Herr talman! Jag har svårt att 
förstå att ett bifall till denna reservation 
skulle kunna innebära någon fördel för 
tjänstemännen. Om det gällde att slippa 
lindan förflyttningsskyldigheten helt 
och hållet kunde jag förstå detta. Men 
här gäller det ju att utvidga den där
hän att banktjänstemännen skulle få 
tjänstgöra i banktjänst i stället för an
nan civil tjänst. Under sådana förhål

landen kan jag inte förstå att den ut
vidgning, som här föreslås, skulle vara 
till nackdel utan snarare till fördel för 
tjänstemännen. Jag yrkar bifall till ut
skottets hemställan.

Avlöningsreglemente för riksdagens verk.

Herr FAGERHOLM: Herr talman! Jag 
vill bara lämna den upplysningen att 
vederbörande tjänstemäns organisatio
ner enhälligt intagit den ståndpunkten 
att ett bifall till det föreliggande för
slaget är ett avsteg från de vanliga be
stämmelserna och att detta avsteg skulle 
innebära en ur tjänstemännens syn
punkt icke önskvärd lösning. Jag vill 
med hänsyn till den sena timmen av
stå från att här ingå på någon när
mare argumentation i frågan.

Herr HALL: Herr talman! Reserva
tionen torde vila på samma slag av 
missförstånd som det av den ifrågava
rande tjänstemannaföreningen i ären
det avgivna yttrandet.

Här är det inte fråga om att beröva 
någon som är anställd i riksdagens verk 
hans tjänst. Det är endast fråga om 
att i analogi med vad som sker i andra 
fall kunna ålägga honom annan statlig 
tjänst, när detta är motiverat av orga
nisatoriska skäl och när riksdagen så 
har beslutat. Dessa tjänstemän ha re
dan nu skyldighet att t. ex. övergå till 
posten, om de icke kunna beredas ar
bete inom riksbanken. Kan det verkli
gen vara en fördel för en riksbanks- 
tjänsteman, som blir övertalig, att kom
ma i postverkets tjänst och där sitta 
och räkna frimärken, vilket han nu är 
skyldig, i stället för att fortsätta med 
det arbete, som han utbildats för och 
är van vid, och vilket arbete han själv
fallet måste ha ett starkare intresse för? 
Jag tror att det är helt och hållet att 
gå tjänstemännens verkliga intressen 
emot att motsätta sig den föreslagna ut
vidgningen av skyldigheten för tjänste-
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männen att tjänstgöra hos annat stat
ligt företag.

Herr FAGERHOLM: Herr talman! Jag 
vill bara framhålla, att jag är fullt med
veten om de invändningar, som herr 
Hall riktat mot reservationen och tjäns
temännens yttrande. Dessa invänd
ningar ha icke på något sätt varit främ
mande för dem som avgivit denna re
servation. En av anledningarna till 
tjänstemännens inställning i denna 
fråga är det uppenbara åsidosättande av 
tjänstemännens skäliga anspråk på för
handlingsrätt och vanliga förhandlings
former, som genomförandet av bestäm
melsen innebär.

Herr PAULSEN: Herr talman! Den 
tjänstgöringsskyldighet, som det nu ta
las om, gäller icke nuvarande förhål
landen, utan den har uppställts för den 
händelse att det kommer att inrättas 
en statens affärsbank. Först då och se
dan beslutet härom blivit fattat kan det 
komma i fråga i praktiken att tillämpa 
denna tjänstgöringsskyldighet.

Härmed var överläggningen slutad. 
Herr talmannen gav propositioner dels 
på bifall till utskottets hemställan dels 
ock på bifall till den vid utlåtandet fo
gade reservationen; och blev utskottets 
hemställan av kammaren bifallen.

§ 10.

Föredrogos vart efter annat bankout
skottets utlåtanden:

nr 52, i anledning av fullmäktiges i 
riksgäldskontoret förslag till ändringar 
i vissa delar av reglementet för riks
gäldskontoret; och

nr 53, i anledning av fullmäktiges i 
riksbanken framställning om inrättande 
av ny fabrikshiss vid Tumba bruk.

Kammaren biföll vad utskottet i dessa 
utlåtanden hemställt.

§ 11.

Interpellation ang. skador på bisamhäl
len vid besprutning av fruktträd och 

oljeväxtfält.
Ordet lämnades på begäran till

Herr EKDAHL, som yttrade: Herr 
talman! Som bekant utsättas våra myc
ket omfattande oljeväxtodlingar för 
ständiga och synnerligen farliga an
grepp av skadeinsekter. För att möta 
faran av dessa angrepp ha oljeväxt- 
odlarna ingen annan metod att tillgripa 
än bepudring av oljeväxtfälten med 
vissa preparat. Liknande preparat ha 
mer eller mindre allmänt kommit till 
användning även vid fruktträdsbesprut- 
ningen. Vissa av bepudrings- eller be- 
sprutningspreparaten ha visat sig vara 
dödsbringande, inte bara för de skade
insekter man vill oskadliggöra, utan 
även för bl. a. bin och humlor. — Av 
till denna min interpellation fogade bi
lagor, som jag tillåter mig att samtidigt 
med interpellationen tillställa statsrå
det och chefen för inrikesdepartemen
tet, framgår hur man på olika håll i 
Skåne konstaterat en massdöd i bigår
darna, som måste ha sin orsak i förgift
ning av bina i samband med besprut
ning av fruktträd eller bepudring av 
oljeväxtfält med vissa preparat. — Jag 
tillåter mig här relatera ett par fall.

I Lomma-trakten i Malmöhus län ha 
tre biodlare fått tillhopa 73 bisamhäl
len så hårt decimerade av ovan an
tydda orsaker, att inte mer än ca en 
fjärdedel av samhällenas bibestånd 
återstår. Därmed var dock icke förödel
sen överstånden. Efter cirka en vecka 
började bina släpa ut yngel i massor, 
som dött genom förgiftning av frömjöl, 
som bina fört hem från besprutade 
fruktträd och bepudrade oljeväxtfält. 
— En biodlare i Bjuv berättar, att han 
på den korta tiden av fyra dagar fått 
sitt kraftigaste bisamhälle reducerat 
från 24 till 10 ramar, d. v. s. med cirka
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60 procent, av samma anledningar som 
man kan spåra bakom bidöden i 
Lomma.

En biodlare i Långebro i Kristian
stads län framhåller i en skrivelse till 
sitt länsförbund — jag tillåter mig att 
tillställa inrikesministern skrivelsen i 
dess helhet — följande: Våren 1945 rå
kade han ut för en massdöd i sin bi
gård, förorsakad av fruktträdsbesprut- 
ning och oljeväxtbepudring, som redu
cerade hans bigård med 30 procent. 
Vartdera av åren 1946, 1947 och 1948 
förlorade han av samma orsaker cirka 
50 procent av det övervintrade bibe
ståndet. — Den 10 juni i år kom emel
lertid, som han själv uttrycker sig, »den 
verkliga stjärnsmällen». — En granne 
till honom bepudrade då 12 tunnland 
(6 har) senapsodlingar, belägna ome
delbart intill bigården. Verkningarna 
blevo omedelbara och katastrofala. 
Dragbistyrkan minskade märkbart tim
ma efter timma. Massor av döda bin 
täckte marken i eller närmast bigården, 
i trots av det faktum, att den allra stör
sta delen av de förgiftade bina aldrig 
hinner så långt utan dör redan ute på 
fältet. — Denne biodlare beräknar att 
de relaterade decimeringarna av hans 
bibestånd kostat honom cirka 10 000 
kronor i minskad produktion av ho
nung, vaxkakor och svärmar.

Det är självklart, att skadeinsekterna 
i våra fruktträdgårdar och på våra olje- 
växtodlingar måste bekämpas med de 
mest effektiva medel, som kunna stå 
till buds. Men det synes mig lika själv
klart, att om detta icke kan äga rum 
utan att därmed en massdöd i våra bi
gårdar blir följden, så bör en avväg
ning mellan de berättigade intressena 
hos våra oljeväxt- och fruktodlare å den 
ena sidan och våra biodlare å den 
andra kunna komma till stånd.

Det är för övrigt här fråga om något 
annat och för vårt land mera betydel
sefullt än en intressekonflikt mellan 
olika näringsutövare. Binas och hum

lornas betydelse för pollineringen av 
våra nyttoväxter, inte bara fruktträd 
och oljeväxter utan också t. ex. klöver
fälten, ja, enligt vad det genom färska 
försök utrönts även för våra oändliga 
vidder av blåbärs- och lingonfält, är ju 
ett känt och omvittnat faktum. — För 
omkring tjugo år sedan utkom på vårt 
språk en avhandling av den danske bo- 
tanikern professor Raunkiaer, översatt 
av professor Rutger Sernander, där pro
fessor Raunkiaer med eftertryck fram
håller, att vi inte få utrota våra kultur
växters fiender med sådana metoder, 
att vi samtidigt utrota massor av för 
dessa kulturväxter nyttiga väsen. Pro
fessor Raunkiaer påpekar bl. a. att för 
pollineringen av rödklövern betyda 
humlornas insatser så mycket, att om 
man skulle tvingas ersätta desamma 
med konstlade metoder, så skulle detta 
i daglöner kosta en summa lika med 
minst 100 gånger kostnaderna för bron 
över Lilla Bält. Professor Raunkiaer gör 
i detta sammanhang mycket skarpa an
grepp mot den ovisa iver, som han fin
ner det vittna om, när man strävar att 
lägga under kultur varenda fläck av 
Danmarks jord. De »naturåterstoder», 
som han vill ha kvar, betyder, säger 
han, så mycket för binas och humlor
nas underhåll, att om man utrotar dem, 
så har man också därmed tillfogat Dan
marks nyttoväxtvärld skador av en om
fattning, som icke låter sig överblicka.

Jag har tillåtit mig anföra detta, där
för att om en vetenskapsman anser sig 
kunna gå till storms för bevarande av 
återstående vildmarksrester i Danmark 
för att därmed trygga beståndet av bin 
och humlor, så bör det väl kunna an
ses såsom ännu mera nära till hands 
liggande att söka hindra en massdöd 
bland dessa små bundsförvanter till vår 
nyttoväxtvärld, förorsakad av åtgärder, 
som syfta till att försvara denna växt
värld.

Det förefaller mig också, som om man 
i detta fall borde kunna det ena göra
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utan att det andra på något sätt för
summa. Av de bilagor jag tillställer in
rikesministern synes framgå, att sta
tens växtskyddsanstalt lutar åt den upp
fattningen, att skadeinsekterna kunna 
med lika stor effekt bekämpas, även om 
man från detta bekämpande uteslöte 
vissa för nyttoinsekterna dödsbringan
de preparat. — Dock lär man aldrig 
kunna så sanera marknaden för gifter 
mot skadeinsekterna, att man får fram 
uteslutande för bin och humlor ofarliga 
medel. Däremot synes det som en fram
komlig väg att sköta besprutningar och 
bepudringar så, att de förekomma på 
en tid då bina och humlorna icke be
söka fruktträden eller oljeväxtfälten. 
En väg är att icke alls bespruta eller 
bepudra under blomningstiden, en an
nan att om man icke anser sig kunna 
underlåta detta, verkställa sådana åt
gärder vid tider på dygnet — tidigt på 
morgonen eller sent på kvällen — då 
bina och humlorna icke äro i rörelse 
över de besprutade eller bepudrade om
rådena. — Det borde också vara före
skrivet, att varje tillverkare av sådana 
preparat, som det här är fråga om, 
skall vara skyldig att till varje förpack
ning foga dels ett tillkännagivande om 
de begränsningar, lagstiftningen kan ha 
dragit upp för medlets användning, dels 
också en varning mot uppenbart olämp
lig användning av detsamma, även om 
den icke skulle vara i lag direkt för
bjuden eller straffbelagd.

Jag anser mig givetvis med detta en
dast ha pekat på vissa möjligheter; 
några fullständiga anvisningar till frå
gans lösning sitter jag givetvis icke 
inne med.

Det förefaller mig synnerligen skä
ligt, att då staten på alla sätt velat upp
muntra oljeväxtodlingen och därmed 
givetvis också bidragit till en lätt för
klarlig uppfattning bland oljeväxtod- 
larna, att de kunna känna sig berätti
gade att med snart sagt vilka medel 
som helst bekämpa denna odlingsgrens

flygande fiender, staten också så långt 
detta rimligen kan ske bidrager att er
sätta de förluster biodlarna gjort eller 
komma att göra i samband med skydds
åtgärderna mot skadeinsekterna på våra 
fruktträd och våra oljefält.

Med stöd av det ovan anförda tillåter 
jag mig att till statsrådet och chefen 
för inrikesdepartementet rikta följande 
frågor:

Vilka åtgärder anser statsrådet möj
liga att på statlig väg genomföra till 
skydd mot sådan massdöd bland bin, 
som förorsakats genom besprutning av 
fruktträd eller bepudring av oljeväxt- 
fält?

Anser statsrådet det möjligt att av 
statsmedel bereda ersättning åt biod
lare, som genom förgiftning av bina så
som följd av fruktträdsbesprutning el
ler oljeväxtbepudring lidit ekonomisk 
skada?

Kammaren biföll denna anhållan.

§ 12.

Föredrogs Kungl. Maj:ts denna dag 
avlämnade proposition, nr 297, angå
ende godkännande av överenskommelse 
angående ekonomiskt samarbete mellan 
Sverige och Förenta staterna.

Kammaren beslöt att omedelbart re
mittera propositionen till utrikesutskot
tet.

§ 13.
Anmäldes och godkändes följande 

förslag till riksdagens skrivelser till 
Konungen, nämligen

från utrikesutskottet:
nr 438, i anledning av Kungl. Maj:ts 

proposition angående godkännande av 
handelsöverenskommelse mellan Sve
rige och Turkiet;

från statsutskottet:
nr 432, i anledning av Kungl. Maj:ts 

proposition angående subventionering 
av införseln av vissa varor m. m.;
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nr 433, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående inrättande av 
extra ordinarie tjänster vid de statliga 
krisorganen; och

nr 434, i anledning av väckta motio
ner angående en järnvägsförbindelse 
mellan Ljusdal och norska gränsen;

från bankoutskottet:
nr 445, i anledning av Kungl. Maj:ts 

proposition med förslag till lag om fort
satt giltighet av lagen den 15 december 
1939 (nr 850) angående rätt för Ko
nungen att i vissa fall meddela särskil
da bestämmelser om bankaktiebolags 
kassareserv; och.

nr 446, angående reglemente för riks- 
gäldskontoret; samt

från andra lagutskottet:
nr 440, i anledning av Kungl. Maj:ts 

proposition med förslag till butikstäng- 
ningslag;

nr 441, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till sjöarbets
tidslag; och

nr 442, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till lag om 
överflyttande på arbetarskyddsstyrelsen 
av de uppgifter och befogenheter, som 
tillkomma arbetsrådet.

Vidare anmäldes och godkändes 
bankoutskottets förslag till riksdagens 
skrivelse, nr 447, till fullmäktige i riks- 
gäldskontoret, med överlämnande av 
reglemente för riksgäldskontoret.

§ 14.
Justerades protokollsutdrag.
Kammarens ledamöter åtskildes här

efter kl. 7.03 em.
In fidem 

Gunnar Britth.


